
واردات خودروهای کارکرده؛ 
نیازمند استاندارد نویسی

بازار خودرو در ایران، این روزها در شرایطی 
بحرانی قرار دارد؛ جایی که قیمت نجومی 

خودروهای نو، نوسانات شدید...

بازار ارز تجاری از )دوشنبه، اول بهمن( 
به جای سامانه نیما میزبان همه نیازهای 

ارزی خواهد بود، یعنی رفع تعهدها...

 ارز تجاری از فردا جایگزین
 سامانه نیما
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تولید آبزیان در سند ۱۰ ساله ۲ میلیون و 
۶۰۰ هزار تن پیش بینی شده است 

رییس سازمان شــیلات ایران از صیادان، 
بهره برداران شیلاتی و کشاورزان به عنوان 

پیشگامان عرصه امنیت غذایی کشور...
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طرح»رزاق«بازنگریوبارویکردیمتفاوتاجرامیشود

طرح»رزاق«بازنگریوبارویکردیمتفاوتاجرامیشود
   کارشناس مسائل روسیه با اشاره به سفر رئیس جمهور به مسکو گفت: پیش بینی می شود یکی از موضوعات مهم در جریان گفت وگوها بین مقامات تهران و مسکو، بررسی تحولات سوریه و همچنین برعهده گرفتن مسئولیت 

کاخ سفید از سوی ترامپ و ایجاد هماهنگی های لازم در این زمینه باشد.

مطابق این طرح تعاونی هایی در اســتان های مرزی مثل کردستان، 
سیستان وبلوچستان و خراسان جنوبی به  منظور فروش سوخت گازوئیل 
و نفت ســفید در بازارهای مرزی تاسیس شد. وزارت نفت از همان زمان 
مکلف  شده است حواله سوخت تعیین شده ازسوی وزارت کشور را به آنها 
ارائه دهد. چند روز قبل هم روابط عمومی استانداری سیستان وبلوچستان 
با صدور اطلاعیه ای اعلام کرد با اجماع نظر دســتگاه های ملی و استانی، 
طرح ساماندهی فروش سوخت مازاد استان موسوم به طرح رزاق، بازنگری 

و با رویکردی متفاوت اجرا می شود.
از همــان ابتدا اهداف طرح رزاق توســط مســئولان کاهش اثرات 
خشکسالی، جلوگیری از مهاجرت مرزنشینان و همین طور کاهش قاچاق 
سوخت اعلام شد. بر همین اساس این طرح شامل افرادی می شد که به 
مدت ۵سال  در فاصله ۲۰ کیلومتری مرز سکونت داشتند. همچنین افراد 

مشمول باید ایرانی، متاهل، فاقد شغل و درآمد باشند.
گفته  می شود که هزینه فروش سوخت به حساب دولت واریز و سپس 
بین افراد ذی نفع تقســیم می شود. البته بعدها اعلام شد سود حاصل از 
اجرایی سازی این طرح، مستقیما به حساب مردم منطقه واریز نمی شود 
بلکه برای ایجاد اشتغال ماندگار و تقویت زیرساخت های استان بهره برداری 
می شود. یکی از اهداف اصلی این طرح، کاهش قاچاق سوخت عنوان می شد 

که در این زمینه، اما و اگرهایی وجود دارد.
مدیرعامل سازمان همیاری شهرداری های استان سیستان وبلوچستان 

در این رابطه گفته است: برآورد شده است روزانه بیش از ۱۰ میلیون لیتر 
سوخت از مرز خارج می شود و ما فقط ۱۰ درصد آن را موفق شدیم در طرح 
ساماندهی سوخت بیاوریم و ۹۰ درصد باقیمانده همچنان توسط افرادی از 
مرز خارج می شود. با این حال علی گرامی نفع همین میزان از ساماندهی 
سوخت را بسیار چشمگیر ارزیابی کرده و گفته بود: همین ۱۰ درصد سوخت 
سازماندهی شده موجب  می شود یک سری زیرساخت هایی که به سود استان 
است و ضرورت دارد، اجرایی شود و از این سود حتی پول مستقیم هم 
به خانواده ها داده شده  است.وی گفته  بود: استان سیستان وبلوچستان از 
لحاظ مسافت با استان های دیگر فاصله زیادی دارد و اگر شخصی به عنوان 
سرمایه دار بخواهد وارد این خطه شود اولین چیزی که به آن توجه دارد 
تسهیل رفت وآمد است که ضرورت این کار برمی گردد به برقراری پرواز به 
منطقه که به همین جهت اولین قدمی که برداشتیم این است که از سود 
این طرح در همین راستا هزینه شده  است.گرامی همچنین به بازسازی 
و اورهال دو فروند هواپیمای فرودگاه شهر تفتان از محل سود این طرح 
اشــاره کرده بود.چند روز قبل آرش نجفی، رئیس کمیسیون انرژی اتاق 
ایران به برخی جنبه های دیگر طرح رزاق اشاره کرد و گفت: طرح رزاق 
سبب می شود دولت تولیدکننده، توزیع کننده و در نهایت خریدار سوخت 
باشد. مدت هاست مساله قاچاق سوخت ذهن متولیان امر را به خود مشغول 
کرده است. طبق برآوردهای رسمی که مسئولان مطرح کرده اند، روزانه 

۲۰ تا ۳۰میلیون لیتر فرآورده از کشور خارج می شود.

 دو شرط تأسیس
 نیروگاه های تجدیدپذیر

قم بارانداز بزرگ اتباع 
تهدید در فرصت!

 از امیـد
 نا امیـد شدیم
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داده های آماری نشــان می دهد نرخ تورم تا پایان ســال 
احتمالاً به 4۰ درصد می رســد و با افزایش نرخ تورم، تولید 
نیز با چالش جدی مواجه می شــود. در کوتاه مدت مهم ترین 
عاملی که انتظارات تورمی ایجاد می کند نرخ ارز است و با رشد 
نرخ ارز، بخش های مختلف ازجمله تولید هر روز با مشکلات 

عدیده تری مواجه می شوند.
در چند ســال اخیر نوســانات و تعهدات ارزی مهم ترین 
مشــکل تولید بوده و سبب تورم و رکود در این بخش شده 
اســت. ادامه آن در سال جاری و حتی تشدید نوسانات ارزی 
چشم انداز تورم را به 4۰ درصد رسانده است و این یعنی کاهش 
تراز تجاری بیش از سال گذشته و همچنین تشدید مشکلات 

واحدهای تولیدی و اقتصادی.
ســال گذشته حدود ۱7 میلیارد دلار کسری تراز تجاری 
وجود داشــت. این رقم نشان می دهد حجم تجاری غیرنفتی 
ناچیز و منفی اســت. در آذر ۱4۰۳، نیز روند شامخ ترکیبی 
کل اقتصاد، به طور قابل توجه کاهش یافته و بر این اســاس 
یکــی از عمیق ترین رکودهای اقتصاد ایــران در این ماه به 

ثبت رسیده است.
حل مســئله ناترازی ها بــا طرح ضربتــی و کوتاه مدت 
امکان پذیر نیست. ولی آن چیزی که برای کنترل تورم لازم 
اســت، از بین بردن ناترازی هایی اســت که در حوزه بودجه 
دولت، نظام بانکی، نظــام ارزی و بنگاه های اقتصادی وجود 
دارد. درواقع یکی از عوامل مهمی که می تواند تورم را کنترل 

کند، رشد تولید و خدمات است.
اما در شرایطی که واحدهای اقتصادی با مشکلاتی ازجمله 
نرخ ارز، تعهدات ارزی و عواقب ناشــی از آن، ناترازی انرژی 
و مشــکلات دیگر مواجه هستند، رشــد تولید و خدمات با 

اماواگرهایی مواجه است.
برای جلوگیری از تعمیق رکود در بخش تولید، لازم است 
سیاست گذاران بر تحریک تقاضا، کاهش هزینه های تولید و 

تقویت صادرات تمرکز کنند.
رفع مشــکلات موجود در سیاست گذاری داخلی و موانع 
تجاری که به تضعیف تجارت خارجی منجر شــده اســت، 
ازجمله اصلاح سیاست های مرتبط با رفع تعهد ارزی با توجه به 
فشارهای قیمتی موجود، می تواند باعث تقویت صادرات شود.

این اقدامات می تواند به بازگشــت بخش صنعت به مسیر 
رشــد کمک کند؛ اما متأســفانه نخســتین راهکاری که به 
مرحله اجرا درمی آید قیمت گذاری دســتوری کالاها است؛ 
درصورتی کــه نخســتین راهکار برای مهار تــورم در جهت 
رشــد تولید، دست برداشتن از قیمت گذاری دستوری است. 
قیمت گذاری دستوری نه تنها سبب بهبود شرایط نمی شود، 

بلکه وضع را بدتر می کند.
اصرار بر قیمت گذاری دستوری سبب ایجاد ناترازی و تورم 
می شود. به عنوان نمونه قیمت گذاری دستوری در سرکوب بازار 
خودرو، محصولات شــوینده، تایر و... مؤثر بوده و سبب شد 
این صنایع در یک سال گذشته به آستانه ورشکستگی برسند 
و دلیل این اتفاق آن اســت که یک کارمند در وزارت کشور 
قیمت گذاری دستوری انجام می دهد و شرکت ها نمی توانند 

از آن تخطی کنند.

رحیم مرتضایی 
رئیس اتاق همدان

رشد تولید و خدمات، مانع تورم

5000 تومان

 4۰ درصد از مهارت های فعلی کارگران تا سال 
2۰3۰ منسوخ می شود

 معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی، با اشاره به حذف 
۹۲ میلیون شغل و ایجاد ۱7۰ میلیون شغل در پنج سال 
آینده، گفت: نزدیک به 4۰ درصد از مهارت های فعلی کارگران 

تا سال ۲۰۳۰ منسوخ می شود.
به گزارش از ســازمان آموزش فنی و حرفه ای کشــور، 
غلامحسین محمدی روز یکشنبه در سلسله نشست های 
گفتمان سازی عدالت اجتماعی با »موضوع فقرزدایی و رفاه 
در آیینه آموزش«، افزود: با توجه به اینکه کارفرمایان قصد 
دارنــد کارکنان را به دلیل کاهش تطابق مهارت ها کاهش 
دهند، کارکنان را به نقش های رو به رشد منتقل کنند از 
هر ۱۰ کارگر، ۶ نفر تا قبل از سال ۲۰۲7 نیازمند افزایش 

مهارت و آموزش هستند.
رئیس سازمان آموزش فنی و حرفه ای کشور، فقر مهارتی 
را یکــی از عوامل اصلی تاثیرگذار در افزایش نرخ بیکاری و 
تورم برشمرد که منجر به افزایش شاخص فلاکت در سطح 
جامعه می شود و گفت: رفع شکاف مهارتی و تحقق عدالت 
با اتصال بازار کار، نظام شایســتگی و آموزش در زیست بوم 

اشتغال ممکن می شود.
وی، فقر مهارتی را به معنای کمبود یا فقدان مهارت های 
لازم برای ورود به بازار کار و داشــتن یک شغل پایدار و با 
درآمد مناســب خواند که به دلیل ناکارآمدی برنامه های 
درسی و عدم توجه به آموزشهای فنی و حرفه ای، موانع مالی 
اجتماعی یا فرهنگی جهت دسترسی به آموزش باکیفیت، 
تغییرات سریع تکنولوژی و تأثیر آن بر بازارکار، عدم وجود 
ارتباط مؤثر بین مؤسسات آموزشی و نیازهای واقعی بازار کار 
و شرایط اقتصادی مانند بیکاری و نابرابری های اجتماعی 

تاثیرگذار در دسترسی به آموزش ایجاد می شود.
معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با تأکید بر اینکه 
حدود ۳۰ درصد از جمعیت ۱۸ تا ۲4 سال ایران تحصیلات 
متوســطه دوم ندارند که این نشانگر کاهش دسترسی به 
آموزش و بهره مندی ناکافی از آن است، به تحلیل وضعیت 
آموزش مهارتی و فقر مهارتــی در ایران پرداخت و ضمن 
اشاره به مشکلات موجود در برخی استان ها نظیر سیستان 
و بلوچســتان، ایلام، لرســتان، چهارمحــال و بختیاری و 
خراســان جنوبی، از وضعیت بهتر تهران، قم و البرز در این 

زمینه یاد کرد.

 هفته نامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعي
دوشنبه 1 بهمن     1403
19رجب 1446 | 20ژانویه    2025
شماره 125

چند روز قبل هم 
روابط عمومی 

استانداری 
سیستان وبلوچستان 

با صدور اطلاعیه ای 
اعلام کرد با اجماع نظر 

دستگاه های ملی 
و استانی، طرح 

ساماندهی فروش 
سوخت مازاد استان 

موسوم به طرح رزاق، 
بازنگری و با رویکردی 
متفاوت اجرا می شود.

وی در ادامــه تاکید کرد: ۹۰درصد این میزان قاچاق را گازوئیل تشــکیل 
می دهد، بعد از آن ۳درصد بنزین، ۳درصد نفت کوره و وکیوم باتوم و در زمستان 
۲ تا ۳درصد نفت سفید از مرزهای کشور قاچاق می شود. در این میان روزی ۱۰ 
تا ۱۲میلیون لیتر سوخت هم تحت عنوان طرح رزاق از کشور خارج می شود. 
این طرح با هدف مقابله با خروج غیرقانونی سرمایه کشور، جلوگیری از حوادث 
جاده ای و قانونمند کردن فروش سوخت در نقاط مرزی به اجرا درآمده تا از این 
طریق ضمن ساماندهی مرز، اشتغال پایدار برای مرزنشینان ایجاد شود.رئیس 
کمیســیون انرژی اتاق ایران گفت: این کار از اساس اشتباه است چون وقتی 
قیمت سوخت در داخل کشور پایین تر از قیمت آن در خارج از مرزها نباشد، 
همه این اتفاقات به خودی خود حل می شود. وقتی در این حد و اندازه، سوخت 
از کشور خارج می شود، ما هم سوخت را به عنوان منابع ملی از دست می دهیم 
و هم اینکه مابه ازای سوختی که خارج شده، کالای قاچاق وارد کشور می شود.

نجفی همچنین بیان کرد: این پیش فرض نادرست سبب می شود مرزنشینان، 
از رزق و روزی واقعی و فعالیت کارآمد در اقتصاد محروم شوند و فقر هم بازتولید 
شود. اعطای سهمیه سوخت برای فروش به مرزنشینان حاصلی جز دندان گرد 
شدن گروه های قاچاق ندارد. استان های مرزی و به خصوص سیستان وبلوچستان 
ظرفیت های بسیار زیادی دارند که دولت می تواند با تمرکز بر آنها باعث توسعه 
شود؛ برای مثال سواحل مکران و همچنین بندر چابهار ازجمله مسیرهای بسیار 
پرپتانسیل برای توسعه استان هستند. ازسوی دیگر به چنین صنایعی توجهی 

نشده و این صنعت مورد غفلت قرار گرفته است.

www.petrochemicalind.ir

بستهحمایتیوزارتصمتدرخصوص
ناترازیانرژیمطالبهصنعتگراناست

  بیتا حسن پور   -  دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان کشور گفت: وزارت صنعت، معدن و تجارت بسته حمایتی از 
صنعتگران برای جبران ناترازی انرژی را به کمیسیون دولت ارسال کرد اما مورد بی توجهی قرار گرفت در حالی که 

این بسته مطالبه همه صنعتگران است.

علی اکبر الوندیان گفت: به دلیل کمبود ســوخت، صنعت ســیمان چهار ماه است با قطعی برق و گاز روبروست و این امر 
کاهش تولید و زیان صنعتگران را به دنبال داشته است.

وی ادامه داد: صنعتگران سیمان از اعضای کمیسیون اقتصادی دولت انتظار دارند تا بسته حمایتی که برگرفته از نظرها و 
راهکارهای بخش خصوصی و دولتی در کاهش جبران زیان ها در ناترازی انرژی است را مورد توجه قرار دهد.

دبیر انجمن صنفی صنعت سیمان کشور اضافه کرد: در این بسته حمایت های حداقلی از صنایع در حوزه های مختلف در 
نظر گرفته شده است که اجرای این بسته با هماهنگی دستگاه های مختلف به استمرار تولید در این صنعت کمک می کند.

وی با بیان اینکه ناترازی انرژی از ســال گذشــته تا کنون حدود ۱7 میلیون تن به صنعت سیمان کشور ضرر زده است، 
گفت: در سال گذشته حدود ۱۳ میلیون تن و امسال حدود چهار میلیون تن تولید را نسبت به سال گذشته از دست داده ایم.

الوندیان ادامه داد: در مرداد ماه امسال 7۰ درصد کوره های صنعت سیمان متوقف شدند با اینکه شرایط در شهریور کمی 
بهتر شد اما دوباره از مهرماه تا کنون صنعت سیمان با محدودیت گاز و کاهش تولید مواجه است.وی تاکید کرد: هرچند که 
تولید کاهش پیدا کرده اما هزینه های جاری و تولید، مالیات، بیمه و اقساط بانک ها همچنان ثابت است و صنعتگران از جیب 

پرداخت می کنند.
دبیر انجمن صنفی صنعت ســیمان کشــور با اشاره به از دست رفتن بازارهای صادراتی گفت: پیش از اینکه در چند سال 
گذشــته ســالانه حدود ۱4 میلیون تومان صادرات داشتیم که با شرایط فعلی به دنبال تامین نیاز داخل هستیم و به زودی 

بازارهای صادراتی را از دست خواهیم داد.
وی خاطر نشان کرد: صنعتگران نگران هستند با شرایط فعلی و ناترازی انرژی از صادرکننده سیمان به واردکننده سیمان 
تبدیل شویم. ۱۱ دی ماه سیدمحمد اتابک وزیر صنعت، معدن و تجارت از تدوین بسته ویژه ای را برای حمایت از صنایع در 
برابر خسارت قطع برق و گاز خبر داد و ابراز امیدواری کرد که به این بسته بزودی در دولت به تصویب برسد.براساس گزارشی 
که اتابک به دولت داده است، برق تحویلی به صنایع در ۶ ماهه نخست امسال 4۰ درصد نسبت به مدت مشابه پارسال کاهش 

یافته است و زمان ازدست رفته صنایع برای تولید که پارسال ۱4 درصد بود به ۲۲ درصد رسیده است.
در این گزارش با اشاره به اینکه صنایع پتروشیمی، فولاد و سیمان سهم 4۲ درصدی در ارزش افزوده کل بخش صنعت و ۵۱ 
درصدی در کل صادرات غیرنفتی کشور دارند، تأکید شده است: عدم النفع ناشی از تولید ازدست رفته صنایع عمده کشور ناشی از 
اعمال محدودیت برق، فقط در تابستان ۱4۰۳ بالغ بر ۱7۳.۵ هزار میلیارد تومان بوده است.در طراحی این بسته حمایتی ابعاد 
مختلفی از جمله تسهیلات در پرداخت حق بیمه، مالیات سررسید شده، امهال در پرداخت اقساط وام ها و... پیش بینی شده است.

با این وجود ۲۲ دی ماه وزیر صمت از بی اعتنایی کمیسیون اقتصادی دولت به بسته حمایتی وزارت صمت از واحدهای 
تولیدی و صنایع انتقاد کرد و آن را ضربه جبران ناپذیر به تولید به عنوان پیشران توسعه کشور دانست.
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وارداتخودروهایکارکرده؛نیازمنداستانداردنویسی
     بازار خودرو در ایران، این روزها در شرایطی بحرانی قرار دارد؛ جایی که قیمت نجومی خودروهای نو، نوسانات شدید و دلالی های گسترده، دست به دست 

هم داده اند تا تجربه خرید خودرو را برای بسیاری از مصرف کنندگان به امری دشوار و گاه غیرممکن تبدیل کنند.

اقتصاد کلان 

 کارشناســان اقتصادی به دنبال راه حل هایی برای خروج از این بحران هستند. یکی 
از راه حل های مطرح شــده، آزادسازی واردات خودروهای کارکرده است که می تواند بازار 
خودرو را به تعادل برســاند و از فشــارهای قیمتی بکاهد. اما آیا این اقدام واقعاً می تواند 
به کاهش قیمت ها کمک کند؟ آیا صنعت خودرو داخلی قادر اســت با ورود خودروهای 
کارکرده به بازار رقابت کند؟ و آیا این تصمیم، موجب کاهش دلالی و افزایش شــفافیت 

در معاملات بازار خودرو خواهد شد؟
مرتضــی افقه، اقتصاددان به تحلیل ابعاد مختلف این تحولات پرداخت. او بر این باور 
است که آزادسازی واردات خودروهای کارکرده می تواند به ایجاد رقابت در بازار داخلی و 
کاهش فشار اقتصادی بر مصرف کنندگان کمک کند، اما درعین حال هشدار داد که برای 
تحقق این اهداف، باید نظارت های دقیق و ساختارهای حمایتی لازم پیاده سازی شوند. 
افقه همچنین به بررســی تاثیرات این سیاست ها بر قیمت ها، کیفیت خودروها، صنعت 
خودرو داخلی و کاهش دلالی پرداخت و راهکارهایی را برای موفقیت این طرح ارائه داد.

آزادسازی واردات خودروهای کارکرده چه تاثیری بر قیمت ها در بازار خودرو 
خواهد داشت؟

آزادسازی واردات خودروهای کارکرده می تواند تاثیر زیادی بر قیمت ها در بازار خودرو 
داشته باشد. با ورود خودروهای دست دوم به بازار، تقاضا برای خودروهای جدید کاهش 
می یابد و این کاهش تقاضا می تواند موجب تعدیل قیمت ها در بازار خودروهای نو شود. 
عــلاوه بر این، خودروهای کارکرده معمولا به دلیل قیمت پایین تر نســبت به مدل های 
نــو، گزینه ای جذاب برای مصرف کنندگانی هســتند که توان مالی خرید خودروهای نو 
را ندارند. این امر موجب می شــود بازار خودروهای کارکرده رونق بیشــتری پیدا کند و 
قیمت هــا در این بخش از بازار نیز تحت تاثیــر رقابت با خودروهای نو قرار گیرد. به این 
ترتیب، آزادسازی واردات می تواند باعث تعادل قیمت ها در بازار خودرو شود و فشارهای 

قیمتی که درحال حاضر بر مصرف کنندگان وارد می شود، کاهش یابد.

آیا آزادسازی واردات خودروهای کارکرده مزیتی برای صنعت خودرو داخلی 
خواهد داشت؟

آزادسازی واردات خودروهای کارکرده می تواند به صنعت و بازار خودرو داخلی، رقابت 
بیشــتری وارد کند. درحال حاضر، خودروسازان داخلی به دلیل انحصار موجود در بازار، 
نیازی به رقابت جدی احســاس نمی کننــد و همین امر باعث کاهش کیفیت و افزایش 
قیمت ها در محصولات داخلی شــده است. اما با ورود خودروهای کارکرده، خودروسازان 
داخلی تحت فشار رقابت قرار خواهند گرفت و مجبور به بهبود کیفیت محصولات خود 
و کاهش قیمت ها خواهند شد. این رقابت می تواند موجب نوآوری در فرآیندهای تولید، 
بهبود فناوری و ارتقای خدمات پس از فروش شود. در نتیجه، آزادسازی واردات خودروهای 
کارکرده می تواند به نفع مصرف کنندگان و حتی به نفع صنعت خودرو کشور باشد، زیرا 

این صنعت برای باقی ماندن در رقابت مجبور به افزایش کارایی و کیفیت خواهد شد.

واردات خودروهای کارکرده چه تاثیری بر کیفیت خودروهای موجود در بازار 
خواهد داشت؟

واردات خودروهای کارکرده می تواند به بهبود کیفیت خودروهای موجود در بازار کمک 
کند. از آن جاکه خودروهای کارکرده معمولا از کشــورهای پیشرفته وارد می شوند، این 
خودروها به طور معمول از استانداردهای بالاتری برخوردارند. ورود این خودروها به بازار 
ایران می تواند موجب ارتقای ســطح کیفیت خودروهای موجود شود و مصرف کنندگان 
را به انتخاب گزینه هایی با کیفیت بالاتر ترغیب کند. به علاوه، با افزایش رقابت در بازار، 
خودروسازان داخلی نیز مجبور خواهند شد استانداردهای کیفیت خود را بالا ببرند تا بتوانند 
در برابر خودروهای کارکرده خارجی رقابت کنند. این امر به نفع مصرف کنندگان خواهد 

بود زیرا آن ها گزینه های متنوع تری از نظر کیفیت، تکنولوژی و ایمنی خواهند داشت.

آزادســازی واردات خودروهای کارکرده چه چالش هایی از نظر ایمنی برای 
مصرف کنندگان به همراه خواهد داشت؟

یکی از چالش های مهم واردات خودروهای کارکرده، احتمال ورود خودروهایی با کیفیت 
پایین یا دارای آســیب های فنی است. خودروهای کارکرده ممکن است دارای مشکلاتی 
در سیستم های ایمنی، موتور یا قطعات دیگر باشند که اگر به درستی ارزیابی و بازرسی 
نشوند، می توانند تهدیدی برای ایمنی رانندگان و سرنشینان باشند. به همین دلیل، برای 

جلوگیری از بروز چنین مشکلاتی نیاز است نظارت های دقیقی بر واردات 
خودروهای کارکرده اعمال شود. برای ورود این خودروها باید استانداردهای 
مشخصی تعیین و اطمینان حاصل شود که خودروهای وارداتی از نظر فنی 
و ایمنی مشــکل قابل توجهی نداشته باشند. این نظارت ها می تواند شامل 
بررسی دقیق خودروها از نظر تاریخچه تصادف، کیفیت قطعات و وضعیت 

فنی باشد تا از هرگونه مخاطره احتمالی جلوگیری شود.

چه اقداماتی باید انجام شود تا واردات خودروهای کارکرده از 
نظر کیفیت و ایمنی در بازار ایران کنترل شود؟

برای اطمینان از کیفیت و ایمنی خودروهای وارداتی، دولت و نهادهای 
نظارتی باید مجموعــه ای از اقدامات را در نظر بگیرند. اولین گام، تعیین 
اســتانداردهای دقیق تری برای واردات خودروهای کارکرده اســت. این 
استانداردها باید شامل الزامات مربوط به ایمنی، آلایندگی، وضعیت فنی 
و کیفیت قطعات باشد. علاوه بر این، خودروهای وارداتی باید پیش از ورود 
به بازار ایران تحت بازرسی های فنی دقیق قرار گیرند تا از هرگونه نقص یا 
آسیب احتمالی جلوگیری شود. همچنین، برای تضمین کیفیت خدمات 
پس از فروش، باید شبکه ای از تعمیرگاه ها و تامین کنندگان قطعات یدکی 
معتبر برای این خودروها ایجاد شود. در نهایت، نظارت مستمر بر وضعیت 
خودروهای کارکرده پس از ورود به بازار نیز ضروری است تا اطمینان حاصل 
شود آن ها در طول زمان مشکلات ایمنی یا فنی جدیدی پیدا نمی کنند.

آزادســازی واردات خودروهای کارکرده چه تاثیری بر بازار 
خودروهای دست دوم خواهد داشت؟

آزادســازی واردات خودروهای کارکرده می تواند تاثیرات گسترده ای 
بر بازار خودروهای دســت دوم داشته باشد. یکی از اصلی ترین اثرات این 
سیاســت، رقابتی تر شدن این بازار اســت. خودروهای وارداتی معمولا با 
قیمت های پایین تری نسبت به مدل های نو عرضه می شوند، بنابراین ممکن 
است با کاهش تقاضا برای خودروهای داخلی، فشار بر قیمت خودروهای 
دست دوم نیز کاهش یابد. در نتیجه، واردات خودروهای کارکرده می تواند 
باعث پایین آمدن قیمت ها در بازار خودروهای دست دوم و فراهم آمدن 
فرصتی مناســب برای مصرف کنندگانی شود که به دنبال خودروهایی با 
قیمت مناسب تر هستند. همچنین با ورود خودروهای کارکرده با کیفیت 
بــالا از بازارهای خارجی، خودروهای دســت دوم داخلــی که از کیفیت 
پایین تری برخوردار هســتند، تحت فشار قرار خواهند گرفت. این موضوع 
می توانــد به افزایش تقاضا برای خودروهــای کارکرده خارجی و کاهش 
قیمت های خودروهای داخلی منتهی شــود. در نهایت، با بهبود کیفیت 
خودروهای وارداتی، بازار خودروهای دست دوم ممکن است از خودروهایی 
با اســتانداردهای بهتری پر شود، که موجب بهبود شرایط خرید و فروش 

در این بازار خواهد شد.

آیا آزادسازی واردات خودروهای کارکرده می تواند به کاهش 
دلالی در بازار خودرو کمک کند؟

یکی از مهم ترین اهداف آزادسازی واردات خودروهای کارکرده، کاهش 
دلالی و فســاد در بازار خودرو اســت. درحال حاضر، بازار خودرو در ایران 
تحت ســلطه دلالان و واسطه ها قرار دارد که با خرید و فروش خودرو در 
مقیاس وسیع، قیمت ها را بالا می برند و شفافیت بازار را کاهش می دهند. 
ورود خودروهای کارکرده به بازار به ویژه خودروهای وارداتی که قیمت ها 
و کیفیت شــان رقابتی اســت، می تواند به کاهش قدرت دلالان در بازار 

کمک کند. 
ایــن امر به دلیــل افزایش رقابت در بازار و وجود گزینه های بیشــتر 
برای مصرف کنندگان اســت که باعث می شود دلالان نتوانند به راحتی با 
دســتکاری قیمت ها بازار را به نفع خود کنترل کنند. با گسترش بورس 
خــودرو و واردات خودروهــای کارکرده، فرآیند خریــد و فروش خودرو 
شــفاف تر و نظارت ها دقیق تر خواهد شــد. در این شرایط، تقاضا و عرضه 
خودرو به طور مستقیم و بدون نیاز به واسطه ها تعیین می شود که این خود 
موجب کاهش فعالیت های دلالی در بازار می شود. علاوه بر این، با فراهم 
شدن شرایط برای واردات خودروهای کارکرده، احتمالا تولیدکنندگان و 
فروشــندگان خودروهای داخلی مجبور خواهند شد تا قیمت ها و کیفیت 
محصولات خود را به طور واقعی تنظیم کنند که این موضوع در نهایت به 

نفع مصرف کنندگان و کاهش دلالی در بازار خواهد بود.

آزادسازی 
واردات خودروهای 

کارکرده 
می تواند تاثیرات 

گسترده ای بر بازار 
خودروهای دست 
دوم داشته باشد. 

یکی از اصلی ترین 
اثرات این 

سیاست، رقابتی تر 
شدن این بازار 

است. 

  یخبندان بازار اجاره مسکن در اولین 
ماه زمستان

بررســی پلتفرم های رهن و اجاره نیز نشان 
می دهد نســبت تعداد فایل های مشــکی)در 
محــدوده میانگین منطقه( و ســبز)پایین تر از 
میانگین منطقه( به تعداد فایل های قرمز)بالاتر 

از میانگین منطقه( بیشتر است.
برخی از مســتاجران در گفت وگــو با ما از 
یخبندان بازار اجاره در اولین ماه فصل زمستان 
بــا وجود ارائــه تخفیف از ســوی مالکان خبر 
می دهنــد. یک مســتاجر می گویــد، از دو ماه 
گذشته با اینکه قصد جابه جایی به ملک شخصی 
خــود دارد اما به دلیل عــدم اتمام قرارداد او و 
 کاهش تعداد مســتاجران و بازدیدکنندگان در

 بازار اجاره با توجه به این فصل، تاکنون میسر 
نشده است.

بررســی پلتفرم های رهن و اجاره نیز نشان 
می دهد که نســبت تعداد فایل های مشکی)در 
محــدوده میانگین منطقه( و ســبز)پایین تر از 
میانگین منطقه( به تعداد فایل های قرمز)بالاتر 
از میانگین منطقه( بیشــتر است؛ آنطور که به 
نظر می رســد، با توجه به رکــود حاکم بر بازار 
مســکن، اکثریــت موجــران در قیمت گذاری 
 اجــاره ملک خــود عقب نشــینی کرده اند اما

 با ایــن وجود، همچنان بــازار اجاره با چالش  
مواجه است.

 رشد قیمت مسکن و اجاره بها در کشور در 
ماه پایانی فصل پاییز ســال جاری کند شــد و 
بررسی ها نشان داد که این کاهش ناشی از افت 
تقاضای فصلی بــرای اجاره خانه ها و همچنین 
کاهش تورم عمومی در این ماه است. با این حال، 
 بازار اجاره همچنان با تورم سالانه ۳۸ درصدی 
مواجه است که باعث فشار مضاعف بر مستاجران 

شده است.
طبق داده هــای مرکز آمار ایران، در آذر ماه 
تورم ماهانه اجاره ۲.4 درصد و تورم نقطه ای آن 
۳۸.۲ درصد ثبت شده است. این در حالی است 
کــه در آبان ماه، تورم ماهانه ۳.۱ درصد و تورم 

نقطه ای ۳۹.7 درصد بود.
کاهش ســرعت رشــد اجاره بها در ماه های 
اخیــر به دلیل دو عامل عمده، یعنی فصل غیر 
اوج جابه جایی و رکود شــدید در بازار معاملات 

اجاره، است.
وی افــزود: بزرگتریــن مشــکل در طرح 
مســکن مهــر آماده ســازی معابــر و خدمات 
 روبنایــی بود که اکنــون در طرح نهضت ملی، 
موضوع مــورد تاکیــد مقام عالــی وزارت راه 
شهرسازی در طرح ها، انجام این خدمات روبنایی 

و زیربنایی است.

 نهضت ملی مسکن یا نهضت انصراف 
متقاضیان؟

افزایش 4 برابری اقساط نهضت ملی مسکن 
به ۱۶۰ میلیون تومان، نگرانی های جدی درباره 
توان مالی متقاضیان و احتمال انصراف گسترده 

آن ها را به همراه داشته است.
شرکت عمران پرند از متقاضیان نهضت ملی 
مسکن خواسته است تا پایان دی ماه آورده خود 
را ۱۶۰ میلیــون تومان افزایش داده و مجموعاً 
4۸۰ میلیون تومان پرداخت کنند. این افزایش 
ناگهانی اقساط، نگرانی های زیادی در میان اقشار 

کم درآمد ایجاد کرده است.
فعــالان بــازار مســکن معتقدنــد چنین 
سیاست هایی ممکن است با هدف کاهش تعداد 
متقاضیان اتخاذ شده باشد و به جای کمک به 
خانه دار شدن مردم، به مانعی برای آن ها تبدیل 
شود. با وجود تمدید مهلت پرداخت تا بهمن ماه، 
این روند بار مالی سنگینی بر دوش متقاضیان 

گذاشته است.
 شرکت عمران شهر جدید پرند در اطلاعیه ای 
اعلام کرده اســت متقاضیان طرح نهضت ملی 
مســکن باید تا پایان دی مــاه آورده خود را به 
4۸۰ میلیون تومان افزایش دهند. این افزایش 
به معنی پرداخت ۱۶۰ میلیون تومان دیگر در 
نهمین مرحله واریز اســت که نسبت به اقساط 
قبلــی )4۰ میلیون تومان(، رشــد 4 برابری را 

نشان می دهد.
این پیامک ابتدا با مهلت ۲4 دی ماه ارســال 
شــد، اما دقایقــی بعد مهلــت پرداخت تا ۲4 
 بهمــن تمدید شــد. بــا این حــال، نگرانی ها 
درباره توان مالی متقاضیان و امکان تأمین چنین 
مبالغی در بازه زمانــی کوتاه همچنان به قوت 

خود باقی است.
بســیاری از متقاضیان این طرح که از اقشار 
کم درآمد هستند، چنین افزایش هایی را ناعادلانه 
می دانند و بر این باورند که چنین سیاست هایی 
می توانــد منجر به انصراف اجباری آن ها از این 

پروژه شود. 
فعالان بازار مســکن نیز هشدار داده اند که 
اگر سیاســت گذاری های اقتصادی متناســب 
با تــوان مالی اقشــار هــدف اصلاح نشــود، 
طــرح نهضت ملی مســکن به جــای تحقق 
 خانه دار شــدن افراد، به چالشــی بــرای آن ها 

تبدیل خواهد شد.
برخی کارشناســان معتقدند این افزایش ها، 
با هدف کاهش تعــداد متقاضیان و جلوگیری 
از تأخیر در اجرای پروژه ها طراحی شده است. 
با این حــال، این تصمیمات بار ســنگینی بر 
 دوش مردم گذاشته و ممکن است هدف اصلی

 طرح، یعنی خانه دار کردن اقشار کم درآمد، را زیر 
سوال ببرد.شایان ذکر است هنوز تعدادی از خانه 
مسکن مهر تحویل نشده است و بسیاری از مردم 
که هنوز زیــادی را در حال هاضر متحمل می 
شوند منتظر اماده شدن این مسکن ها هستند. 

خانه های خالی زیر 
ذره بین؛ شرط جدید 
صدور دسته چک 
اعلام شد

مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران گفت: از امروز )یکشنبه، ۳۰ دی ( امسال ثبت اطلاعات در سامانه املاک و اسکان برای دریافت دسته چک الزامی است.
حسین جنتی مدیرکل راه و شهرسازی استان تهران اظهار کرد: از امروز )یکشنبه، ۳۰ دی ( در صورت عدم تطابق کد پستی و کد ملی مشتریان شبکه بانکی با اطلاعات مندرج در سامانه 
ملی املاک و اسکان، از فرایند صدور دسته چک به صورت سیستمی ممانعت به عمل خواهد آمد و تا زمان ثبت یا اصلاح داده های اظهارشده در آن مأخذ، صدور دسته چک مقدور نخواهد بود.

وی با تاکید بر اینکه همه مالکان و مستأجران باید در سامانه املاک و اسکان ثبت نام کنند اظهار کرد: در صورتی که مالکان و مستأجران در سامانه املاک و اسکان ثبت نام نکنند در 
نوبت اول به آنها اخطار داده می شود و در صورت عدم توجه جز خانه های خالی و مشمول مالیات خواهد شد.

جنتی ادامه داد: شهروندان آگاه باشند تا امروز ثبت نام در سامانه مذکور تنها برای مالیات بر خانه های خالی مزیت بود اما از امروز ۳۰ دی ماه به بعد دریافت دسته چک هم منوط به 
ثبت نام در سامانه املاک و اسکان خواهد بود.

به گفته تحلیلگران سال ۲۰۲۵ سالی چالش برانگیز برخی بسیاری از کالاها خواهد 
بود. عامل مهمی که می تواند بر قیمت ها در بازار کالاها تأثیر بگذارد، چشم انداز ژئوپلیتیکی 
است. تحلیلگران  در این زمینه خاطرنشان می کنند که »بزرگ ترین ریسک افزایش قیمت، 
اعمال تحریم های بین المللی برای هدف قرار دادن عرضه معادن روسیه است.« در حالی 
که جابجایی جریان ها از روسیه به چین صورت گرفته است، ی بی اس خاطرنشان می کند 

که هنوز هیچ تحریمی بر عرضه معادن اعمال نشده است. 

1. پیش بینی دشواری برای پالادیوم
تحلیلگــران بانک ی بی اس به طور جدی به پیش بینی ســال ۲۰۲۵ برای پالادیوم 
پرداخته اند و بر این باورند که این سال به دلیل تغییرات اقتصادی و نوسانات بازار، سالی 
چالش برانگیز خواهد بود. در حالی که فلزات گرانبها معمولاً به عنوان دارایی های امن در 
زمان های عدم اطمینان اقتصادی شناخته می شوند، انتظار می رود که پالادیوم به دلیل 
کاهش تقاضا از سمت صنایع مختلف، به ویژه صنعت خودرو، از سایر فلزات گرانبها مانند 
طلا و نقره عقب بماند. این وضعیت نه تنها بر قیمت ها تأثیر خواهد گذاشت بلکه ممکن 

است به کاهش سرمایه گذاری ها در این بخش نیز منجر شود.

2. کاهش تقاضا
پیش بینی ها نشان می دهد که در سال ۲۰۲۵، پالادیوم با کمبودی در حدود ۳۰۰.۰۰۰ 
اونــس، معادل ۳ درصد از تقاضای کل، مواجه خواهد شــد. این کاهش تقاضا به طور 
خاص به دلیل تغییرات در صنعت خودرو و کاهش استفاده از کاتالیزورهای پالادیوم در 
خودروهای جدید به وقوع خواهد پیوست. از آنجایی که پالادیوم به عنوان یک کاتالیزور 
کلیدی در کاهش آلایندگی ها در خودروها استفاده می شود، هرگونه تغییر در تقاضای 

خودرو می تواند به طور مستقیم بر تقاضای پالادیوم تأثیر بگذارد.

3. تضعیف بنیادهای پالادیوم
در چند سال اخیر، بنیادهای اقتصادی مرتبط با پالادیوم به طور قابل توجهی تضعیف 
شده اند. این تضعیف ناشی از تغییرات در عرضه و تقاضا، به ویژه در زمینه کاتالیزورهای 
خودرو و رقابت با فلزات دیگر مانند پلاتین اســت. با افزایش قیمت پالادیوم و کاهش 
تولید در برخی از معادن، این فلز با چالش های جدی مواجه شده است که می تواند به 

کاهش بیشتر تقاضا و افت قیمت ها منجر شود.

4. تعادل عرضه و تقاضا
تحلیلگــران پیش بینی می کنند که عرضه پایین معادن پالادیوم با افزایش ضایعات 
جبران خواهد شد. این وضعیت به حفظ ثبات کلی در عرضه کل کمک خواهد کرد و 
به بازار این امکان را می دهد که نوســانات قیمتی را مدیریت کند. به علاوه، با توجه به 
اینکه ضایعات پالادیوم از فرآیندهای صنعتی و تولید خودرو به دست می آید، این موضوع 

می تواند به عنوان یک عامل مثبت برای بازار محسوب شود.

5. وابستگی به تقاضای کاتالیزور خودرو
پالادیوم به شدت به تقاضای کاتالیزور خودرو وابسته است و این وابستگی می تواند 

به کاهش تقاضا و قیمت ها منجر شود. با افزایش محبوبیت خودروهای برقی و روند رو 
به رشد جایگزینی پالادیوم با پلاتین، این وابستگی به طور فزاینده ای خطرناک به نظر 
می رسد. تحلیلگران بر این باورند که این تغییرات می تواند به کاهش تقاضا برای پالادیوم 

در آینده نزدیک منجر شود.

6. جایگزینی با پلاتین
جایگزینی پالادیوم با پلاتین در کاتالیزورها به دلیل قیمت بالای پالادیوم و افزایش 
تولید پلاتین، روندی رو به رشد دارد. این تغییرات به ویژه در شرایطی که قیمت پالادیوم 
به شــدت افزایش یافته اســت، بیشتر به چشــم می آید. همچنین، با افزایش پذیرش 
خودروهای برقی و کاهش نیاز به کاتالیزورهای سنتی، تقاضا برای پالادیوم به طور قابل 

توجهی کاهش یافته است.

7. چشم انداز ژئوپلیتیکی
چشم انداز ژئوپلیتیکی می تواند تأثیر زیادی بر قیمت پالادیوم داشته باشد. تحلیلگران 
هشــدار می دهند که اعمال تحریم های بین المللی بر عرضه معادن روسیه، بزرگ ترین 
تولیدکننده پالادیوم جهان، می تواند قیمت ها را تحت فشار قرار دهد. این تحریم ها می توانند 
به کاهش عرضه جهانی پالادیوم منجر شوند و در نتیجه قیمت ها را به شدت افزایش دهند.

8. بهبود تولید خودرو
با وجود تضعیف بنیادهای پالادیوم، ی بی اس چشم انداز قیمت »متوسطاً مثبت« را 
حفظ کرده اســت. این بهبود به دلیل پیش بینی های مثبت در تولید خودرو و افزایش 
تقاضا برای کاتالیزورهای خودرو در آینده نزدیک است. به ویژه با توجه به اینکه بسیاری 
از خودروسازان در حال سرمایه گذاری در فناوری های جدید و پاک تر هستند، این روند 

می تواند به تقویت تقاضا برای پالادیوم کمک کند.

9. نرخ بهره و تقاضای خودرو
کاهش نرخ بهره می تواند تأثیر مثبتی بر توانایی خرید خودرو داشته باشد. این افزایش 
توانایی خرید ممکن است به رشد تقاضا برای کاتالیزورهای خودرو و در نتیجه افزایش تقاضا 
برای پالادیوم منجر شود. با توجه به اینکه نرخ بهره پایین تر هزینه های وام گیری را کاهش 

می دهد، انتظار می رود که مصرف کنندگان بیشتری به خرید خودروهای جدید روی آورند.

1۰. سرمایه گذاری با ریسک بالا
تحلیلگران ی بی اس توصیه می کنند که تنها سرمایه گذاران با تحمل ریسک بالا باید 
در معاملات پالادیوم سرمایه گذاری کنند. این توصیه به دلیل نوسانات بالای بازار و اندازه 

محدود آن است که می تواند منجر به خطرات مالی جدی شود. 

11. پیش بینی قیمت گاز طبیعی
تحلیلگران بی.اف.ای پیش بینی می کنند که قیمت گاز طبیعی در سال ۲۰۲۵ به دلیل 
افزایش تقاضای صادرات گاز طبیعی مایع و کاهش رشد تولید در حوضه های کلیدی، با 
کمبود عرضه و افزایش قیمت مواجه خواهد شد. این وضعیت به دلیل تغییرات ساختاری 
در بازارهای داخلی و بین المللی گاز طبیعی است که به طور فزاینده ای به سمت تقاضای 

بیشتر برای گاز طبیعی حرکت می کند.

12. چالش های تولید در هینزویل
حوضــه هینزویل با چالش های زیادی در زمینه تولید مواجه اســت. کاهش تعداد 
دکل ها و محدودیت های توسعه زیرساخت ها باعث کاهش توانایی تولید در این حوضه 
شده و تولیدکنندگان را با مشکلاتی در پاسخگویی به تقاضای جدید مواجه می کند. این 

چالش ها می تواند به کاهش عرضه و افزایش قیمت ها در بازار گاز طبیعی منجر شود.

13. تقاضای بلندمدت برای گاز طبیعی
تقاضای گاز طبیعی مایع و برق رســانی خانگــی به عنوان عوامل محرک بلندمدت 
مصرف گاز طبیعی شناخته می شوند. این تقاضا به گاز طبیعی به عنوان یک جزء حیاتی 
از استراتژی های گذار انرژی کمک می کند و به رشد بازار گاز طبیعی کمک می کند. با 
توجه به افزایش نگرانی ها درباره تغییرات اقلیمی، انتظار می رود که گاز طبیعی به عنوان 

یک سوخت پاک تر نسبت به زغال سنگ و نفت مورد توجه بیشتری قرار گیرد.

14. تأثیر تعرفه ها بر کانادا
تهدیدهای تعرفه ای ترامپ بر کالاهای کانادایی می تواند به بخش انرژی آسیب برساند. 
وزیر تجارت بین الملل کانادا اعلام کرده اســت که اتاوا آماده اســت تا با تعرفه هایی که 
ممکن است به بخش انرژی آسیب برساند، پاسخ دهد. این وضعیت می تواند به افزایش 
هزینه ها برای مصرف کنندگان آمریکایی و کاهش صادرات کانادا منجر شود، که در نهایت 

به بازارهای انرژی دو کشور آسیب خواهد زد.

15. وضعیت بازار قهوه
قیمت قهوه عربیکا و روبوستا تحت تأثیر عوامل مختلفی از جمله خشکسالی و تغییرات 
عرضه و تقاضا قرار دارد. کاهش تولید قهوه به دلیل شرایط آب و هوایی نامساعد و افزایش 
صادرات جهانی می تواند بر قیمت ها تأثیر بگذارد و بازار قهوه را با نوساناتی مواجه کند. 
همچنین، تغییرات در عادات مصرف و تقاضای جهانی برای قهوه می تواند به تغییرات 

قیمت در این بازار منجر شود.

چالش های کالا در سال 2۰25
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دوشنبـــه 1 بهمن  ماه 1403  شمــاره 125 
ارزتجاریازفرداجایگزینسامانهنیما

     بازار ارز تجاری از )دوشنبه، اول بهمن( به جای سامانه نیما میزبان همه نیازهای ارزی خواهد بود، یعنی رفع تعهدها برای صادرکنندگان 
فقط در صورت عرضه در بازار ارز تجاری اتفاق خواهد افتاد و محل تامین ارز ثبت سفارش ها نیز به طور کامل از طریق این بازار در مرکز 

مبادله انجام می گیرد. حجم کل معاملات در بازار ارز تجاری نیز از ابتدای راه اندازی تاکنون به حدود معادل 1.1 میلیارد دلار رسیده است.

 افزایش ســقف تســهیلات اشتغال 
دانش بنیان ها به ازای جذب هر نخبه

 سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه اشتغال 
طرح های، ایجادی توسعه ای و تولیدی شرکت های 
دانش بنیان معادل ۳۰ میلیارد ریال تعیین شده که 
به ازای جذب هر نخبه عضو بنیاد ملی نخبگان، به 
میزان ۲۰ درصد تا سقف ۵۰ میلیارد ریال افزایش 
می یابد. این افزایش بر اساس بخشنامه اداره کل 
عملیات پولی و اعتباری بانک مرکزی اســت که 
موضوع ســقف فردی تســهیلات قرض الحسنه 
اشتغالزایی اعطایی به شــرکت های دانش بنیان، 
فناور و خلاق از ســوی اداره کل عملیات پولی و 

اعتباری بانک مرکزی ابلاغ شد.
در این بخشــنامه آمده است: پیرو نامه شماره 
۱۲۰۰۸/۰۳ ۲۵ فروردیــن ماه امســال پیرامون 
ابلاغ تسهیلات اشــتغال زایی موضوع اجزا )۳( و 
)4( بند )ب( تبصره )۲( قانون بودجه سال ۱4۰۳ 
به این  وسیله به آگاهی می رساند حسب بند )۲( 
از صورت جلسه هیأت عالی بانک مرکزی به تاریخ 
۱۳ آذر امسال مقرر شد تا سقف فردی تسهیلات 
قرض الحسنه اشتغال شرکت های دانش بنیان فناور 
و خــلاق به مبلغ ۹ میلیارد ریال )معادل ســقف 
تسهیلات قرض الحسنه شرکت های حقوقی اعطایی 

از سوی بانک های قرض الحسنه( تعیین می شود.
همچنین سقف فردی تسهیلات قرض الحسنه 
اشــتغال طرح های، ایجادی توسعه ای و تولیدی 
شرکت های دانش بنیان معادل ۳۰ میلیارد ریال )به 
ازای جذب هر نخبه عضو بنیاد ملی نخبگان ۲۰ 
درصد تا سقف ۵۰ میلیارد ریال افزایش می یابد( 
تعیین می شود که دوره بازپرداخت این تسهیلات، 

حداکثر 4۸ ماه خواهد بود.

  سود روزشمار سپرده های بانکی مربوط 
به قبل از بهمن 97 به حالت قبل برگشت

 بانــک مرکزی اعلام کرد: برای آن دســته از 
سپرده های بانکی که تا قبل از اول بهمن ۱۳۹7، 
قرارداد دریافت سود روزشمار داشته اند، با دستور 
دیوان عدالت اداری، وضعیت قبل برقرار می شود.

 بانک مرکزی در بخشنامه ای به شبکه بانکی 
اعلام کرد که بر اساس مصوبه ۲۰ آذر ۱۳۹7 نرخ 
ســود روزشمار به سپرده های بانکی از اول بهمن 
۱۳۹7 به ماه شــمار تغییر کرده اســت.بر اساس 
دادنامه صادره از ســوی دیوان عدالت اداری، این 
مصوبه فقط به قرادادهای ســپرده گذاری که بعد 
از تاریخ اجرای مصوبه شــورای پول و اعتبار امضا 
شــده است، اختصاص دارند.بانک مرکزی در این 
بخشــنامه اعلام کرده اســت با توجه به دادنامه 
دیوان عدالت اداری، بار دیگر نحوه محاسبه سود 
به قراردادهای سپرده گذاری در بانک ها که برای 
قبل از اول بهمن ۱۳۹7 هســتند، به روزشــمار 

تغییر می کند.

  شــرایط دریافــت درگاه پرداخت 
کارگزاران رمزپول اعلام شد

 شرکت شاپرک بر اساس دستور بانک مرکزی، 
شرایط دریافت درگاه پرداخت کارگزاران رمزپول 

)سکوهای مبادله رمزارز( را اعلام کرد.
در مکاتبه شرکت شاپرک با سازمان نظام صنفی 
رایانه ای، ضمن اعلام جزییات فنی و اجرایی لازم، 
شــرایط دریافت درگاه پرداخت حوزه رمزپول ها 
)رمزارز( اعلام و ضرورت اطلاع رســانی موثر این 
موضوع به کلیه کســب و کارهای فعال در حوزه 
رمزارز، به ســازمان نظام صنفی مورد تاکید قرار 
گرفته اســت.این اقدام بانک مرکزی، در راستای 
تنظیم گری موثر و تقویت بســترهای نظارت بر 
کارگــزاران رمزپول )ســکوهای مبادله رمزارز( و 
مستند به اختیارات مصرح در قانون جدید بانک 
مرکزی صورت پذیرفته است.بر اساس اعلام بانک 
مرکزی، درصورت عدم رعایت شرایط مورد اشاره 
از ســوی کارگزاران رمزپول، اقدامات قانونی لازم 
جهت برخورد قضایی با کسب و کارهای متخلف، 

از طریق مرجع قضایی پیگیری خواهدشد.

  تاریخ اولین حراج شمش طلا در بهمن 
ماه اعلام شد

هشــتاد و چهارمین حراج شمش طلای مرکز 
مبادله ایران ۲ بهمن ماه برگزار خواهد شد.

 بــه نقــل از مرکز مبادلــه ارز و طلای ایران، 
هشتاد و چهارمین حراج شمش طلای مرکز مبادله 
ایران در روز سه شــنبه ۲ بهمن ماه برگزار خواهد 
شــد. متقاضیان خرید شمش طلای مرکز مبادله 
ایران می توانند با واریز مبلغ سه میلیارد و پانصد 
میلیون ریال )۳۵۰ میلیون تومان( به عنوان وجه 
الضمان به ازای هر قطعه شمش طلا تا ساعت ۲4 
روز دوشنبه یکم بهمن ماه، در هشتاد و چهارمین 
حراج این مرکز شرکت کنند.این حراج از ساعت 
۱۲ الی ۱۶ در تالار معاملات طلای مرکز مبادله 
ایران برگزار خواهد شد.طبق شیوه نامه شماره ۵ 
مورخ ۱4 آذرماه ۱4۰۳، »فروشندگان عمده شمش 
طــلا«، »تولیدکننده و ســازنده فعال مصنوعات 
طلا« و »خرده فروشــان طلای آبشده« مجاز به 
خرید شــمش طلا در مرکز مبادله ایران هستند.

متقاضیان باید دارای پروانه کسب مجاز و معتبر 
باشــند. پروانه کسب متقاضیان خرید که توسط 
اتحادیه های طلا و جواهر صادر می شوند، باید در 
درگاه ملی مجوزها ثبت و قابل اســتعلام باشند.

شایان ذکر است، علاوه بر متقاضیان حوزه صنعت 
طلا، بانک عامل نیز با تأیید بانک مرکزی می تواند 
در حراج شــمش طلای مرکز مبادله ایران خرید 
انجام دهد. بانک عامل نیز می تواند هر بانکی باشد؛ 
اما باید دارای مجوز و تاییدیه بانک مرکزی جهت 

شرکت در حراج شمش طلا باشد. 

 FATF پیوستن ایران به
گامی در مسیر حل 
مشکلات معیشتی 
مردم خواهد بود

مهدی عبدیان، رئیس اتاق قزوین می گوید: تحریم های اقتصادی و محدودیت در مراودات مالی و بانکی، خســارت زیادی به اقتصاد تحمیل کرده و پیوســتن به FATF با جلوگیری از این 
خسارت ها، گامی در مسیر حل مشکلات معیشتی مردم خواهد بود.

رئیس اتاق قزوین گفت: چند سالی است که موضوع پیوستن ایران به FATF در دستور کار دولت، مجلس و مجمع تشخیص مصلحت نظام بوده است.
مهدی عبدیان در گفت وگو با »اتاق ایران آنلاین« گفت: نپیوستن ایران به FATF لطمات زیادی به اقتصاد کشور و بخش خصوصی زده است. حالا قرار است مجمع تشخیص مصلحت نظام، 

پیوستن یا نپیوستن ایران به FATF را مجدداً کند. امیدوارم در بررسی های خود به گفته ها و نظر فعالان اقتصادی هم توجه کنند.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران تصریح کرد: هر چقدر ایران در حوزه مالی ارتباط بهتری با دنیا داشته باشد، می تواند عملکرد مناسب تری در روابط تجاری خود داشته باشد.

رئیس اتاق قزوین افزود: در حال حاضر ما در شرایط ویژه اقتصادی به سر می بریم. تحریم های اقتصادی و محدودیت در مراودات مالی-بانکی خسارت زیادی به اقتصاد تحمیل کرده است. هر 
قدر در جهت رفع موانع اقتصادی گام برداریم، به بهبود معیشت جامعه و مردم هم کمک کرده ایم. پیوستن ایران به FATF گامی در مسیر حل مشکلات معیشتی جامعه خواهد بود.

 تداوم چند سالانه نرخ تورم بالا در اقتصاد ایران و به دنبال آن کاهش ارزش پول 
ملی مردم را وادار کرده که برای حفظ سرمایه های خود وارد بازار سکه و طلا آن هم 
طلای آب شده شوند در حالی که کارشناسان هشدار می دهند که رسته طلای آب 
شــده نه تنها ممکن است باعث کلاهبرداری از مردم شود بلکه چالشی برای آینده 

صنعت مصنوعات طلا خواهد بود.
 این روزها بازار سکه، طلا و رمزارز با افزایش قیمت ارزهای عمده بویژه دلار دوباره 
پر رونق شــده و بیشتر مردم که اندکی پس انداز بانکی دارند، به دنبال این هستند 
که با روش هایی چون خرید فلزات گرانبها از ســرمایه های خود در برابر تکانه های 
اقتصادی بخصوص در ماههای پایانی ســال حفاظت کنند و از آنجا که برای خرید 
مصنوعات طلا باید هزینه های جانبی دیگری چون اجرت و مالیات بپردازند، به خرید 

طلای آب شده روی آورده اند.
فروشندگان طلای آب شده در بازار هم با این ایده که مشتری هزینه اضافی بابت 
طــلا نمی پردازد، مــردم را راضی کرده اند که به خرید این نوع طلا روی بیاورند به 

طوری که تقاضا برای طلای آب شده در بازار در سال های اخیر رشد یافته است.
در این میان کســانی که به دنبال سودجویی و ناآگاهی از مشتریان خود هستند 
تا از آنها ســوء استفاده کنند، از تمامی روش های مختلف حتی تقلب برای رسیدن 
به مقصود اســتفاده می کنند تا بتوانند از این نمد برای خود کلاهی بدوزند و ســود 

فراوانی کسب کنند.
موضوع طلا و فلزات گرانبها در نوع خود از قدیم الایام محل بحث بوده اســت و 
خود صنف طلافروشان برای اینکه مصنوعه دارای شناسنامه مشخص باشد، اقدام به 
ارایه یک برگه شناســایی با نام فاکتور یا درج نام بر روی مصنوعه و تعدادی عدد به 

عنوان اعدادی با تعریف جهانی می کردند.
این ســند به عنوان گواهی اصالت کالا عمل کــرده و در صورت بروز اختلاف یا 
نیاز به فروش مجدد، به عنوان مدرکی معتبر مورد اســتناد قرار می گیرد. در مقابل، 
معاملات بدون فاکتور، مصرف کنندگان را در معرض خطرات گوناگونی قرار می دهد.

 بازار طلای آب شده نیازمند قاعده است
بر همین اســاس محمد کشتی آرای عضو اتحادیه طلا و جواهر درباره معاملات 
طلای آب شــده چه در واحدهای صنفی و چه بصورت آنلاین به خبرنگار اقتصادی 

ایرنا اظهار داشت: داد و ستد تابع مقرراتی است، یعنی وقتی می خواهید به پزشکی 
برای درمان بیماری مراجعه کنید، پیش از مراجعه اول تحقیقاتی درباره بیمارستان 
و پزشــک انجام می دهید تا نســبت به درمان خود مطمئن شوید، بنابراین سرمایه 
گذاری روی طلا نیز موضوع مادی مهمی است که باید پیش از سرمایه گذاری، درباره 

آن تحقیقات گسترده ای انجام شود.
کشتی آرای با اشاره به اینکه تورم زیادی طی سال های گذشته در کشور وجود 
داشته است، گفت: با این وجود مردم به دنبال تبدیل سرمایه های خود به طلا هستند 
و امروز کسانی وجود دارند که می خواهند از نیاز مردم سوء استفاده کنند و با ایجاد 
تشکیلات و تبلیغات اغوا کننده، بسیاری از کسانیکه که تحقیقات زیادی درباره این 

موضوع ندارند را تحت تاثیر قرار می دهد و فریب می دهند.
وی با بیان اینکه این خود مردم هستند که باید درباره خرید از یک واحد صنفی 
حواسشان جمع باشد و استعلام های دقیق از آن واحد را بگیرند، تصریح کرد: برای 
معرفی و تایید هیچ کدام از واحدهایی که در بخش خرید و فروش طلای آب شــده 

هستند، صنف ورود پیدا نمی کند.

 ایجاد رسته طلای آب شــده، چالشی بزرگ برای بازار طلا در آینده 
خواهد بود

عبادالله محمدولی کارشــناس صنعت طلا و جواهر درباره فروش طلای آب شده 

در حاشیه بازار طلا به خبرنگار ایرنا اظهار داشت: در جامعه کنونی به دلایل مختلف 
رویکرد بازار تغییر کرده و از خرید زیور آلات به خرید سکه و طلای آب شده رفته است.

وی یادآور شــد: در دوره ای خرید سکه رونق داشت اما چون اکنون حباب دارد، 
تمایل مردم به خرید طلای آب شده بیشتر شده است.

محمدولی خرید و فروش طلای آب شــده را نســبت به زیور آلات باعث کمک 
به حفظ بنگاه تولیدی، دانســت و با برشماری دلایل آن ادامه داد: بانک مرکزی در 
دهه هــای قبل برای مدیریت ذخایر طلا در کشــور از طریق بانک های عامل اجازه 
فروش شمش و واگذاری آن به بخش خصوصی و تولیدکنندگان را صادر می کرد و 
ساماندهی بازار را بر عهده داشت به طوری که تولیدکنندگان برای خرید شمش به 

بانک عامل مراجعه می کردند.
این فعال بازار طلا افزود: بانک ها نیز برای فروش شمش اطلاعات خریداران را در 
اختیار داشتند و مشخص بود که هدف از خرید شمش، تولید مصنوعات طلاست به 

طوری که در آن زمان چیزی به نام طلای آب شده در بازار وجود نداشت.
وی ادامه داد: با افزایش عرضه طلای آب شده، رسته ای به همین نام در اتحادیه 
طلا ایجاد شده که متاسفانه غیرمتمرکز است و براساس ساختار مناسبی ایجاد نشده 
بلکه براساس یک نیاز و زمان بوده که فکر می کنم در آینده چالشی بزرگ در بازار 

طلا ایجاد کند.
محمدولی درباره خرید طلای آب شده بدون فاکتور و سند معتبر نیز تصریح کرد: 
امروز خریدار وقتی تصمیم می گیرد که برای حفظ سرمایه خود اقدام به خرید طلای 
آب شــده کند، باید حتما ســند معتبر دریافت کند و امروز در بازار اگر سراغ خرید 

طلای آب شده بروید حتما به شما فاکتور خواهند داد.
وی ادامــه داد: البته حتما تعدادی ســودجو در بازار حضور دارند که بخواهند از 
آب گل آلود ماهی بگیرند و اتحادیه طلا و رسانه ها باید بیشتر برای آگاهی بخشی 

به مردم تلاش کنند.
محمدولی درباره اقدامات ســودجویان در این زمینه خاطر نشان کرد: خریداران 
باید اول مطمئن باشند که واحد فروشنده حتما جواز کسب داشته باشد و دوم اینکه 
از دســتگاه کارتخوانی که خرید از طریق آن انجام می شــود، حتما باید به نام فرد 
و فروشــگاه باشد و ســوم اینکه در همان زمانی که خرید انجام شد، فیزیک جنس 

خریداری شده را تحویل گرفته شود.

رسته طلای آب شده، چالش آینده صنعت طلا

براساس اطلاعیه های بانک مرکزی، از فردا پرونده سامانه نیما برای تامین ارز واردات بسته می شود و 
شرکت های صادرکننده فولادی، فلزات اساسی رنگین و فرآورده های نفتی از ابتدای بهمن، نسبت به عرضه 
ارز در بازار ارز تجاری اقدام کرده و رفع تعهد صادراتی می کنند.حجم کل معاملات در بازار ارز تجاری نیز از 
ابتدای فعالیت این بازار تا امروز، یک میلیارد و 7۳ میلیون دلار بوده است که به تفکیک نوع ارز شامل یک 
میلیارد و ۹7۹ میلیون درهم، ۳۶۸ میلیون دلار، ۹7۸ میلیون یوآن و ۳۰ میلیون یورو بوده است. طی این 
دوره چهار هزار و ۲۶۸ معامله در نتیجه ۶ هزار و 4۹۲ ثبت سفارش به روش معاملاتی جورسازی )مچینگ( 
انجام گرفت.همچنین تعداد ۲ هزار و 47۲ بازرگان طی دوره مذکور معاملات خود را از طریق کارگزاران 
یا بانک های عامل در این سامانه انجام داده اند.بنابر اعلام مقامات بانک مرکزی و مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران، پیش بینی می شود حجم و عمق معاملات ارز در بازار ارز تجاری به بیش از ۱۰۰ میلیون دلار در روز 
برسد.افزایش عمق و حجم روزانه بازار ارز تجاری نشان دهنده مقبولیت نرخ کشف شده در این بازار است 
 که بر مبنای عرضه و تقاضا بوده و قطعا روی بازار غیررسمی نیز اثر گذاشته و علامت دهی خواهد کرد.

از ابتــدای بهمن مــاه همه صادرکنندگان و واردکنندگانی که در بازار نیما بودند، طبق بخشــنامه بانک 
مرکــزی، به بــازار ارز تجاری مهاجرت خواهند کرد؛ علی ســعیدی مدیرعامل مرکز مبادله ارز و طلای 
ایران در این باره می گوید: با این کار، رفع تعهدها برای صادرکنندگان فقط در صورت عرضه در بازار ارز 
تجاری اتفاق خواهد افتاد و محل تامین ثبت ســفارش ها نیز به طور کامل از طریق مرکز مبادله اســت.

طبق آخرین آمار منتشر شده، بانک مرکزی از ابتدای سال جاری تا ۲۹ دی ماه مبلغ ۵۵ میلیارد و ۵۶4 
 میلیون دلار ارز برای واردات کالاهای اساســی و دارو، تجاری و بازرگانی و خدمات، تامین کرده اســت.

براســاس اطلاعیه آذرماه گذشــته بانک مرکزی و بر اساس برنامه ریزی های انجام شده، مقرر شده علاوه 
بر پتروشــیمی ها و پالایش ها، سایر صادرکنندگان مشمول بند )۱( ماده )۸( آیین نامه مذکور نیز شامل 
شــرکت های صادرکننده فولادی، فلزات اساســی رنگین و فرآورده های نفتــی، از تاریخ ۰۱/۱۱/۱4۰۳ 
در چارچــوب آیین نامه مذکور و تصمیمات کارگروه برگشــت ارز حاصل از صادرات، از طریق بانک های 
عامــل نســبت به عرضه ارز در بــازار ارز تجاری مرکز مبادله ارز و طلای ایــران اقدام کرده و رفع تعهد 
صادراتی کنند.همچنین حســب هماهنگی  با وزارتخانه های مرتبــط و وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
واردکنندگانی که دارای تخصیص معتبر با محل تامین ارز از طریق مرکز مبادله ارز و طلا هستند، باید 
از تاریــخ ۰۱/۱۱/۱4۰۳ و از طریق بانک های عامل نســبت به خریــد ارز از بازار ارز تجاری مرکز مبادله 
ارز و طــلای ایران اقدام کنند.طبق اطلاعیه شــماره ۳ و اخیر بانک مرکــزی، برنامه ریزی این بانک در 
راســتای توسعه بازار ارز تجاری کشــور، رشد مستمر افزایش میزان عرضه و تأمین ارز مورد نیاز واردات 
کشــور است.همچنین برنامه ریزی شده تا نیازهای ارزی به صورت اسکناس و در چارچوب مصارف ارزی 
خدماتی از طریق سامانه ارز خدماتی مرکز مبادله ارز و طلای ایران با نرخ ارز بازار ارز تجاری تامین شود 
 و با نزدیک شدن به پایان سال شمسی و تعطیلات سال نو، عرضه ارز به منظور گردشگری افزایش یابد.

رئیس کل بانک مرکزی نیز حرکت به سمت ایجاد یک بازار واحد برای ارز را از اقدامات دولت چهاردهم 
بیان کرده و در این زمینه گفته اســت: به زودی بازار فوروارد و سلف فروشی ارز را راه اندازی خواهیم کرد.
فرزین با بیان اینکه در بازار نیما، معاملات واقعی انجام نمی شد، افزود: باید یک بازار تاب آور ایجاد می کردیم.

محمد غفوری، کارشناس بازار سرمایه  بیان کرد: بازار سرمایه در دو ماه اخیر رشد خوبی 
 داشته و شاخص کل بورس از کمتر از ۲ میلیون واحد به نزدیکی ۳ میلیون واحد رسیده است.

غفوری در ادامه توضیح داد: بیشتر این رشد در سهم های شاخص ساز اتفاق افتاده که همین 
نشان می دهد که فعالان بازار سرمایه تمایل بیشتری به سرمایه گذاری در نماد های بزرگ و 
شاخص ساز بازار داشتند. غفوری در ادامه افزود: بعد از رشد اخیر شاخص کل بورس، از هفته 
گذشته شاهد بودیم که بازار سرمایه با افزایش عرضه روبه رو بوده و یکی از سیگنال هایی که 
می توانستیم از روند اصلاحی بازار بگیریم این بود که ارزش معاملات خرد کاهش یافت. دیروز 
ارزش معاملات به رقم 7 همت رسید که در 4۰ روز گذشته پایین ترین رقم را ثبت کرد. اگر 
بخواهیم مقایسه کنیم می بینیم در روز هایی که بازار در شرایط خوبی بوده ارزش معاملات 
 بالای ۱۵ همت بوده است و و الان چند روز است که بازار با خروج پول بالایی مواجه است.

  شاخص بالای 2 میلیون و 5۰۰ نشانه امیدواری است
غفوری در خصوص ادامه روند بازار سرمایه گفت: تا زمانی که ارزش معاملات خرد کمتر از 
۱۰ همت است، سناریوی اصلاح بازار ممکن است طولانی تر شود ولی تا وقتی که شاخص کل 
بالای ۲ میلیون و ۵۰۰ هزار واحد می باشد جای نگرانی خاصی نیست. از آن جایی که بازار وارد 
یک مرحله صعودی بلندمدت شده است، در این مقطع فراز و نشیب هایی را خواهیم داشت.این 
کارشناس بازار سرمایه در ادامه افزود: با توجه  به ایجاد سامانه ارز توافقی که موجب بهبود حاشیه 
سود صنایع صادرات محور می شود، انتظار می رود این سیاست در صورت های مالی شرکت ها 

 تاثیر خوبی داشته باشد که همین امر می تواند نویدبخش روز های خوبی برای بازار سرمایه باشد.
غفوری در خصوص تاثیر بازگشــت ترامپ به کاخ سفید بر بازار سرمایه گفت: قطعاً آمدن 
ترامــپ تاثیرگذار خواهد بود اما این تاثیر کوتاه مدت اســت، هرچند که بازار ســرمایه در 
زمان همین جمهوری خواهان آمریکایی رشــد های خوبی را تجربه کرده اســت.غفوری در 
خصوص تاثیر شــایعه استیضاح همتی بر افت شــاخص کل در هفته گذشته گفت: خبر 
اســتیضاح وزیر اقتصاد نیز از عواملی بوده اســت که در افت شــاخص تاثیر داشته است.

دکتــر همتی به خوبــی به عنوان وزیر اقتصاد نقش حمایتی را برای بازار ســرمایه ایفا کرد 

و اصلاحــات اقتصادی موثری را نیز در این مدت به کار گرفت؛ به خصوص ایجاد ســامانه 
ارز توافقی که موجب حذف رانت شــد و اکنون کســانی که از این رانت ســودی می بردند 
 می خواهند به هر شــکلی لابی کننــد و چالش هایی را بــرای وزارت اقتصاد ایجاد کنند.

غفــوری در ادامــه افزود: تفکــر دکتر همتی در صــورت اجرایی شــدن می تواند موجب 
 پویایــی و رشــد اقتصاد ایران شــود و البته افــرادی هم مخالف این اصلاحات هســتند.

  با عمل گرایی تیم اقتصادی رشد بازار سرمایه حاصل می شود
محمد غفوری در خصوص اینکه چه عواملی موجب رشــد دوباره بازار سرمایه می شود 
گفت: همین اعتمادی که دوباره به بازار سرمایه بازگشته و پرهیز از اجرای سیاست منسوخ و 
شکست خورده قیمت گذاری دستوری که مانع رشد صنایع می شود و ایجاد سامانه ارز توافقی، 

زمینه را برای رشد بازار در آینده فراهم می کند.
وی همچنین در ادامه افزود: الان اخباری وجود دارد مبنی بر واگذاری سهم های تودلی و 
تجدید ارزیابی خودروسازان که از لیدر های بازار سرمایه هستند که در صورت اجرایی شدن، 
می تواند خیلی مؤثر باشــد.این کارشــناس بازار سرمایه در پایان گفت: با عمل گرایی، رشد 
بازار ســرمایه حاصل می شــود و باخبر محوری تغییری ایجاد نمی شود و باید مثل موضوع 
دلار نیمایی که دولت اقدام جدی کرد و با افزایش نرخ دلار نیما و ایجاد سامانه ارز توافقی 
باعث رشــد بازار ســرمایه شد در دیگر مسائل نیز عملگرایانه رفتار کند تا رشد پایداری در 

بازار سرمایه داشته باشیم.

تا اصلاحات اقتصادی شکل نگیرد بورس پایدار نمی شود

 رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات پژوهشگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات، از نهایی شدن 
پیش نویس نقشه راه توسعه رایانش ابری کشور خبر داد.

به گزارش از پژوهشــگاه ارتباطات و فناوری اطلاعات )مرکز تحقیقات مخابرات ایران(، 
احسان آریانیان درباره نهایی شدن پیش نویس نقشه راه توسعه رایانش ابری کشور، عنوان 
کرد: به منظور اجرای تکالیف وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات در برنامه هفتم پیشرفت و 
تحقق اهداف عملیاتی مشخص شده در سند راهبردی توسعه رایانش ابری کشور، پروژه ای 
با عنوان »پژوهش نیازسنجی، شناسایی و تدوین نظام ارزیابی ارائه دهندگان خدمات ابری« 
طی حدود یک سال اخیر اجرایی شد. هدف این پروژه تدوین نقشه راه خدمات ابری و تهیه 

طرح مرکز رصد وضعیت ابر کشور بود.
وی با تأکید بر اینکه یکی از اصلی ترین خروجی های این پروژه ، تهیه و تدوین نقشه راه 
توســعه خدمات ابری کشور و راهکارهای تحقق آن در حوزه خدمات ابری منطبق با سند 

راهبردی توسعه رایانش ابری کشور است، افزود: در این زمینه، پیش نویس نقشه راه توسعه 
رایانش ابری کشــور آماده شد و طی نشست های متعدد با حضور فعالان بخش خصوصی 
رایانش ابری، خبرگان دانشگاهی و مراکز پژوهشی به بررسی این پیش نویس پرداخته شد.

رئیس پژوهشکده فناوری اطلاعات با بیان اینکه این نشست ها با استقبال گسترده ای 
از طرف بخش خصوصی و فعالان این حوزه همراه بود، گفت: پس از این نشســت ها، تیم 
تدوین کننده نقشه راه خدمات ابری کشور با راهبری خبرگان پژوهشکده فناوری اطلاعات 
و هم اندیشــی با فعالان بخش خصوصی با در نظر گرفتن اهداف مشــخص شده در اسناد 
بالادســتی، نقاط ضعف و قوت، فرصت هایی که خدمات ابری در کشــور ایجاد می کند و 

همچنین تهدیدهای احتمالی آن، به اصلاح و تکمیل نقشه راه پرداختند.
وی افزود: پس از نهایی شــدن آن، نشست نهایی با عنوان »نشست تخصصی نقشه راه 
توســعه خدمات ابری کشور، از توسعه زیرساخت تا رقابت منطقه ای« در ماه جاری برگزار 

شد و این نقشه راه با تمرکز بر توسعه زیرساخت های خدمات ابری کشور و زمان بندی دقیق 
و تعیین مســوولیت ها برای کلیه ذینفعان، مورد توجه و استقبال فعالان بخش خصوصی، 
خبرگان دانشگاهی و مراکز پژوهشی حاضر در نشست قرار گرفت.آریانیان تصریح کرد: این 
نقشــه راه با هدف شکل گیری حداقل سه فراهم کننده خدمات ابری داخلی و کسب سهم 
بازار هشتاد درصدی از کل نیاز خدمات ابری کشور تدوین شده است. در این راستا، تمرکز 
اصلی بر توسعه زیرساخت های خدمات ابری کشور و زمان بندی دقیق و تعیین مسئولیت ها 
برای همه ذینفعان بوده است.وی با اشاره به اینکه با اجرای این نقشه راه سهم بازار داخلی 
خدمــات ابری را به میزان قابل توجهی افزایش می دهیم، افزود: یکی از مهم ترین تأثیرات 
این نقشه راه، ایجاد ابر دولت و الزام دستگاه های اجرایی به مهاجرت به زیرساخت های ابری 
داخلی اســت. این اقدام، نه تنها به افزایش تقاضا برای خدمات ابری داخلی منجر می شود، 
بلکه باعث توسعه زیرساخت های بومی و کاهش وابستگی به شرکت های خارجی خواهد شد.

تدوین نقشه راه توسعه خدمات ابری کشور به مراحل نهایی رسید
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کشاورزی 

تولیدآبزیاندرسند۱۰ساله۲میلیونو6۰۰هزارتن
پیشبینیشدهاست

  رییس سازمان شیلات ایران از صیادان، بهره برداران شیلاتی و کشاورزان به عنوان پیشگامان عرصه امنیت غذایی 
کشور یاد کرد و گفت: تولید آبزیان در سند 1۰ ساله، 2 میلیون و 6۰۰ هزار تن پیش بینی شده است .

نقش و اهمیت ویژه 
شیلات در حفظ و 

تامین امنیت غذایی 
است.

 تالاب قوپی باباعلی مهاباد یک گام دیگر 
به احیا نزدیک تر شد

 رییس اداره حفاظت محیط زیســت مهاباد 
گفت: دومین کارگاه برنامه مدیریت جامع زیست 
بوم تالاب »قوپــی باباعلی« با حضور نمایندگان 
دستگاه های اجرایی، جوامع محلی و تشکل های 

زیست محیطی برگزار شد.
فاروق ســلیمانی گفت: هدف از تشکیل این 
کارگاه بررسی و تدوین برنامه های احیای تالاب 
قوپی باباعلی در یک چشــم انداز ۲۰ ساله است 
و بــا تدوین این برنامه هــا و تخصیص و تأمین 
مســتمرحق آبه و احیای دایمی آن ، این تالاب 
زیســتگاه و پناهگاه حیات وحش سایر پرندگان 

آبزی و کنارآبزی می شود.
وی اضافه کرد:آبان امسال کارگاه نخست برنامه 
مدیریت جامع زیست بوم تالاب قوپی باباعلی مهاباد 
برگزار شد و در آن مسائل، مشکلات و تهدیدات 
این تالاب بررسی شد و در نهایت پس از همفکری 
و برگزاری این کارگاه ها، اقدامات اجرایی توسط 
دســتگاه های متولی برای حفاظت از این تالاب 

اجرا می شود.
وی اظهار کرد: مدیریت آب و خاک، حفاظت 
از تنوع زیســتی و افزایش آگاهی مردم از اهداف 

راهبردی برنامه مدیریت جامع این تالاب است.
رییس اداره حفاظت محیط زیست مهاباد گفت: 
ارزیابی اولیه و شرایط کنونی تالاب، تامین حق آبه 
قانونی برای تالاب و چشــم انداز آینده تالاب در 
قالب این برنامه مدیریت جامع با همکاری جوامع 

دانشگاهی در آینده تدوین می شود.
وی افــزود: در قالب برنامه مدیریت جامع این 
تالاب کشاورزان و باغداران این منطقه در اقدامی 
داوطلبانه نســبت به کاهش مصرف آب با تغییر 
الگوی کشت و آبیاری و استفاده کمتر از سموم و 

کودشیمیایی اقدام می کنند.
وی اظهار کرد: در مقابل این اقدام داوطلبانه، 
هــر گونه درآمدزایی از تــالاب از جمله تورهای 
گردشگری و اسکان  آنان در آینده به جوامع محلی 
روستایی و کسانی که در این طرح های داوطلبانه 

مشارکت داردند، واگذار می شود.
وی با بیان اینکه قوپی باباعلی مهاباد دومین 
تالاب این شهرستان است که برنامه مدیریت جامع 
برای آن تصویب شده است افزود: فرآیند تدوین 
برنامه مدیریت پناهگاه حیات وحش و تالاب بین 
المللــی کانی  برازان مهاباد نیز در ســال ۱۳۹7 

تصویب و تدوین شده بود.
وی افزود: تــالاب بین المللی »قوپی باباعلی« 
مهاباد با وســعت ۵۰۰ هکتار و محدوده اکولوژی 
حدود یک هزار و ۲۰۰ هکتار زیستگاه پرندگانی 
نظیر اردک سرسبز و سرحنایی، آنقوت، انواع غاز، 

فلامینگو و تنجه است.
سلیمانی گفت: این تالاب با ویژگی های طبیعی 
و پرندگان خاص خود یکی از بهترین زیستگاه های 
مهم پرندگان آبزی و کنارآبزی و از تالاب های مهم 
این منطقه محسوب می شود که در کنوانسیون 
رامســر به ثبت رســیده و دارای دیپلم افتخار از 

سازمان ملل متحد »یونسکو« است.
تالاب بین المللی »قوپی باباعلی« مهاباد در ۳۰ 
کیلومتری شــمال شرقی این شهر و مسیر جاده 
مهاباد به میاندوآب و در نزدیکی روستایی به همین 

نام واقع شده است.
در شهرســتان مهابــاد علاوه بــر تالاب های 
بین المللی »قوپــی باباعلی« و تالاب  بین المللی 
»کانــی بــرازان«، تالاب های فصلــی دیگری از 
جمله»حسن خان«،»گروس«، »داشخانه« و »قره 

قشلاق« نیز وجود دارد.
در ایران ۱4۱ تالاب دارای ارزش اکولوژیکی با 
وسعت بیش از سه میلیون هکتار شناسایی شده 
که از این تعداد ۲۵ تالاب رامسرسایت )ثبت شده 
در کنوانسیون رامسر( با بیش از یک میلیون و 4۰۰ 
هزار هکتار مساحت دارای ارزش جهانی و چهار 

سایت نیز ذخیره گاه زیست کره هستند. 

 ســاخت 242 واحد صنایع تبدیلی 
 با ســرمایه گذاری 62 هزار میلیارد ریالی 

در همدان
 مدیــر صنایع تبدیلــی و غذایی ســازمان 
جهادکشاورزی همدان گفت: ۲4۲ واحد صنایع 
تبدیلی غذایی کشاورزی در این استان با ۶۲ هزار 
و ۲۰۰ میلیارد ریال ســرمایه گذاری در دســت 

احداث است.
 حســن محمدی در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه این واحدها همگی بالای ۳۰ درصد پیشرفت 
فیزیکــی دارند افزود: با بهره برداری از این تعداد 
واحــد یک میلیون و ۹۵۰ هزار تن به محصولات 

فرآوری استان اضافه می شود.
مدیــر صنایــع تبدیلــی و غذایی ســازمان 
جهادکشاورزی همدان خاطرنشان کرد: مهمترین 
واحدهای صنایع تبدیلی در دست احداث با ۵۰ 
درصد پیشــرفت فیزیکی شامل واحد پرتودهی 
محصولات کشــاورزی با ســرمایه گذاری پنج 
هزارمیلیارد ریال است که برای اولین بار در غرب 

کشور احداث می شود.
محمدی اضافه کرد: همچنین یک واحد فرآوری 
ســیب زمینی با ۵۰ درصد پیشرفت فیزیکی و با 
سرمایه گذاری ۲ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریالی در حال 
ساخت است.مدیر صنایع تبدیلی و غذایی سازمان 
جهادکشاورزی همدان گفت: ۲ واحد فرآوری سیب 
زمینی با ســرمایه گذاری 7۰۰ میلیارد ریال در 
شهرک صنعتی بهاران در حال ساخت است که تا 

پایان سال بهره برداری می شود.
محمدی خاطر نشــان کــرد: هم اینک ۳7۳ 
واحد صنایع تبدیلی دارای مجوز از سازمان جهاد 
کشــاورزی در استان فعال است که توان فرآوری 

۲ هزار و ۳۲۵ تن محصول کشاورزی را دارند.

رشد 112 درصدی 
صادرات خاویار 
پرورشی ایران در 9 
ماهه امسال

مدیرکل دفتر بازسازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان سازمان شیلات ایران، از رشد ۱۱۲ درصدی صادرات رسمی خاویار پرورشی کشور در ۹ ماهه امسال نسبت به کل صادرات 
سال گذشته خبر داد.

 ناصر کرمی راد افزود: در ۹ ماهه امســال ۵ تن و ۳4۶ کیلوگرم خاویار پرورشــی به ارزش ســه میلیون و ۲۰۰ هزار دلار از مسیر گمرک ایران صادر شده است که ۱۱۲ درصد نسبت به 
صادرات ۱۲ماهه سال ۱4۰۲ افزایش نشان می دهد.

مدیرکل دفتر بازســازی و حفاظت از ذخایر ژنتیکی آبزیان ســازمان شــیلات ایران با اعلام اینکه خاویار پرورشی ایران در سال جاری به ۲۸ کشور جهان صادر شده است، برآورد کرد؛ 
بیش از ۵۰ درصد این رقم نیز از طریق مسافری از کشور خارج شده باشد.کرمی راد تصریح کرد: کشورهای امارات متحده عربی، قطر و بلژیک در رتبه های نخست تا سوم صادرات خاویار 

پرورشی ایران در ۹ ماهه نخست سال جاری قرار دارند.
وی علت افزایش صادرات خاویار پروشی ایران را در وهله نخست کیفیت بالای خاویار تولیدی و جایگاه ویژه تقاضای خاویار ایران در بازار بین المللی دانست.

به گزارش روابط عمومی شیلات هرمزگان، سید حسین حسینی در نشست با عیسی علیپور صیاد میگوگیر نمونه کشور که با حضور رییس سازمان 
جهادکشــاورزی اســتان و مدیرکل و معاون صید و بنادر ماهیگیری شیلات استان برگزار شد، با تاکید بر اینکه در برنامه هفتم در بحث امنیت غذایی 
اهداف به لحاظ کمی و کیفی تعریف شده است، اظهار کرد: درحال حاضر یک میلیون و 4۱۸ هزار تن تولید آبزیان با ۶4۰ هزار تن در حوزه آبزی پروری 

و 777 هزار تن در حوزه صید و صیادی را شاهد هستیم.

معاون وزیر کشــاورزی با بیان اینکه تولید افزون  بر ۳۸۸ هزار تن انواع محصولات 
شــیلاتی در هرمزگان بیانگر جایگاه فعالیت های شیلاتی به ویژه صید و صیادی در این 
اســتان اســت، گفت: این اعداد بیانگر نقش و اهمیت ویژه شــیلات در حفظ و تامین 

امنیت غذایی است.
رییس ســازمان شــیلات ایران، قابلیت قدرت مانور صنعت شیلات و فراهم آوری 
محصــول آبزی پروری را فراوان مطرح کــرد و ادامه داد: آبزی پروری قابلیت تولید در 
 زمینه های زمین های شالیزاری، زراعی، زمین های لم یزرع، دمای گرم و سرد، آب های شور
  تــا شــیرین و ســخت را دارد و به لحاظ ارگانیک و غنی ســازی خــاک و آب در آن

 اتفاق می افتد.
وی با اشــاره بــه اینکه شــیلات هرمزگان همــواره در مباحث شــیلاتی خوش 
 درخشــیده اســت، تصریــح کــرد: در ســال های اخیر اقدامــات خوبــی در حوزه

 پیشــبرد اهداف سازمانی شیلات در کشور داشته این که استان هرمزگان از پیشروان 
این عرصه بوده است.

سند یا هدفگذاری دهساله ۱4۱۱-۱4۰۲ بخشی از مداخلات و برنامه های ارتقای 
امنیت غذایی است که در دبیرخانه شورای عالی سلامت و امنیت غذایی،تحت عنوان سند 
ملی امنیت غذا و تغذیه ۱4۱۱-۱4۰۲ تدوین و در این دبیرخانه تصویب و ابلاغ شده است.

رییــس ســازمان جهادکشــاورزی هرمــزگان از شــیلات به عنــوان محــوری 
 طلایــی برای توســعه پایدار اســتان یاد کرد و گفت: جامعه شــیلاتی و کشــاورزی

 استان هرمزگان امروز حرف اول را در تولید، اشتغال زایی، ارز اوری و رونق اقتصادی 
را می زنند.

عباس مویدی وجود حدود ۵۰ هزار هکتار اراضی مســتعد پرورش میگو، نزدیک به 
4۰ هزار نفر صیاد، افزون بر ۱۱7 هزار تن ظرفیت پرورش ماهی در قفس و ظرفیت هایی 
همچون تولید ماهیان گرمابی، خاویاری و زینتی را بخشی از ظرفیت های منحصر به فرد 

شیلاتی استان هرمزگان عنوان کرد.
مدیرکل شیلات هرمزگان نیز در این نشست با تاکید بر اینکه فعالیت های شیلاتی 
با پوشش دادن به جنبه های اجتماعی،تولیدی و اقتصادی شرایط توسعه پایدار را ایجاد 

می کند و اهداف اشتغال زا را نیز فراهم ساخته است.
مسعود بارانی افزود: امید داریم با تلاش های انجام گرفته و در حال انجام در سراسر 
کشور و استان هرمزگان به طور ویژه تری بتوانیم در آینده ای نزدیک شاهد درخشش و 

فعال شدن همه ظرفیت های بالقوه شیلاتی استان باشیم.
عیسی علیپور صیاد میگو گیر نمونه گیر کشور نیز در این نشست با اشاره به افزایش 
صید میگو در فصل صید امسال، ضمن قدردانی از مدیران شیلاتی کشور و استان، اظهار 

کرد: امسال شاهد رشد حدود ۲ برابری میگو در صید بوده ایم .
علیپور این مهم را ناشــی از زحمات مجموعه شــیلات در بازسازی ذخایر آبزیان با 
راهســازی بچه میگو، ایجاد زیستگاه های مصنوعی و همچنین مدیریت ذخایر آبزیان 

دانست.
بر اســاس گزارش فائو و سازمان جهانی بهداشت، اگر کشورها به موقع مداخلات و 
برنامه هایی را برای ارتقای امنیت غذایی اجرا نکنند، روند ســوء تغذیه و گرسنگی در 

جهان افزایشی خواهد بود.

سخنگوی انجمن واردکنندگان برنج با ابراز نگرانی از بلاتکلیفی حاکم بر بازار برنج، 
خواستار تعیین تکلیف فوری در خصوص ارز تخصیصی برنج وارداتی شد.

برنج دومین محصول پرمصرف ایران پس از گندم است. عنوان می شود میزان نیاز 
سالانه کشور به این محصول حدود ۳.۲ میلیون تن بوده که بیش از ۲.۵ میلیون تن 
آن در داخل تولید می شــود.در تأمین امنیت غذایی خودکفایی یک مسئله است اما 
در ادامه تعادل قیمتی در بازار موضوع دیگر است. انحصار بازار داخل در اختیار یک 
بخش، ممکن اســت رقابت را حذف کرده و قیمت ها را تحت تأثیر قرار دهد؛ از این 
رو در کنار تولید داخل بخشی از نیازمندی کشور از طریق واردات پیگیری می شود.

برنج در تأمین امنیت غذایی نقش بسیاری دارد و در حالی که ذائقه مردم در نیمه 
شــمالی و مرکزی کشور بیشتر به ســمت برنج های تولید داخل است اما در مناطق 

جنوبی مردم بیشتر متمایل به مصرف برنج های خارجی هستند.
مجیدرضا منصورخاکی، سخنگوی انجمن واردکنندگان برنج ایران در حوزه واردات 
برنج به خبرنگار مهر گفت: از نیمه تیر ماه تا کنون در انتظار تخصیص ارز برای برنج های 
وارد شده به کشور هستیم، در حالی که محموله های جدید مربوط به ثبت سفارش های 

آذرماه نیز وارد گمرکات کشور شده اند.
وی افــزود: با توجه بــه زمان بر بودن فرآیند تخصیص ارز که گاهی تا ۶ ماه طول 
می کشد، پیش بینی می شــود تخصیص ارز برای این محموله ها عملًا به سال آینده 

موکول شود. وی تصریح کرد: در کنار این مساله، شائبه تغییر نرخ ارز ترجیحی و چه 
بســا خروج برنج از فهرست کالاهای مشــمول دریافت ارز ترجیحی در سال ۱4۰4، 
سردرگمی در میان واردکنندگان این محصول مصرفی کشور به وجود آورده است؛ این 

که برنج وارد شده را به استناد چه نرخ ارزی قیمت گذاری و عرضه کنند.
منصورخاکی یادآور شد: در این شرایط عدم قطعیت، سه وضعیت را به وجود می آورد؛ 
اگر فروش را تا زمان تعیین تکلیف متوقف کنند، متهم به احتکار و امتناع از عرضه 
تلقی می شوند. اگر بر اساس نرخ ارز متفاوت به فروش برساند، مشمول گران فروشی و 
مابه التفاوت های سنگین خواهند شد. در نهایتاً این که چنانچه بر مبنای ارز ۲۸.۵۰۰ 

تومانی فعلی نیز قیمت گذاری کنند، تغییر احتمالی نرخ ارز در ســال آینده می تواند 
خسارات سنگینی به این بخش از تجارت وارد کند.سخنگوی انجمن واردکنندگان برنج 
ایران تاکید کرد: تداوم این بلاتکلیفی تبعات منفی به همراه دارد و باعث برهم خوردن 
عرضه و تقاضا در بازار برنج می شود.وی اظهار کرد: چنانکه در حال حاضر افزایش قیمت 
۳۰ درصدی برنج ایرانی نسبت به زمان شروع برداشت تجربه شده و حتی بعضاً برخی 
از دلال های این بازار تمایلی به فروش ندارند. بنابراین ضروری است در این خصوص 
هر چه زودتر تصمیم گیری و شفاف سازی شود تا بازار از این بلاتکلیفی مهلک نجات 
یابد.این مسئول صنفی با اشاره به نامه گلایه آمیز نزدیک به ۱۰۰ واردکننده برنج به 
رئیس جمهور نیز گفت: هر چند فرآیند سیستمی ثبت سفارش ها به عنوان یک اقدام 
مثبت و نویدبخش در راســتای شفافیت و حذف فساد کلید خورد، اما به دلیل عدم 
بلوغ کافی، منجر به تبعیض و تخصیص ناعادلانه سهمیه ها به برخی شرکت ها شده 
و نیازمند اعمال اصلاحات جدی است. این در حالی است که بسیاری از شرکت های 

تخصصی با سابقه چندین دهه در واردات برنج، از این فرآیند متضرر شده اند.
منصورخاکی در پایان افزود: پیرو این مساله، پیشنهادات اصلاحی از سوی انجمن 
به معاونت توسعه بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی ارسال شده و امیدواریم با تغییرات 
اخیر در این معاونت، گام های مثبتی در جهت حمایت از سفره مردم و بهبود شرایط 

بازرگانی کشور برداشته و هرگونه شائبه انحصارطلبی در بازار از بین برود.

عدم شفافیت تخصیص ارز و بلاتکلیفی واردکنندگان برنج

 رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد گفت: دهه فجر امسال بخش 
کشــاورزی پیشگام سایر بخش های توسعه ای استان است و 4۶ پروژه با اعتبار حدود 
چهار هزار و ۵۳۰ میلیارد ریال و اشتغال زایی ۵4۵ نفر افتتاح و یک پروژه نیز با اعتبار 

حدود ۱۰ میلیارد ریال کلنگ زنی می شود.
علی معتمدی پور گفت: از این تعداد طرح  ۱7 طرح در بخش اقتصادی و با عملی 
کردن مشارکت مردم در تولید بوده که چهار هزار و 7۰ میلیارد ریال برای آنها هزینه 
شده که بخشی از این اعتبار با آورده مردمی و مشارکت خود بهره برداران بخش کشاورزی 

و بخشی نیز با تسهیلات از سوی سازمان جهاد کشاورزی بوده است.
وی افــزود: همچنین در بخش عمرانی نیز ۲۹ پروژه با اعتبار 4۵۰ میلیارد ریال و 
با اشــتغال زایی ۲۵۰ نفر در بخش کشــاورزی این استان در دهه فجر به بهره برداری 

می رسند و یک طرح نیز کلنگ زنی می شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد تصریح کرد: در مجموع مدت 
سه ســال اخیر، در بخش کشاورزی اســتان ۵۳۰ پروژه مهم اقتصادی و عمرانی در 
سامانه سراسری منتاک ثبت شده که ۲۸۲ مورد یعنی بیش از ۵۰ درصد این پروژه ها 
افتتاحی بوده و این به معنی تکمیل طرح های نیمه تمام از یک طرف و شروع و اتمام 

طرح ها در یک دوره سه ساله است.
معتمدی پور تاکید کرد: اســتان کهگیلویه و بویراحمد همواره از طولانی شــدن 
پروژه ها و نیمه کاره رها شدن طرح ها، آسیب دیده است اما در این سه سال ۲۸۲ طرح 
افتتاح شده و عمده آنها )بیش از ۸۰ درصد( در همین دوره کلنگ زنی شده اند و در 

همین دوره هم افتتاح شده اند.
وی ابراز کرد: بسیاری از این پروژه ها در بخش هایی بوده که هم زیرساختی بودند 

و هم از کمبودهای مهم بخش کشاورزی بودند.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: سردخانه ها به 
منظور ذخیره محصولات کشاورزی و افزایش ضریب امنیت غذایی و خوداتکایی یکی 
از این زیرساخت ها بوده که در این سه سال به اندازه ابتدای انقلاب تاکنون کار شده 
و بیش از ۱۳ هزار تن فضای جدید ســردخانه ای بــه بهره برداری و بیش از ۱۲ هزار 
تن نیز فضای جدید در دســت ســاخت است که بخشی از آنها در همین دهه فجر به 

بهره برداری می رسند.
معتمدی پور عنوان کرد: همچنین در زیرســاخت ســردخانه ای برای ذخیره مواد 
پروتئینی فاسدشدنی در این مدت یک هزار و ۵۰۰ تن سردخانه زیر صفر به طور کامل 
افتتاح و یک هزار و ۵۰۰ تن فضای جدید دیگر هم در کشــتارگاه گچساران در دهه 
فجر به بهره برداری خواهد رسید که در مواقع بحرانی، ظرفیت ذخیره مواد حساس و 
پروتئینی مانند گوشت را از دو روز به دو ماه افزایش داده و با افتتاح سردخانه های در 

دست تکمیل، خوداتکایی و امنیت غذایی استان به چندین ماه خواهد رسید.
وی تاکید کرد: علاوه بر این، افتتاح کشــتارگاه محمدی در گچساران که در دهه 
فجر اتفاق خواهد افتاد، می تواند به تنهایی عمده نیاز اســتان به گوشت مرغ را تامین 
می کند و در ساعت ۶ هزار قطعه مرغ را روانه بازار کند که قطعا بازار مرغ را اشباع و 

بی نیاز از واردات خواهد کرد.
رئیس سازمان جهاد کشــاورزی کهگیلویه و بویراحمد ابراز کرد: اتفاق مهمی که 

حاصل زحمات شبانه روزی سرمایه گذار و حمایت ها و راهبری جهاد کشاورزی است. یک 
کشتارگاه دیگر نیز در دهه فجر در روستای چاربیشه گچساران به بهره برداری می رسد.

معتمدی پور گفت: یکی دیگر از اقدامات ارزشــمند جهاد کشاورزی در چند سال 
اخیر به منظــور پایداری تولید و افزایش ضریب خود اتکایی و امنیت غذایی، احداث 
کارخانه ها و واحدهای تولیدی در سه حوزه دام، طیور و آبزیان بوده زیرا که اگر خوراک 
مورد نیاز این واحدها تامین نشــود، تولید در این سه حوزه وابسته به واردات می شود 
و آســیب جدی می دیدند اما در این دوره تحولی اساسی در زمینه خوراک دام، طیور 

و آبزیان رخ داده است.
وی ادامه داد: در شــاخص تولید خوراک دام و طیور ظرفیت تولیدی استان از ۳4 
هزار تن به بیش از ۸۸ هزار تن رســیده اســت. در زمینه تولید ماهی نیز 7۰ درصد 
هزینه های تولید ماهی مربوط به خوراک آن می شــود اما در 4۳ سال از عمر انقلاب، 
توجهی به این زیرساخت نشده و حتی یک گرم هم تولید نمی شد اما در این سه سال 
بیش از ۳۲ هزار تن خوراک ماهی در چند واحد تولیدی به بهره برداری رسید که چند 
مورد در همین دهه فجر به طور رسمی افتتاح و وارد مدار خدمت به تولید می شوند 

که ظرفیت تولید خوراک ماهی افزایش بی سابقه ای خواهد داشت.
معتمدی پور تصریح کرد: کلنگ این کارخانه ها در همین دوره مدیریتی زده شدند 
و در همین دوره نیز تکمیل و افتتاح شدند. سه واحد تولیدی خوراک آبزیان و طیور 

بیننده، درنادنا و فاضلی در دهه فجر امسال رسما افتتاح خواهند شد.
رئیس ســازمان جهاد کشــاورزی کهگیلویه و بویراحمد عنوان کرد: همچنین در 
دهه فجر ۲ طرح پرواربندی گوســاله، یک طرح پرواربندی بره و ۲ طرح پرورش مرغ 

گوشتی افتتاح خواهند شد.
وی افزود: این خدمات وقتی ارزشمندتر می شوند که سازمان جهاد کشاورزی استان 
کهگیلویه و بویراحمد علاوه بر تمرکز بر زیرســاخت های تولید، سیاست گذاری بسیار 
خوبی در ایجاد زنجیره های تولید داشــته و در صنعت شــیلات برای تکمیل زنجیره 
ارزش غذایی از احداث مزارع ماهی جدید تا تامین خوراک ماهی و صنایع جانبی مانند 
کنسرو و تولید تن ماهی تلاش های خوبی انجام داده که بسیاری از آنها به ثمر نشسته 
است. سه مزرعه پرورش ماهی دانش آموز، جاوید و محمدپور نیز در همین دهه فجر 

به بهره برداری می رسند.

معتمدی پور بیــان کرد: زنجیره تولید گیاهان دارویی نیز یکی از این زنجیره بود 
که در دهه فجر امســال یکی از کارخانجات مرتبط با زنجیره گیاهان دارویی به طور 

رسمی افتتاح می شود.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد گفت: همچنین در این مدت، 

۲ کارخانه فرآورده های لبنی و یک خط تولید شیر استریلیزه به بهره برداری رسید.
وی تصریــح کرد: به طــور کلی در حوزه صنایع تبدیلی و غذایی ســازمان جهاد 
کشــاورزی کهگیلویه و بویراحمد در سه ســال اخیر، 4۹ طرح مهم به طور کامل به 
بهره برداری و ۲۵ طرح دیگر در دست ساخت است که این حجم از کار، قابل مقایسه 

با هیچ دوره دیگری نیست.
معتمدی پور ادامه داد: توجه به طرح های نیمه تمام، اولویت دیگری در سیاست های 
بخش کشاورزی این استان بود به طوری که چهار شهرک گلخانه ای نیمه تمام که طی 
۱۰ سال فقط 4۰ درصد پیشرفت فیزیکی داشتند و سال ها تعطیل بودند، در این دوره 

مدیریتی تکمیل و بخشی از آنها آماده واگذاری به متقاضیان و سرمایه گذاران است.
رئیس سازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد تاکید کرد: با کامل شدن این 
حرکت جهادی و واگذاری زیرساخت های گلخانه ای این استان که در این دوره به بیش 
از ۱۳7 هکتار می رسند، شاخص گلخانه ای استان که پیش از این فقط ۳۲ هکتار بوده، 
تحولــی جدی پیدا خواهد کرد. عــلاوه بر این در دهه فجر یک گلخانه بلوبری و یک 

گلخانه تولید نشا افتتاح خواهند شد.
وی تصریح کرد: در زیرســاخت های آب و خاک نیز بیش از سه هزار هکتار اراضی 
کشــاورزی به سیستم های نوین آبیاری مجهز شــدند و ده ها طرح بزرگ تامین آب 
و ایســتگاه های پمپاژ در دســت احداث هســتند که چند طرح مهم دیگر در زمینه 

سیستم های آبیاری تحت فشار در همین دهه فجر به بهره برداری می رسد.
معتمدی پور ادامه داد: پروژه های کلان تامین آب در مناطق مختلف استان در حال 
انجام هســتند که بخشی از کار در حوزه اختیارات شرکت امور آب منطقه ای است و 

بخشی نیز معطل تامین اعتبار هستند.
وی ابــراز کرد: با این وجود در چندین پروژه مهم، ســازمان جهاد کشــاورزی در 
انجام وظایف خود یعنی اجرای سیســتم های آبیاری درون مزارع، یا کار را تمام کرده 
یا پیشرفت بالایی داشته و یا جلوتر از اجرای فازهای قبلی یعنی انتقال آب تا مزرعه 
است که به عهده این سازمان نیست و اگر قبل از تامین آب، شبکه های آبیاری داخل 
مزارع را اجرا کنیم ولی آبی به مزارع نرســد، این سیستم ها فرسوده خواهند شد و از 

حیث قوانین و نظارت های بازرسی نیز این کار، منطقی نیست.
رئیس ســازمان جهاد کشاورزی کهگیلویه و بویراحمد گفت: امیداست با تعامل با 
شرکت آب منطقه ای همه فازهای اول تا چهارم تامین آب و شبکه های آبیاری داخل 

مزارع، همزمان اجرا و با هم تکمیل شوند.
معتمدی پور افزود: با این وجود در دهه فجر امسال، پروژه اجرای سیستم آبیاری 
تحت فشــار در ۳۵۰ هکتار از اراضی تنگ انگشترک لیشتر به بهره برداری می رسد و 
در ماه های آتی ســایر پروژه های تامین آب و پروژه های آبیاری تحت فشــار و اجرای 
شــبکه های آبیاری درون مزرعه ) فاز سه و چهار( در دشت های وسیع استان تکمیل 

و افتتاح خواهند شد.

46 طرح کشاورزی کهگیلویه وبویراحمد آماده بهره برداری در دهه فجر امسال است
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دوشنبـــه 1 بهمن  ماه 1403  شمــاره 125  دوشرطتأسیسنیروگاههایتجدیدپذیر

  در آغــاز سال جاری به عنوان ســال اول اجــرای قانــون برنامــه هفتــم، ظرفیـت اسـمی نیروگاهـی نصـب شـده 92,351 
مـگاوات بـوده اسـت. اما فقط 1,۰36 مـگاوات این ظرفیت از مسیر نیروگاه های تجدیدپذیـر تأمین شده است. در نیمه اول امسال نیـز 
ظرفیـت تولیـد بـرق کشـور تـا حـدودی افزایـش یافتـه، امـا سـرعت رشـد ظرفیت های تولیـد بـرق متناسـب بـا هدفگـذاری 

برنامـه هفتـم نیسـت.

برای راه اندازی 
نیروگاه های تجدیدپذیر، 

اگر دولت امکان تخصیص 
یارانه به صورت مستقیم 

را ندارد.

انرژی 

 مزارع رمــزارز مجاز کــه نیروگاه 
تجدیدپذیــر احداث کننــد، برق دائمی 

دریافت می کنند
معــاون انتقــال و تجارت خارجی شــرکت 
مدیریت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق )توانیر 
( گفت: اســتخراج کننــدگان قانونی رمزارز که 
اقــدام به احداث نیــروگاه تجدیدپذیر کنند، از 
تامین برق دائمی برخوردار می شوند.به گزارش 
از توانیر، محمد اله داد با اشــاره به سازوکارهای 
قانونی برای اســتخراج رمزارز در کشــور افزود: 
تعداد قابل توجهی مجوز برای استخراج قانونی 
رمزارز در کشــور صادر شــده اســت و در حال 
حاضر مشغول فعالیت هستند، اما در روزهایی از 
سال که محدودیت تامین انرژی داریم، اولویت با 
صنایعی است که ایجاد اشتغال بیشتری دارند و 
کالا و خدمات ضروری ارائه می کنند. بنابراین این 
استخراج کنندگان در ماه های گرم و سرد سال 
تامین برق نخواهند شــد.وی ادامه داد: به تازگی 
دســتورالعملی از ســوی وزیر نیرو در خصوص 
تامین برق مزارع اســتخراج رمزارز با اســتفاده 
از نیروگاه های تجدیدپذیر ابلاغ شــده است که 
این امکان را فراهم می کند تا برق این مزارع در 
همه طول ســال بدون قطعی تامین شود.اله داد 
خاطرنشان کرد: نیروگاه های حرارتی ما در همه 
طول ســال و در ۲4 ساعت شبانه روز تولید برق 
دارند اما نیروگاه های تجدیدپذیر از جمله نیروگاه 
های خورشــیدی در برخی از ساعات روز امکان 
تولید برق ندارند. بنابراین اگر مزارع اســتخراج 
رمــزارز اقدام به راه انــدازی نیروگاه تجدیدپذیر 
کنند، این امکان را خواهند یافت که براســاس 
ضریب تولید نیــروگاه تجدیدپذیر، از برق دائم 
برخوردار شــوند.معاون انتقال و تجارت خارجی 
توانیر گفــت: به عنوان مثال اگر مزرعه ای اقدام 
به احداث نیروگاه خورشیدی ۱۰ مگاواتی کند، 
می تواند معادل ۲ مــگاوات برق دائمی در همه 
ساعات شبانه روز دریافت کند.وی درباره استخراج 
کنندگان غیرمجاز رمزارز ادامه داد: اگر کسی اقدام 
به اســتخراج غیرقانونی رمــزارز کند، با کنترل 
میزان برق مصرفی و نیز گزارش های مردمی هم 
وطنانمان از طریق سامانه ۳۰۰۰۵۱۲۱ شناسایی 
خواهد شد و بعد از شناسایی با جرایم خاصی که 
در نظر گرفته شده، اعمال قانون می شود.اله داد 
افزود: به تازگی اجازه داده شده که اگر کسی در 
خارج از محل های تعیین شــده اقدام به نصب 
ماینر و اســتخراج غیرقانونی رمزارز کرد، علاوه 
بر جرایم قبلی، انشعاب برق آن نیز به طور دایم 
برچیده شود و واگذاری انشعاب جدید هم منوط 
به شــرایطی خواهد بود.معاون انتقال و تجارت 
خارجی توانیر اضافه کرد: در چند ماه اخیر بیش 
از 4۰ میلیــارد ریال پاداش به هموطنانی که با 
گزارشــهای خود زمینه شناسایی و جمع آوری 
ماینرهــای غیرمجاز را فراهم کرده اند، پرداخت 

شده است.

دیدار سرپرســت اداره کل استاندارد 
گلستان و نماینده مردم شریف شهرستان 
های رامیــان و آزادشــهر و بخش های 
فندرســک و چشمه ســاران در مجلس 

شورای اسلامی

داود مزیدی سرپرســت اداره کل استاندارد 
گلســتان با جمشــید قائم مقام نماینده مردم 
شــریف شهرســتان های رامیان و آزادشهر و 
بخش های فندرسک و چشمه ساران در مجلس 
شــورای اسلامی دیدار و در مورد مسائل کاری 
مشترک گفتگو کرد.مزیدی ضمن شرح وظایف 
و رســالت های سازمان ملی اســتاندارد ایران 
اظهار داشــت: دامنه مسئولیت های سازمان در 
حوزه های استانداردسازی، ارزیابی انطباق، تایید 
صلاحیت و اندازه شناســی و همچنین اجرای 
طرح های پیش بســته بندی، استاندارد سازی 
در حوزه خدمات و... تعریف می شود و براساس 
قانون تقویت و توسعه نظام استاندارد، سازمان 
ملی استاندارد ایران به عنوان تنها مرجع رسمی 
اعطای نشان حلال کشــور است.وی در ادامه 
گفت: برای حفظ ایمنی و ســلامت شهروندان 
تلاش خواهیم کرد استاندارد به عنوان مطالبه 

عمومی در جامعه تبدیل شود.

مهلــت 15 روزه بــرای ثبت اطلاعات 
دستمزد در سامانه حقوق و مزایا

دستگاه های اجرایی کشور می توانند از فردا 
)اول بهمن مــاه( طی مهلت ۱۵ روزه، اطلاعات 
مربوط به حقوق و مزایای خود را در سامانه ثبت 
حقوق و مزایا سازمان اداری و استخدامی کشور 

اصلاح، بارگذاری و تایید نهایی کنند. 
معاونت حکمرانی الکترونیک و هوشمندسازی 
دولــت، ۱۱ دی ماه طــی اطلاعیه ای به تمامی 
دســتگاه های اجرایی موضوع مــاده ۲۹ قانون 
برنامه پنج ساله ششم توسعه، مهلت بدون تمدید 
بــرای اصلاح، بارگذاری و تایید نهایی اطلاعات 
مربوط به حقوق و مزایای خود در سامانه حقوق 
و مزایا را ایــن مهلت را ابلاغ کرده بود که این 

مهلت از فردا )یکم بهمن( آغاز می شود.

توسعه انرژی خورشیدی 
در اصفهان نیازمند 
هزار میلیارد ریال 
سرمایه گذاری است

 معاون اقتصادی استانداری اصفهان گفت: برآورد اولیه نشان می دهد برای تولید سه هزار و ۳۵۰ مگاوات برق خورشیدی در استان نیازمند یک هزار میلیارد ریال سرمایه گذاری هستیم.
 کوروش خسروی در نشست شورای انرژی استان افزود: هرچند رقم سرمایه گذاری در حوزه انرژی خورشیدی در اصفهان هنوز دقیق مشخص نشده، اما بر اساس برآورد اولیه، بیش 

از یک هزار میلیارد ریال نیاز است که در این  زمینه بانک های عامل باید همراهی کنند.
وی ادامه داد: تحقق رویکرد اســتفاده از انرژی های نو بعنوان چشــم انداز آینده و رسیدن به تولید سه هزار و ۳۵۰ مگاوات برق خورشیدی بخصوص در بخش صنایع استان نیازمند 
ســرمایه گذاری زیاد، مشــارکت بخش خصوصی و ایجاد سازوکارهای ویژه  است.خسروی تصریح کرد: انتخاب رویکرد استفاده از انرژی های نو بویژه توسعه انرژی خورشیدی در استان 
یک اقدام جهادی و نشانه ای از درک اهمیت این موضوع در تامین انرژی پایدار برای کشور و استان است.وی گفت: تاکنون سرمایه گذاران زیادی از بخش خصوصی برای تولید انرژی 
خورشیدی به شورای انرژی استان مراجعه کرده اند.معاون اقتصادی استاندار اصفهان ابراز اطمینان کرد که اگر روند و سازوکارهای ویژه  استان برای جذب سرمایه ها در حوزه انرژی های 

نو مشخص شود، تحول بزرگی در اقتصاد اصفهان اتفاق می افتد که تأثیر بسزایی در رشد اقتصادی استان و بدنبال آن کشور خواهد داشت.

به تازگی رئیس جمهوری در نشست »بررسی راهکارهای رفع 
ناترازی برق« دستور به تسریع و تسهیل در رفع موانع پیش روی 
سرمایه گذاران برق و نیروگاه های تجدیدپذیر داده و عنوان کرده که 
»به دلیل فوریتی که در این زمینه وجود دارد و تا قبل از رسیدن 
به پیک مصرف برق در ماه های آینده، وزرا و مســئولان مربوطه 
باید هماهنگی های خود را بیشتر کنند و با برطرف کردن موانع 
پیش روی سرمایه گذاران، هرگونه مجوزی که برای پیشرفت کار 
لازم است، به سرعت تهیه کرده و در اختیار بخش خصوصی فعال 

در این زمینه قرار دهند.«

در حالی ناترازی در حوزه برق به بیش از ۱7.۵ مگاوات در سال 
رسیده که فعالان بخش خصوصی حوزه نیرو، معتقدند استفاده از 
ظرفیت انرژی های تجدیدپذیر می تواند تا حد زیادی این کسری 
بــزرگ را تأمین کند؛ اما بــرای راه اندازی این نیروگاه ها، نیاز به 

سرمایه گذاری و پیگیری بهبود عملکرد است.

 انرژی های تجدیدپذیر نیازمند خط ارزی مستقل
دبیر ســندیکای صنعت بــرق ایران بیان کــرد: دولت باید 
راهبرد خــود را در این حــوزه، به صــورت عملیاتی تری ارائه 

 مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه این مدیریت از سال ۱۳۹۸ 
تاکنون هیچ گونه فعالیت حفاری اکتشــافی در دریا نداشته است، گفت: با امضای 
قراردادهای تامین دکل برای نخســتین بار در دولت چهاردهم و پس از پنج سال 

وقفه، فعالیت های اکتشافی در بخش دریا آغاز می شود.
به گزارش از وزارت نفت، ســید محی الدین جعفری در آیین امضای تفاهم نامه 
همکاری مشترک اکتشافی با شرکت نفت فلات قاره ایران و دو قرارداد تامین دکل 
حفاری خشکی و دریایی با شرکت حفاری شمال با اشاره به اینکه گستره فعالیت 
مدیریت اکتشاف شــرکت ملی نفت ایران به اندازه گستره جغرافیایی کشور است، 
خاطرنشــان کرد: در انجام مطالعات زمین شناســی، ژئوفیزیک و حفاری از گذشته 
به دلیــل محدودیت هایی که در تأمین دکل وجود داشــت، تمرکز این مدیریت بر 

بخش خشکی بود.
وی با بیان اینکه از برنامه دوم توســعه تاکنون میانگین دکل حفاری مدیریت 
اکتشــاف شرکت ملی نفت ایران ۶ دکل در سال اســت، افزود: امروز با مساعدت 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران مقرر اســت این تعداد تا ســال آینده به مقدار 

چشمگیری افزایش یابد.
مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران به تفاهم نامه همکاری با شرکت نفت فلات 

قاره ایران اشاره کرد و ادامه داد: در قالب این تفاهم نامه و با توجه به زیرساخت های 
موجود، فعالیت های اکتشــافی مشــترکی را با این شــرکت انجام خواهیم داد که 

لرزه نگاری میدان نصرت یکی از این پروژه های مشترک است.
جعفری با بیان اینکه از ظرفیت  شــرکت های تابعه شرکت ملی نفت ایران برای 
توسعه اکتشاف استفاده خواهیم کرد، گفت: تلاش می شود تعداد دکل های حفاری 

مدیریت اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران را به ۱۲ دکل حفاری افزایش داده و با 
افزایش دکل ها سرعت کشف در بخش دریا و خشکی ۲ برابر و زمان کشف میدان های 

جدید کوتاه تر می شود.
وی با اشاره به اینکه شرکت هلدینگ انرژی سینا به زودی کار خود را در بخش 
حفاری اکتشــافی دریا در خلیج فارس آغاز می کند، گفت: با توجه به توانایی هایی 
که این هلدینگ در بخش مالی، تجهیزاتی و نیروی انسانی دارد، امیدواریم در بخش 
ژئوفیزیک هم ورود کند و با همکاری یکدیگر بتوانیم به موفقیت های بیشــتری در 

این حوزه دست یابیم.
بر اســاس این گزارش، مدیریت اکتشــاف شــرکت ملی نفت ایران تفاهم نامه 
همکاری مشترک عملیات اکتشافی با شرکت نفت فلات قاره ایران امضا کرد. این 
تفاهم نامه با هدف انجام فعالیت های مشترک اکتشافی مانند حفاری، لرزه نگاری و 
ژئوفیزیک بین سید محی الدین جعفری و احمدرضا راستی، مدیرعامل شرکت نفت 

فلات قاره ایران امضا شد.
در ادامه دو قرارداد تأمین دکل حفاری دریایی و یک الحاقیه افزایش تعداد دکل 
خشــکی نیز بین مدیر اکتشاف شرکت ملی نفت ایران و روح الله عبدی، سرپرست 

شرکت حفاری شمال امضا شد.

آغاز فعالیت های اکتشافی نفت در دریا پس از 5 سال وقفه

طرح های فناورانه ارتقای کیفی نفت کوره حمایت می شوند
 شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران از طرح های فناورانه ارتقای 
کیفی نفت کوره پس از تایید نهایی حمایت و زمینه تجاری سازی آنها را فراهم می کند.

 شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران روز یکشنبه اعلام کرد: با توجه 
به لزوم ارتقای کیفی فرآورده های نفتی و کاهش ســهم فرآورده های سنگین در سبد 
تولید پالایشی کشور، این شرکت در نظر دارد با همکاری سازمان حفاظت محیط زیست 
طرح های فناورانه کوتاه مدت و زودبازده پیشنهادی را حمایت و مقدمه تجاری سازی آنها 
را فراهم کند.در این فراخوان آمده اســت: با عنایت به لزوم ارتقای کیفی فرآورده های 
نفتی و کاهش ســهم فرآورده های سنگین در سبد تولید پالایشی کشور شرکت ملی 
پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با همکاری سازمان حفاظت محیط زیست در 

نظر دارد به دلیل زمان بر بودن فرآیند بهره برداری از طرح های بلندمدت ارتقای کیفی 
نفت کوره پالایشگاه ها، طرح های فناورانه کوتاه مدت و زودبازده پیشنهادی شامل انواع 
روش های فیزیکی و شیمیایی در خصوص ارتقای کیفی نفت کوره )کاهش مقدار گوگرد 
به زیر ۰.۵ درصد وزنی( را از شرکت های دانش بنیان مراکز علمی و فناوری و دانشگاه ها 
دریافت و پس از بررســی طرح های منتخب را حمایت و مقدمات تجاری سازی آنها را 
فراهم کند.طرح های پیشــنهادی متقاضیان باید دارای مطالعات امکان سنجی فنی و 
اقتصادی، همچنین قابلیت اجرا در بازه کوتاه مدت با سطح بلوغ فناوری )TRL( بالا باشند.

به همین منظور از تمام متقاضیان دارای دانش فنی با نتایج تأییدشده فرآورده نفت کوره 
کم گوگرد تولیدی درخواست می شود طرح های پیشنهادی خود را تا روز دوشنبه مورخ 

۱۵/۱۱/۱4۰۳ به مدیریت پژوهش و فناوری شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران به آدرس تهران خیابان اســتاد نجات الهی خیابان ورشو پلاک 4، کدپستی 
 https://evocative.niordc.ir ۱۵۹۸۶۶۶۶۱۱ ارسال، یا از طریق تارنمای شرکت به آدرس
اقدام به بارگذاری مستندات خود کنند. در ضمن خانم موسوی و آقای میلانی به ترتیب با 
شماره های تماس ۳۸7۳۸۶۱۶ و ۳۸7۸۶۶۱۶ آماده پاسخگویی به پرسش های متقاضیان 
محترم هستند.روزگذشته فردین راشدی مدیرعامل شرکت پالایش نفت آبادان در جمع 
خبرنگاران از تلاش این شرکت برای کیفی سازی سوخت خبرداد و اعلام کرد: با بهره 
برداری از طرح های در دست انجام این شرکت طی 4۰ ماه آینده سوخت بی کیفیت 

از سبد محصولات فرآورده های نفتی کشور حذف خواهد شد.

 مدیر پالایشگاه پنجم مجتمع گاز پارس جنوبی گفت: ۱4میلیارد و 
۸۰۰ میلیون مترمکعب گاز از ابتدای امسال تاکنون در این پالایشگاه 

فرآورش شده است،
کامبیز صفتی در حاشیه بازدید دانش آموزان مدرسه هدف شهرستان 
جم در قالب اردوی راهیان پیشــرفت از این پالایشگاه اظهار کرد: با 
تعمیرات با کیفیت و انجام اقدامــات نوآورانه کارکنان و متخصصان 
داخلی، امســال ۱۰۵ هزار تن اتان در پالایشگاه پنجم پارس جنوبی 

تولید شده است.
وی یادآور شد: در این بازه زمانی، ۳۵۰ هزار تن پروپان و ۱۸۵ هزار 

تن بوتان در این پالایشگاه تولید و در مسیر شکوفایی اقتصاد کشور قرار گرفت.
صفتی تصریح کرد: تعمیرات و نوسازی های سه واحد گوگرد سازی ۱44، عملیات تست مقاومت عایقی ۶۰ رشته کابل فشار قوی 
قدرت ایستگاه شماره یک و تعویض کلیه آشکار سازهای شعله معیوب و ارتقای شاخص نظام مراقبت نقایص پالایشگاه از دیگر اقدامات 

شاخص در سال جاری است.
وی ادامه داد: با توجه به شرایط سخت کارکنان عملیاتی در بخش های مختلف پالایشگاهی از هم وطنان درخواست دارم با پیوستن 

به پویش »۲ درجه کمتر« دمای هوای منزل و محیط کار، همکاران ما را یاری کنند.
صفتی با بیان اینکه در مجتمع گاز پارس جنوبی پیشرفت های بی نظیری کسب شده است گفت: اردوهای راهیان پیشرفت، فرصت های 

ارزشمندی است تا دانش آموزان و معلمان با دستاوردها و توانمندی متخصصان و کارکنان مجتمع گاز پارس جنوبی آشنا شوند.
مدیر پالایشــگاه پنجم مجتمع گاز پارس جنوبی بیان کرد: دانش آموزان و معلمان مدارس شهرســتان های پیرامونی با حضور در 

پالایشگاه های پارس جنوبی، شکوه، عظمت و توانمندی فرزندان ایران در سال های اخیر را نظاره خواهند کرد.
صفتی افزود: امروز نقطه اصلی و کانونی در رسیدن به قله های پیشرفت امیدآفرینی است، همه مدیران باید تلاش کنند تا جامعه،جوانان 

و دانش اموزان را نسبت به آینده امیدوار کنند و برای رسیدن به جایگاه والای موفقیت باید پیشرفت ها را ببینیم.
وی ادامه داد: از ابتدای سال جاری تاکنون با برنامه ریزی منظم میزبان دانش اموزان مدارس مقاطع مختلف تحصیلی شهرستان های 
همجوار بوده ایم و امید داریم این زنجیره ی اتصال مجتمع گاز پارس جنوبی و مدارس با هدف روایت پیشرفت  و تولید تداوم داشته باشد.

 عملیات اجرایی ۲ طرح محیط زیســتی در شرکت پالایش 
گاز هویزه خلیج فارس روز یکشنبه آغاز شد و سه طرح دیگر نیز 

به بهره برداری رسید.
 مدیرعامل شرکت پالایش گاز هویزه خلیج فارس روز یکشنبه 
در آییــن بهره برداری از این پنج طرح اظهار کرد: این طرح های 
زیست محیطی در راستای رسالت ملی این شرکت در حفاظت 

از منابع طبیعی و کاهش آلایندگی، به بهره برداری رسیدند.
افشــین کیانی بیان کرد: فلسفه وجودی شرکت پالایش گاز 
هویزه خلیج فارس بر اســاس جمع آوری گازهای مشعل منطقه 

غرب کارون است که سال هاست موجب آلودگی در این منطقه و به ویژه در کلان شهر اهواز، هویزه، سوسنگرد و حتی شادگان 
شده است با راه اندازی این طرح ها، تمامی مشعل های منطقه را جمع آوری می شود تا تاثیرات مثبت زیست محیطی آن را در 

آینده ای نزدیک شاهد باشیم.
وی افــزود: این طرح ها شــامل خط لوله دارخوین به طــول ۶۵ کیلومتر، خط لوله غرب کارون، تصفیه خانه های صنعتی و 

غیرصنعتی و انبار ضایعات هستند که به طور ویژه به موضوعات کاهش آلایندگی و مدیریت پسماند پرداخته اند.
مدیرعامل شرکت پالایش گاز هویزه خلیج فارس با بیان اینکه طرح خط لوله دارخوین به طول ۶۵ کیلومتر و با سرمایه گذاری 
۲۰ میلیون یورو طراحی شده است توضیح داد: هدف از این طرح تامین خوراک برای پالایشگاه و جمع آوری گازهای مشعل 

منطقه دارخوین است که از سال ها پیش موجب آلودگی در این منطقه شده اند.
وی ادامه داد: این طرح تا مهر ۱4۰4 به بهره برداری خواهد رســید و ظرفیت انتقال ۳۰ میلیون فوت مکعب گاز در روز را 

خواهد داشت و در آینده، این ظرفیت به 7۰ میلیون فوت مکعب در روز خواهد رسید.
کیانی بیان کرد: طرح خط لوله غرب کارون که در راستای مدیریت بهتر گازهای مشعل منطقه غرب کارون انجام می شود، 
با سرمایه گذاری ۱۰ میلیون یورو و به طور خاص در جهت کاهش آلایندگی های ناشی از سوختن گاز در مشعل ها طراحی شده 

است و انتظار می رود این پروژه تا شهریور ۱4۰4 به بهره برداری برسد.
وی با اشاره به ۲ طرح تصفیه خانه های صنعتی و غیرصنعتی افزود: با هدف جلوگیری از آلودگی آب و خاک، ۲ تصفیه خانه 

صنعتی با ظرفیت ۲۶.4 مترمکعب در ساعت و تصفیه خانه غیرصنعتی با ظرفیت سه مترمکعب در ساعت افتتاح می شوند.

آغاز عملیات اجرایی و بهره برداری در پالایش گاز هویزه  تولیدبیش از 14 میلیارد متر گاز در پالایشگاه پنجم پارس 

دهــد. زیرا تجدیدپذیرها در تمام دنیا با حمایت های دولتی رشــد پیدا کرده انــد. در واقع نیروگاه های 
 تجدیدپذیــر کمــک قابل توجهی به حوزه انــرژی می کنند؛ هرچند تأثیر چندانــی در توان تولید برق 

و بالا بردن آن ندارند.
سامانه های خورشیدی یا بادی عمدتاً به انرژی یا به کیلووات ساعت کمک می کنند و در توان و وات 
تأثیر خیلی بالایی ندارند. در واقع اینجا با نوعی مصرف خُرد مواجه هستیم که سامانه های تجدیدپذیر به 

تأمین آن بیشتر کمک می کنند.
مهدی مسائلی تصریح کرد: برای راه اندازی نیروگاه های تجدیدپذیر، اگر دولت امکان تخصیص یارانه به 
صورت مستقیم را ندارد، می تواند به منظور تسریع در پروژه ها، ابتدا یک خط ارزی کاملاً مستقل و اختصاصی 
در نظر بگیرد تا افرادی که می خواهند این تجهیزات را وارد کشور کنند با مشکلات ارزی مواجه نباشند. 
همچنین در گام بعدی می تواند در گمرک خط ویژه ای برای ترخیص کالاهای مربوط به حوزه تجدیدپذیر 
ایجاد کند. این دو اقدام باعث می شود عملًا این صنعت نو ظهور از بوروکراسی مرتبط به تخصیص ارز و 

ترخیص گمرک نجات یافته و به سرعت به نتیجه مورد نظر برسد.

 استفاده از سرمایه گذار خارجی بهترین راه محقق شدن تجدیدپذیرها
وی تأکید کرد: یکی دیگر از مشــکلات این حوزه که موجب شــده فعالان بخش خصوصی کمتر از 
آن اســتقبال کنند؛ عدم تضمین بازگشــت سرمایه اســت. به طوری که اگر نهاد بالادستی حوزه انرژی 
تضمین کند ســرمایه بخش خصوصی بموقع به آنها بازگشــت خواهد شد تمایل بخش خصوصی برای 
ورود به حوزه تجدیدپذیرها افزایش خواهد یافت. مســائلی در خصوص برنامه های دولت چهاردهم برای 
انرژی هــای تجدیدپذیر اظهار کرد: ظرفیتی که دولت جدید در این حوزه در نظر گرفته اســت در ابتدا 
۱۲ هــزار مگاوات بود و بعداً آن را افزایش دادند که عملی شــدن این امــر نیازمند الزاماتی خواهد بود. 
 از جملــه این کــه با صاحبان فناوری برای ورود این قبیل تجهیزات مذاکره شــود. مثلًا با کشــور چین

 قرارداد بلندمدت تنظیم شده و فضای آن را ایجاد کنند که با سرمایه گذاری خارجی و با کارگر خارجی 
در کشور آن را اجرا کنیم.

 انرژی های تجدیدپذیر نیازمند تخصیص 25 میلیارد دلار ارز
رئیس سازندگان و تأمین کنندگان کالا و خدمات انرژی های تجدید پذیر)ساتکا( نیز در گفت و گو با 
خبرنگار »ایران« عنوان کرد: با توجه به تجربه ای که تا امروز کسب کرده ایم، موانع پیش روی فعالان این 
حوزه مربوط به بوروکراسی اداری راه اندازی نیروگاه های تجدیدپذیر است. از سوی دیگر اراده کافی برای 
گسترش این حوزه تاکنون دیده نشده است. با وجود تمایلی که دولت های قبل نسبت به این امر داشته اند 

اما در اجرا با مشکلات متعددی مواجه بوده ایم.
حمیدرضا صالحی افزود: باید در دولت جدید تغییر نگرش جدی در خصوص پروژه های تجدیدپذیر 
صورت گیرد. همچنین باید امنیت اقتصادی در این صنعت نیز برقرار شود به طوری که دولت به سازندگان 
انرژی های تجدیدپذیر اطمینان دهد هزینه خرید برق آنها با نرخی مناسب و در زمان خود به آنها پرداخت 
می شود. دولت می تواند در این خصوص ساز وکاری را در نظر بگیرد تا براساس آن اگر طی چند ماه مشخص 
وزارت نیرو نتوانست هزینه برق انرژی تجدیدپذیر را پرداخت کند تولید کنندگان این نوع برق مجاز باشند 

آنها را در برق سبز به فروش برسانند.
وی بیان کرد: یکی دیگر از مشکلات فعالان حوزه تجدیدپذیر مربوط به تخصیص ارز است. به طوری 
که با وجود سازندگان موفقی که در کشور وجود دارد برای واردات مواد اولیه ارز مورد نیاز به میزان کافی 
در زمان مناسب تخصیص داده نمی شود. در حال حاضر تنها یک هزار مگاوات در داخل تولید می شود؛ 
بنابراین برای دستیابی به تولید ۵ هزار مگاوات برق تجدیدپذیر باید 4 هزار مگاوات واردات تجهیزات داشته 

باشیم که نیاز به ۲۵ میلیارد دلار تخصیص ارز دارد.
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ایران زمین 

قمباراندازبزرگاتباع؛تهدیددرفرصت!

 مهاجرت از افغانستان به ایران و به ویژه به استان قم، مسئله ای فرهنگی 
و با پیشــینه های تاریخی اســت که احتمالاً در آینده نیز این مهاجرت ها 
ادامه خواهد داشت و باید پذیرفت که مسائل این استان با موضوع مهاجرت 
گره خورده اســت و ساماندهی این مسئله نیازمند برنامه ریزی های منسجم 
و بلند مدت است تا استان قم شاهد کاهش پیامدهای منفی آن و بهرمند از 

فرصت های موجود آن باشد.
تحولات سیاسی و ناآرامی های افغانستان پس از تیرماه ۱4۰۰ سبب شد 
تا موج جدیدی از اتباع این کشور به صورت غیر قانونی وارد خاک ایران شوند 
که در رابطه با تعداد این مهاجرات غیر قانونی اقوال مختلفی بیان می شود اما 
رسمی ترین نقل قول مربوط می شود به مصاحبه صادق رضا دوست مدیرکل 
وقت امور اتباع و مهاجرین خارجی وزارت کشــور که در دی ماه ۱4۰۱ در 
گفت وگو با ایرنا گفت : بعد از تحولات تیرماه سال ۱4۰۱ در کشور افغانستان، 
حدود یک میلیون و ۶۰۰ هزار نفر از اتباع این کشور وارد کشور ایران شدند 

که بخشی از آنها را نخبگان افغانستانی تشکیل می دهند.
استان قم، با پیشینه تاریخی و فرهنگی ویژه اش، از دیرباز میزبان مهاجران 
بوده و همچنان پذیرای جمع زیادی از اتباع افغانستانی است. این مهاجران در 
کنار ایجاد تنوع فرهنگی، مشکلاتی همچون فشار بر زیرساخت های آموزشی، 
اشــتغال، و حتی مسائل فرهنگی بوجود آورده اند. فشار بر مدارس به ویژه با 
حضور 4۰ هزار دانش آموز افغانســتانی، ایجــاد ناهماهنگی های اجتماعی و 
افزایش تعداد اتباع غیرمجاز از جمله مســائلی است که نیاز به توجه ویژه و 

اقدامات پیشگیرانه دارد.
هرچند از اواسط ۱4۰۱ به بعد ورود مهاجران به ایران روند کاهش داشته 
است، اما سهم قم از این افزایش مهاجران غیر مجاز، به دلیل پذیرش فرهنگی 
و وجود فرصت های اقتصادی حدود ۲۰ تا 4۰ هزار نفر تخمین زده می شود و 
برآوردهای غیر رسمی حاکی از آن است که کل جمعیت مهاجران افغانستانی 
در قم )دارای تابعیت ، ثبت شده ، غیر مجاز و دارای ویزای تحصیلی( به مرز 
۳۰۰ هزار نفر رسیده است که البته دستگاه های متولی برآورد کم تر از این 

عدد را اعلام می کنند.
استان قم، با پیشینه تاریخی و فرهنگی ویژه اش، از دیرباز میزبان مهاجران 
بوده و همچنان نیز پذیرای جمع زیادی از اتباع افغانستانی است. این مهاجران 
در کنار ایجاد تنوع فرهنگی، مشکلاتی همچون فشار بر زیرساخت های آموزشی 
، اشتغال و حتی مسائل فرهنگی بوجود آورده اند به نحویی که با حضور بیش 
از 4۰ هزار دانش آموز افغانســتانی و شلوغی کلاس های درس، دانش آموزان 

قمی با کمبود فضای آموزشی روبرو هستند .
براساس گزارش اداره کل آموزش و پرورش استان قم در شروع تحصیلی 
سال جاری، میانگین سرانه فضای آموزشی کشوری ۵.۲ متر مربع است، اما 
متأســفانه میانگین همین سرانه در اســتان قم 4.۲ متر مربع است که این 
امر نشــان از عقب ماندگی های استان در این بخش است و این استان رتبه 
دار ســومین اســتان به عنوان متراکم ترین تعداد دانش آموز در کشور است 
بــه صورتی که در هر کلاس درس نزدیک به ۳۰ دانش آموز در دو شــیفت 
تحصیل می کنند که بخشــی از این شرایط به دلیل حضور بیش از 4۰ هزار 
دانش آموز اتباع در استان قم و عدم تامین زیرساخت های آموزشی متناسب 

با جمعیت استان و اتباع است.

 برآوردها از میزان حضور اتباع افغانستانی در استان قم
احمد حاجی زاده، معاون سیاســی امنیتی و اجتماعی وقت استاندار قم 
چندی پیش گفت : قم به عنوان یکی از مهم ترین مراکز علمی و دینی جهان 
تشــیع و حضور علما، مراجع تقلید و طلاب علوم دینی، از گذشته خاستگاه 
حضور شیعیان از اقصی نقاط دنیا بوده است، لذا حضور شیعیان از کشور های 
دیگر در قم یک موضوع فرهنگی اســت اما همانطور که هر کشوری قواعد و 
قوانین خود را دارد، حضور این اتباع نیز باید مطالق با قوانین کشور مان باشد 

و همه باید آن را رعایت کنند.
وی در رابطه با تعداد کل اتباع شناسایی شده در قم افزود : به جز دانشجویان 
دیگر کشــورها که با روادید و گذرنامه تحصیلی در مراکز علمی قم همچون 

 در شش ماه 
نخست سال 

14۰3 حدودا 15 
هزار نفر از اتباع 

غیر مجاز را به 
کشور افغانستان 

بازگرداندیم و 
این درحالی است 
که در سال 14۰2 

در همین مدت 
این فرایند فقط 

برای حدود 5 
هزار نفر انجام 

شد و این حکایت 
از عزم دولت و 

مسئولان استان 
جهت ساماندهی 

به اتباع غیر مجاز 
است.

    ورود هزاران مهاجر افغانستانی جدید به قم از سال 14۰۰ تاکنون، دیدگاه های متناقضی را در میان نخبگان و مردم این استان ایجاد کرده است، برخی 
معتقدند مسئولان باید شمار بیشتری از این مهاجران را به کشور متبوعشان بازگردانند، در حالی که گروهی در اقلیت، بر ساماندهی و استفاده از آنچه 

فرصت های ناشی از حضور آنان می خوانند، تأکید دارند.

  رئیس کمیســیون ورزشی شورای 
اسلامی شهر مهستان خبرداد:

اجرای برنامه ها و مســابقات ورزشــی 
ارتقای سطح شــادابی و نشاط  در جهت 

شهروندان

ساوجبلاغ - محمد رنجبرکهن:-صادق یعقوبی 
رئیس کمیسیون ورزشــی شورای اسلامی شهر 
مهستان از بررسی کمبودها و معضلات و نیازهای 
ورزشــی شهر مهســتان با اســتفاده از نظرات 

کارشناسان و مربیان با تجربه خبرداد.
 به گزارش روابط عمومی شــورای اســلامی 
و شــهرداری مهســتان، مهندس یعقوبی رئیس 
کمیسیون ورزشی شورای اسلامی شهر مهستان 
گفت:تدوین راهکارهایی در جهت رفع مســائل 
ورزشی، آموزشــی، اجتماعی و ارائه پیشنهادات 
و تصویب لوایح ارســالی از شهرداری در خصوص 
مسائل ورزشی شــهر از اولویت های کمیسیون 
ورزشی شورای اســلامی است. وی از پیگیری و 
نظارت بر اجرای طرح ها و مصوبات شورا در حوزه 
اجتماعی و ورزشی ، برنامه ریزی و اجرای برنامه ها 
و مسابقات ورزشی در جهت ارتقای سطح شادابی و 
نشاط شهروندان خبرداد وافزود: تشکیل و تقویت 
کمیته های فرعی و تخصصی مانند کمیته ورزشی  
بانوان، کمیته ورزش و جوانان جهت رســیدگی 
تخصصی تر به مســائل ، همکاری ، مساعدت و 
پشــتیبانی از مراکز ورزشی، اجتماعی و NGO  و 
ارائه راهکارها و طرح هایی جهت تشویق و ترغیب 
شهروندان مهستانی در خصوص گسترش مراکز 
تفریحی، ورزشی، فرهنگی، آموزشی با هماهنگی 
شهرداری و کمک به رفع موانع و مشکلات تیم های 
ورزشی و فعالان فرهنگی و ورزشی شهر از دغدغه 

های جدی شورای اسلامی شهر است.

  بررسی وضعیت سهم بازار همراه اول 
درشهرستان  گمیشان  : 

 وضعیت سهم بازار همراه اول درشهرستان  
گمیشان  بررسی شد  

به گــزارش روابط عمومــی مخابرات منطقه 
گلســتان، در جلسه ای با حضور دکتر محمدرضا 
اخوت و ریاست وکارکنان اداره مخابرات شهرستان 
گمیشان راهکارهای افزایش سهم بازار همراه اول 
در این شهرستان بررسی و برنامه های جدید در 
دستور کار قرار گرفت مدیر تجاری مخابرات منطقه 
گلستان با تاکید بر اهمیت توسعه خدمات ارتباطی 
و افزایش سهم بازار همراه اول گفت: برای دستیابی 
به بخش حداکثری بازار همراه اول ،  نیازمند تلاش 
همه جانبه و همکاری مســتمر تمامی کارکنان و 

کارشناسان هستیم. 
 وی همچنیــن بــه مرور عملکرد گذشــته 
پرداخت و از کارشناســانی که در دوره های قبل 
نقش موثری در بهبود خدمات و افزایش رضایت 
مشترکان داشتند، تقدیر کرد.  در ادامه این جلسه  
بــه تبادل نظــر درباره چالش هــا و فرصت های 
 پیش روی همراه اول درشهرســتان گمیشــان 
پرداخته  و پیشنهادات موثر برای بهبود عملکرد و 

گسترش بازار ارائه شد.

  وزیر جهاد بــه عنوان نماینده رییس 
جمهور در شوش، کرخه و اندیمشک تعیین شد

 سرپرست سازمان جهادکشاورزی خوزستان 
با اشــاره بــه ســفر ۲ روزه رییــس جمهور به 
خوزســتان در آخر هفتــه جاری گفــت: وزیر 
جهادکشاورزی به عنوان نماینده رییس جمهور 
 در شهرســتان های شــوش، کرخه و اندیمشک

 حضور خواهد داشت.
جواد سلطانی کاظمی گفت : استان خوزستان 
قطب تولید محصولات کشاورزی کشور است و سفر 
رییس جمهور و اعضای هیات دولت به این استان 
می تواند فرصت مناسبی برای بیان چالش ها و رفع 
دغدغه های موجود در بخش های مختلف باشد.

وی ادامه داد: مطابق با برنامه ریزی های انجام 
شده وزیر جهاد به عنوان نماینده رییس جمهور در 
شهرستان های شوش، کرخه و اندیمشک حضور 
خواهد داشت و از نزدیک موضوعات و مطالبات را 

بررسی خواهد کرد.
سرپرست سازمان جهادکشــاورزی با تاکید 
بــر اینکــه در این ســفر چالش هــای بخش 
 کشــاورزی اســتان نیز با حضور کارشناســان

 بررسی خواهد شــد افزود: وزیر جهادکشاورزی 
همواره رســیدگی بــه دغدغه هــا و مطالبات 
و  کشــاورزی  حــوزه  اقتصــادی   فعــالان 
همچنین کشاورزان استان خوزستان را در دستور 

کار دارد.
رییس جمهور پزشــکیان در ســفری ۲ روزه 
پایان هفته جاری به همراه ۱۰ عضو هیات دولت 

به خوزستان سفر خواهد کرد.

جامعه المصطفی، دانشگاه قم، دانشگاه ادیان و مذاهب و دیگر دانشگاه های 
این استان مشغول به تحصیل هستند که پس از پایان تحصیلات باید به کشور 
مبدا خود بازگردند، حدودا ۲۳۰ هزار نفر اتباع ثبت شده در قم ساکن هستند.

حاجی زاده در رابطه با اتباع غیر مجاز شناســایی نشده گفت : برآورد ما 
براســاس میانگین تخمین دستگاه های انتظامی و امنیتی این است که در 
حال حاضر حدود ۱7 هزار نفر اتباع غیر مجاز شناسایی نشده در استان قم 

داریم که بخش از آن ها در اقامتگاه های غیر مجاز سکونت دارند.
وی با اشــاره به مصوبه اخیر وزارت کشور اظهار داشت : براساس آخرین 
مصوبه ابلاغیه دولت، جمعیت کل اتباع بیگانه اعم از خود تبعه، همســر و 
فرزندان در هر شــهر و استان نباید بیشتر از ۱۰ درصد کل جمعیت ساکن 
در آن شهر و استان شود و در استان قم نیز تدابیر اتخاذ شده به این سمت 
است که جمعیت اتباع ساکن در قم را به کمتر از ۱4۵ هزار نفر کاهش دهیم.

معاون سیاســی و امنیتی سابق استاندار قم گفت : در حال حاضر استان 
قم پس از استان های تهران، خراسان رضوی، کرمان و اصفهان جزو ۵ استان 

اول در سکونت اتباع افغانستانی است.
حاجی زاده با بیان اینکه روند بازگرداندن اتباع غیر مجاز به کشــورهای 
متبوع خود در سال ۱4۰۳ رشد سه برابری داشته است افزود: در شش ماه 
نخست سال ۱4۰۳ حدودا ۱۵ هزار نفر از اتباع غیر مجاز را به کشور افغانستان 
بازگرداندیم و این درحالی است که در سال ۱4۰۲ در همین مدت این فرایند 
فقط برای حدود ۵ هزار نفر انجام شد و این حکایت از عزم دولت و مسئولان 

استان جهت ساماندهی به اتباع غیر مجاز است.
وی، کل اتباع افغانستانی شناسایی شده در سال ۱4۰۲ را بیش از ۳۰ هزار 
نفــر عنوان کرد و افــزود : از این تعداد حدود ۲۰ هزار نفر از آن ها در همان 

سال به کشور متبوع خود بازگردانده شده است.

مهاجرت پدیده ای دوگانه؛ از معضل تا فرصت
مهاجرت، پدیده ای دوسویه است که پیامدهای مثبت و منفی آن به نوع 
مدیریت کشور یا استان میزبان بستگی دارد. با این حال، بزرگ نمایی رسانه ای 
در خصوص حوادث اجتماعی مرتبط با مهاجران افغانستانی، در سال های اخیر 
ضمن ایجاد افکار اتباع هراسی، مانع از بهره گیری از ظرفیت های اتباع مجاز 
و قانونی شــده است. بســیاری از این مهاجران قانونی از جمله کارآفرینان، 
سرمایه گذاران، و نخبگان اقتصادی و علمی هستند، اما سیاست های رسانه 
ای تهدید محور در کشور و در استان قم، امکان بهره برداری از توانایی های آنان 
را کمتر فراهم کرده است و این تصور را در جامعه ایجاد کرده که حضورشان 

بیش از آنکه سودمند باشد، چالش زا است.
در کنار چالش ها، مهاجران افغانســتانی در بازار کار استان قم به ویژه در 
بخش های کشاورزی و دامداری نقشی حیاتی ایفا می کنند. به دلیل استقبال 
پایین جوانان قمی از مشاغل سخت، مهاجران افغانستانی با نیروی کار ارزان تر 
در این حوزه ها مشغول به کار هستند. همچنین، شاهد رشد قابل توجهی در 
سرمایه گذاری های خارجی در قم، از جمله طرح هایی به دست اتباع افغانستانی 
هستیم. این فرصت های اقتصادی می تواند به رشد و توسعه این استان کمک 
کند، اما به شــرطی که از ظرفیت های قانونی و فرصت های مهاجران استفاده 

درستی صورت گیرد.
یکی از ابعاد مهم حضور مهاجران افغانستانی در قم، تأثیر آن ها بر بازار کار 
اســت. براساس برآوردهای غیر رسمی کارشناسان حوزه اشتغال، حدود ۵۰ 
درصد از نیروی کار در بخش کشــاورزی و دامداری قم را اتباع افغانستانی، 
به دلیل ســختی کار و عدم تمایل جوانان قمی به این حوزه، تشــکیل می 
دهند. با این حال، براساس آمارهای اداره کل امور اتباع و مهاجرین خارجی 
استانداری قم، تنها ۱۳ هزار نفر از این مهاجران افغانستانی شاغل در استان 
قم دارای مجوز کار هستند و بخش قابل توجهی از آن ها بدون مجوز مشغول 
به کار هستند که یکی از موانع اصلی عدم دریافت مجوز کار، ورود غیرقانونی 
این اتباع به کشور است، چرا که شرط اصلی دریافت این مجوز، ورود قانونی 

و اقامت رسمی است.
از ســوی دیگر، دولت در تلاش اســت با ایجاد زیرساخت های مناسب، 
سرمایه گذاری خارجی را به عنوان راهکاری مناسب برای ساماندهی و تبدیل 
چالش ها به فرصت های حضور اتباع مورد توجه قرار دهد. به استناد مصوبه 
هیئت وزیران در ســال ۱4۰۱ اتباع خارجی که حداقل معادل یکصد هزار 
)۱۰۰۰۰۰( دلار آمریکا و یا ارزهای مورد تایید بانک مرکزی داشته باشند، و 
طرح های اقتصادی مشخصی ارائه دهند می توانند اقامت ۵ ساله جمهوری 

اسلامی ایران را دریافت کنند.
به باور دست اندرکاران، در کنار چالش ها، مهاجران افغانستانی در بازار کار 
استان قم به ویژه در بخش های کشاورزی و دامداری نقشی حیاتی ایفا می کنند. 

آیین نامه جدید ورود 
کالای ملوانی و کولبری 
در دست تدوین است

 وزیر دادگســتری با بیان اینکه قانون فعلی مقابله با قاچاق نیاز به اصلاحاتی دارد که در دســت پیگیری اســت گفت: آیین نامه جدید دولت برای ورود کالا توسط ملوانان و 
کولبران استان های مرزی در دست تدوین است. امین  حسین رحیمی در سفر یک روزه به اهواز در دیدار با جمعی از مسئولان استان در محل دادگستری خوزستان بیان کرد: 

امروز جنگ دشمنان نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران از جنگ نظامی به ترکیبی و شناختی تغییر کرده است.
وی با بیان اینکه راه مقابله با این نوع جنگ همراهی و همکاری قوای ســه گانه اســت ادامه داد: وفاق میان قوای ســه گانه به عنوان شعار دولت چهاردهم، سال ها است مورد 

تاکید مقام معظم رهبری بوده و امروز همه تکلیف است که با حفظ استقلال در عمل به تکالیف اصلی، با تمام توان به آن عمل کنیم.
رحیمی با تاکید بر اینکه موثرترین راه برای حل مشــکلات موجود در جامعه، ارتباط بیشــتر و بهتر میان نمایندگان مردم با مدیران قضایی و به ویژه دادســتان ها است اظهار 

کرد: دادستان ها مدعی العموم هستند و علاوه بر تکالیف قضایی، نظارت بر حقوق عامه و حفظ بیت المال را نیز بر عهده دارند.

 وزارت علوم، تحقیقات و فناوری و صندوق توسعه ملی با هدف تغییر زیست بوم 
فنــاوری های نوین و ترغیب بخش خصوصی در ســرمایه گذاری در پارکهای علم و 
فناوری تفاهم نامه امضا کردند. آیین امضای این تفاهم نامه حســین سیمایی صراف 

وزیر علوم و مهدی غضنفری رئیس هیات عامل صندوق توسعه ملی به امضا رسید.
بر اساس این تفاهم نامه، صندوق توسعه ملی خط اعتباری ریالی به ارزش ۱.۲ هزار 
میلیارد تومان به طرح های عملیاتی شرکت هایی که پژوهانه های مربوطه را با تایید 
وزارت علوم ارائه می دهند، اختصاص خواهد داد و با همکاری دو دســتگاه، کارگروه 
طراحی بندهای پیشنهادی ظرف یک ماه ایجاد می شود و دستورالعمل نهایی به امضای 
وزیر علوم و رئیس هیأت عامل صندوق خواهد رســید.وزیر علوم تحقیقات و فناوری 
در آیین امضای ایــن تفاهم نامه اظهار کرد: هوش مصنوعی انقلاب بزرگ در زندگی 
ایجاد خواهد کرد و این پدیده همه عرصه های زندگی را در برمی گیرد؛ رهبر انقلاب 
هم بر سرمایه گذاری در این حوزه تاکید کرده اند ما متاسفانه در این حوزه در جایگاه 
مطلوبی نیستم.سیمایی صراف افزود: به لحاظ آموزشی رشته هوش مصنوعی در دوره 
تحصیلات تکمیلی داریم ولی در زیرســاخت ها با تنگنای مالی مواجهیم که امروز با 
اســتقبال خوب صندوق در حال تامین بخشی از منابع مالی برای راه اندازی و توسعه 
هوش مصنوعی هستیم.وزیر علوم با قدردانی از هیات عامل صندوق توسعه ملی برای 
همکاری در زمینه هوش مصنوعی اظهار داشت: صندوق این فرصت را به دانشگاه ها 

مــی دهد که در زمینه فناوری های نو و هــوش مصنوعی ورود کنند و امیدواریم با 
کمترین بروکراســی اداری در پرداخت تســهیلات روبرو باشیم.وی با یادآوری اینکه 
دانشگاهها تشنه ورود منابع مالی برای تحقیق و توسعه هستند، گفت: از نظر نیروی 
انســانی در هوش مصنوعی با ظرفیت بالایی مواجهیم و مشکل زیرساختی داریم که 
با این تســهیلات امیدواریم تامین شود.سیمایی صراف تاکید کرد: وزارت علوم هیچ 
مســئولیتی برای این تســهیلات ندارد و بخش خصوصی طرف ماست؛ وزارت علوم 
فقط از نظر علمی شــرکت خصوصی را تایید می کند.وزیر علوم گفت: سرمایه گذاری 
در هوش مصنوعی غیر از آنکه دســتور رهبر انقلاب است، یک الزام حاکمیتی هم به 

حســاب می آید؛ صندوق توســعه ملی خودشان به ما پیشنهاد دادند و در دوره کوتاه 
تفاهم ایجاد شد و از مدل مالی جدید استفاده می شود تا منابع در گردش باشد و به 
آن اضافه هم می شود و بزرگتر می شود.وی افزود: با این روش به دانشگاه ها و صنعت 
کمک می شــود تا از قافله هوش مصنوعی کمتر عقب بمانیم زیرا کشورهای منطقه 
هم در این حوزه سرمایه گذاری های هنگفت داشته اند و عقب ماندگی در این حوزه ما 

را از سایر حوزه ها عقب نگه می دارد.
مهــدی غضنفری رئیس هیات عامل صندوق توســعه ملی نیــز در این آیین با 
بیان اینکه یکی از مشــکلات حوزه تحقیقات دانشــگاهی این است که پژوهانه ها به 
محصول تجاری تبدیل نمی شــوند و در حد مقاله و کتاب باقی می مانند، افزود: به 
وزیر علوم پیشــنهاد دادیم تا منابعی از صندوق را به وزارت علوم بدهیم ولی در حد 
بودجه نماند که در پایان ســال صفر شــود.وی با بیان اینکه در این صندوق مجازی 
۱.۲ همت قرار می دهیم ولی به صورت تســهیلات داده می شــود تا پس از برگشت 
پول، دوباره به طرحهای دیگر این وزارت داده شــود، اظهار داشت: وزارت علوم مرکز 
تجاری نیست بلکه مرکز تولید علم است لذا پای بخش خصوصی که در حوزه فناوری 
اطلاعات و هوش مصنوعی کار می کند، تســهیلات می دهیم به شــرطی که وزارت 
 علوم تایید کند تا پژوهانه را تعریف کند و از اســتاد، کار علمی تحویل بگیرد سپس

 این کار علمی به صنعت داده می شود.

وزارت علوم و صندوق توسعه ملی تفاهم نامه امضا کردند

 سیســتان و بلوچســتان یکی از مناطق پرظرفیت کشــور در حوزه انرژی های 
تجدیدپذیر بوده که این اســتان با بهره مندی از منابع طبیعی فراوان همچون باد و 

خورشید، به یکی از قطب های تولید انرژی پاک در ایران تبدیل شده است.
 سیســتان و بلوچستان به عنوان پهناورترین استان کشور با برخورداری از انواع 
انرژی های نو و تجدید پذیر مانند انرژی بادی و خورشــیدی به گنجینه ای با ارزش 
تبدیل شده که سرمایه گذاران می توانند با برخورداری از مزیت های فراوان این نوع 

انرژی زمینه را برای تولید برق فراهم کنند.
با این تفاسیر سیستان و بلوچستان از لحاظ منابع انرژی یکی از مناطق ویژه ایران 
محســوب شده بطوری که ابر و باد و مه و خورشید یکجا در آن مشغول به فعالیت 
و حرکتند؛ در این راســتا منطقه سیســتان ایده آل ترین منطقه تابشی بوده که بر 
اساس اطلس نقشه خورشید ایران که توسط سازمان انرژی های نو تهیه شده، در هر 
متر مربع از این منطقه بین ۲.۵ تا 4.۵ کیلو وات ساعت و نیز بر اساس آمار اطلس 

ماهواره ای ناسا از ۶ تا هشت کیلو وات ساعت تابش دریافت می کند.

تابش خورشید در این منطقه تقریبا عمود بوده و به گفته کارشناسان گاه در برخی 
ایام تابستان دما در آن تا بیش از ۵4 درجه نیز می رسد، گرمای هوا در این منطقه 
چنان زیاد است که بسیاری از مردم آن در فصل تابستان و ایام تعطیلی مدارس به 

سایر شهرستان های این استان و گاه خارج از استان سفر می کنند.
منطقه سیستان از دیرباز با بادهای ۱۲۰ روزه خود معروف بوده که بر اساس شواهد 
موجود این پدیده در طول تابستان رخ می دهد، اما باید توجه داشت که وزش باد 
تنها محدود به ۱۲۰ روز نیست بلکه در این مدت بصورت مداوم و با شدت زیاد می 
وزد در حالیکه در سایر فصل های سال نیز وزش باد در منطقه وجود دارد و به گفته 
برخی افراد بومی، حدود ۸۰ درصد ایام سال باد در حال وزیدن است.با توجه به نیاز 
هزاران مگاواتی انرژی الکتریکی ۲ کشور افغانستان و پاکستان، سیستان و بلوچستان 
می تواند با داشتن ظرفیت های فراوان در انرژی نو بویژه انرژی باد تامین کننده نیاز این 
۲ کشور به انرژی باشد.از آنجا که انرژی الکتریکی نه تنها زیرساخت مورد نیاز توسعه 
بلکه زیرســاخت اصلی خدمات، رفاه و بهداشت عمومی به شمار می رود، صادرات 

آن به کشورهای همسایه می تواند امنیت و نفوذ پایدار ایران را در منطقه به دنبال 
داشته باشد.انرژی تجدید شونده از منابع انرژی که پیوسته توسط طبیعت جایگزین 
می شوند، خورشید، باد، آب، گرمای زمین و درختان و نباتات بدست می آید. قبل 
از پیشرفت صنعت این منابع تنها شکل انرژی قابل استفاده توسط انسان بود. طی 
۱۵۰ سال اخیر، شهرنشینی به طور روز افزون وابسته به سوخت های فسیلی، زغال 
سنگ و گازهای طبیعی شده است. تکنولوژی انرژی تجدید شونده این سوخت ها 
به انرژی قابل اســتفاده، بیشتر به صورت الکتریسیته، گرما، مواد شیمیایی و توان 
مکانیکی تبدیل می شود. به طور کلی استفاده از انرژی تجدید پذیر فوائد بسیاری 
دارد.سواحل و آب های کرانه دریای عمان، فرصت مناسبی برای استحصال انرژی های 
نو هســتند با توجه به محدودیت و اتمام ســوخت های فسیلی، بسیاری از کشورها 
امروزه درصدد استفاده از انرژی های نو هستندانرژی موجود در سواحل مَکُران یکی 
از اشــکال انرژی های تجدیدپذیر است که می تواند به عنوان یک منبع بزرگ و بی 

پایان انرژی برای مصارف گوناگون بشر مورد استفاده قرار گیرد

تبدیل رنج به گنج؛ سیستان  و بلوچستان پایتخت انرژی بادی خاورمیانه



7
www.petrochemicalind.ir

دوشنبـــه 1 بهمن  ماه 1403  شمــاره 125 

ورزش 

7
ازامیـدناامیـدشدیم

   بلاتکلیفی تیم فوتبال المپیک قصه جدیدی در ورزش ایران نیست.

بی تفاوتی مدیران 
تنها بخشی از سریال 
غم انگیز و پرمخاطره 
تیم فوتبال المپیک 

ایران است!

باشــگاه استقلال به تازگی با جوئل کوجو، مهاجم توانمند 
غنایی الاصل، قراردادی رســمی امضا کرده است. این بازیکن 
قرار اســت به مدت ســه فصل و نیم در ترکیب آبی ها حضور 
یابد و نقش مؤثری در خط حمله این باشگاه ایفا کند. با توجه 
بــه ویژگی های تکنیکی و فنی کوجو، به نظر می رســد که او 
می تواند یکی از ارکان اصلی موفقیت استقلال در لیگ برتر باشد.

جذب جوئل کوجو نه تنها بــه تقویت تیم کمک می کند، 
بلکه در درازمدت می تواند به عنوان یک منبع درآمد نیز برای 
باشگاه استقلال عمل کند. با توجه به اینکه کوجو در تیم ملی 

قرقیزستان بازی می کند و سابقه خوبی در لیگ های خارجی دارد، در صورت درخشش او در ترکیب استقلال، احتمال ترانسفر 
به لیگ های دیگر و کسب درآمد برای این باشگاه بسیار بالاست. سن مناسب این بازیکن نیز به عنوان یک فاکتور کلیدی در 

این معادله مطرح می شود.
کوجو با سرعت، تکنیک بالا و قدرت گلزنی چشمگیر می تواند به یک مهره کلیدی برای استقلال تبدیل شود. حضور او در 
کنار دیگر مهاجمان آبی پوش، می تواند خط حمله این تیم را به یکی از خطوط آتشین لیگ برتر تبدیل کند. این موضوع بویژه 

در شرایطی که استقلال به دنبال کسب قهرمانی و موفقیت در مسابقات مختلف است، اهمیت ویژه ای دارد.
جوئل کوجو متولد آکرا در کشور غناست و به عنوان یک مسلمان غنایی، تابعیت قرقیزستان را اخذ کرده است. او در طول 
دوران حرفه ای خود، با تیم های مختلفی در رده باشگاهی همکاری کرده و آمار قابل توجهی در زمینه گلزنی از خود به جای 
گذاشته است. در ۱۵7 بازی که او در باشگاه های مختلف انجام داده است، ۸4 گل به ثمر رسانده که نشان از کیفیت بالای او 
به عنوان یک مهاجم دارد.کوجو تا کنون تنها به عنوان مهاجم نوک به میدان رفته و فقط در این پست توانایی بازی دارد.در 
فصل جاری، کوجو در ۲۵ بازی برای دینامو سمرقند موفق به زدن ۱۰ گل و ارائه چهار پاس گل شده و فصل قبل نیز ۱۵ گل 

برای این تیم به ثمر رسانده است. این عملکرد، امیدوارکننده است و می تواند نشان دهنده پتانسیل بالای او باشد.
در دسترس بودن جوئل کوجو، به عنوان یک گزینه جذاب برای استقلال، به مدیران باشگاه این امکان را می دهد که ترکیب 
تیم خود را با یک مهاجم باکیفیت تقویت کنند. انتظار می رود که با آغاز دوران همکاری او با استقلال، شاهد تحولی مثبت در 

خط حمله تیم باشیم و این جذب، گام بلندی به سوی موفقیت های آینده استقلال به حساب آید.

آرمان رمضانی در نیم فصل لیگ بیست و چهارم هرگز عملکرد 
خوبی نداشت.

او درحالی که فصل را پرامید شــروع کرد و در همان هفته 
آغازین موفق شد دروازه شمس آذر را باز کند و شروعی طوفانی 
را بــه نام خود حک کند، در نهایت روی همان یک گل متوقف 
شــد و نتوانست بر تعداد گل های زده اش بیفزاید و نیم فصل را با 

همان تک گل
به پایان برد.

عملکرد رمضانی در فصل بیست و سوم نیز هرگز قابل دفاع 
نبود، به طوری که همگان از نکونام خواســتند این بازیکن را در لیســت فصل جدید قرار ندهد، اما ســرمربی سابق استقلال 
بی دلیل پای این بازیکن ایستاد و تنها به سبب آنکه رمضانی قد و قواره مناسبی داشت، او را حفظ کرد، اما اعتماد نکونام به 
این بازیکن هرگز منتج به اتفاقات خوشایندی برای این باشگاه نشد و رمضانی موفقیتی را به دست نیاورد و هیچ گاه نتوانست 

یک مهاجم زهردار باشد.
سیل انتقادات و نارضایتی موسیمانه که در میانه های فصل جای نکونام را گرفت، سرانجام باعث شد تا رمضانی از استقلال جدا 
شود.او ظهر دیروز با انتشار یک استوری در صفحه شخصی خود این خبر را تأیید و با باشگاه استقلال وداع کرد تا مشخص شود 
مذاکراتی که در روز های اخیر برای جدایی او انجام شده، جواب داده و این بازیکن به این نتیجه رسیده که باید از استقلال برود.

البته رمضانی می توانست قرارداد خود را بهانه ای برای تداوم حضور در این باشگاه کند، اما او با آینده فوتبالی خودش بازی 
نکرد و از استقلال جدا شد.هرچند که بعید است رمضانی با این کیفیت نازل در دیگر تیم ها نیز چندان مثمرثمر بوده و بتواند 
باری از روی دوش خط حمله دیگر تیم ها بردارد. بســیاری اعتقاد دارند که رمضانی هرگز در حد و اندازه نام اســتقلال نبود؛ 
تحلیلی کاملًا درست که پرده از برخی واقعیت های تلخ در استقلال برمی دارد.آمار تأسفبار از نمایش رمضانی در استقلال این 
اســت که او در طول دوران حضورش در این تیم کلًا ۸ گل به ثمر رســاند. این تعداد گل در ۳۰4۰ دقیقه حضور در ترکیب، 
عدد بسیارنازلی است.  این اعداد و ارقام به وضوح نشان می دهد که استقلال در این سال ها چطور بودجه و وقت خود را صرف 
بازیکنی کرده که شــاید در حد و اندازه نیم بیشــتری از تیم های لیگ برتری هم نیست. شاید اگر نکونام ابتدای فصل تن به 

خروج نام رمضانی از استقلال داده بود، اکنون لیست آبی ها بدون تحمل هزینه یک جای خالی داشت.

خداحافظی حرفه ای آرمانی رمضانی از استقلال قاتل جدید از سمرقند آمد

  ماجدی: با قــدرت از هوادارحمایت 
می کنیم

میرشــاد ماجدی رئیس هیأت فوتبال استان 
تهران از اردوی تیم هوادار بازدید کرد.

 او بعــد از حضور در جمع بازیکنان این تیم 
گفت: »هوادار تیمی تهرانی است و ما علاقه داریم 
که در لیگ برتر بماند. ضمن اینکه تمام تلاش مان 
را می کنیم که تیم هایی مثل پیکان و سایپا هم 
که در لیگ دسته یک حضور دارند به لیگ برتر 
صعود کنند. پایتخت همیشه جای بهترین ها بوده 
است و الان هم باید همین طور باشد. درست است 
کــه تیم الان در پایین جدول حضور دارد اما در 
فوتبال هر چیزی ممکن و شــدنی است و یقین 
دارم که بازیکنان هوادار می توانند این جایگاه را 
تغییر دهند.« او همچنین قول مســاعد دارد که 
مشــکلات تیم هوادار را برطرف کند: »این قول 
را می دهــم هر کاری که به عنوان رئیس هیأت 
فوتبال استان تهران از دستم برمی آید برای این 
تیم انجام دهم. هر امکاناتی که بتوانیم به صورت 
قانونی در اختیار تیم هوادار می گذاریم و ســعی 
می کنیم تمامی ناملایمات را در پشــت صحنه 

برطرف کنیم.« 

 فولاد، سامان فلاح را نمی خواهد
یکی از خریدهای پرســروصدای استقلال در 
ابتدای فصل نتوانست انتظارات را برآورده کند. 
ســامان فلاح که در زمان جواد نکونام بیشتر به 
بازی گرفته می شــد حالا به یک نیمکت نشین 
محض تبدیل شده است. او در چند بازی این تیم 
اشتباهات تأثیرگذاری داشت. چند روز پیش خبر 
رسید که فلاح در سبد خرید فولاد قرار دارد اما 

حالا این باشگاه آن را تکذیب می کند.
 

 مهدی پور در قائمشهر رؤیت شد
مهدی مهدی پور هافبک اســتقلال که فصل 
را بــه دلیل پارگی رباط صلیبی از دســت داده 
بود حــالا برخــلاف انتظارش جایــی در پازل 
تاکتیکی سرمربی آفریقایی این تیم ندارد. البته 
او پیشــنهادی برای همین فصل دارد و به خاطر 
اینکه خیلی از شرایط بازی و مسابقه دور نماند 
با مســئولان باشگاه نســاجی به توافق رسیده 
است. باشگاه نساجی مازندران که مدیریت آن را 
علی خطیر، مدیرعامل پیشین استقلال عهده دار 
است، در حال حاضر بازیکنان سابق آبی ها مثل 
آرمین سهرابیان، کوین یامگا، منتظر محمد و... 
را در اختیار دارد که مهدی مهدی پور هم به این 

جمع اضافه شده است.

 مدافع خارجی خیبر برنگشته است
کوین بولی، مدافع فرانسوی-ســاحل عاجی 
خیبر خرم آباد همین که از ســوی سعید دقیقی 
شنید جایی در تیم نیم فصل دوم او ندارد، بلیت 
برگشتش به ایران را اوکی نکرده و منتظر تعیین 
وضعیتش اســت. البته باشــگاه به دنبال توافق 
دوطرفه با این بازیکــن بوده تا مبلغ کمتری را 
بــه او پرداخت کند. جالب اینکه این بازیکن ۳۰ 
ساله پیش از پیوستن به خیبر، در آستانه امضای 
قرارداد با استقلال خوزستان قرار داشت اما مسیر 
حرفــه ای او به خرم آباد تغییر کرد؛ موضوعی که 
باعث اعتراض شدید باشگاه خوزستانی هم شد.

 

 بلانکو در سبد خرید گل محمدی
موسیمانه سرمربی استقلال گوستاوو بلانکو 
را نمی خواهــد و ایــن بازیکــن هــم از طریق 
مدیربرنامه هایش مشغول رایزنی با یکی دو باشگاه 
اســت. بر اساس شنیده ها یحیی گل محمدی به 
لحاظ فنی به این بازیکن اعتقاد دارد و از باشگاه 
خواســته مذاکراتی را با او انجــام دهند. حتی 
شنیده شده که نامه نگاری های لازم را هم انجام 
داده اند و اگر مشکل خاصی پیش نیاید، بزودی 
شــاهد رسمی شدن انتقال مهاجم آرژانتینی به 

فولاد خواهیم بود.

 رمضانی شاگرد رحمتی شد؟
با اینکه نامش در لیست باشگاه ۱۰۰ تایی های 
استقلال قرار گرفته اما موسیمانه این مهاجمش 
را هــم نمی خواهد. آرمان رمضانی اصلًا خواهان 
این جدایی نیســت اما از آنجا که دوست ندارد 
نیمکت نشــین محض باشــد، مذاکرات اولیه را 
با شــمس آذر انجام داده و بــه احتمال زیاد در 
نیم فصــل دوم برای قزوینی ها به میدان می رود. 
سهیل فداکار و امین قاســمی نژاد هم از دیگر 

خریدهای مهدی رحمتی هستند. 

 جدایی کوشکی منتفی است
وقتی نقل و انتقالات نیم فصل شــروع شد و 
موسیمانه لیست بازیکنان مازاد خود را به باشگاه 
داد، مشــخص شد علیرضا کوشــکی جایی در 
فهرســت نیم فصل دوم تیمش ندارد. آن لیست 
اما با تغییراتی مواجه شــده و در شــرایطی که 
صحبت از رفتن کوشکی به تراکتور تبریز مطرح 
شــده بود اما این بازیکن قرار اســت در ترکیب 
استقلال باقی بماند. موسیمانه پس از بررسی های 
لازم، به مسئولان استقلال اعلام کرد این بازیکن 
در تیم بماند. ظاهراً قــرار بود معاوضه ای میان 
باشگاه استقلال و تراکتور برسر انتقال کوشکی 
و جذب غلامی انجام شــود که موسیمانه با این 
جابه جایی مخالفت و به باشگاه اعلام کرده بهتر 

است کوشکی بماند.

یک ماه سرنوشت ساز 
پیش روی موسیمانه!

 پیتســو موســیمانه پــس از گذشــت چنــد مــاه و تعطیلی قابل توجــه، باید تیمــی متفاوت را بــه میدان بفرســتد و پیشــرفتی ملموس و توام با کســب نتیجــه را در
 مسابقات ارائه کند.

 استقلال در بهمن ماه پیش رو با چند دیدار مهم و حیاتی روبروست که می تواند امتیازات ارزشمندی را کسب کند و با اعتماد به نفس بالاتری خود را برای رقابت های سخت تر 
آماده کند. این تیم پس از پذیرایی از شمس آذر، به میهمانی ملوان می رود و سپس در گام سوم، میزبان استقلال خوزستان خواهد بود. چهارمین بازی نیز برابر مس رفسنجان در 

خارج از خانه برگزار می شود.
البته تیم تحت هدایت سرمربی آفریقایی استقلال پیش از دیدار با مس، در لیگ قهرمانان آسیا باید با الشرطه عراق دیدار کند و برای صعود به مرحله بعدی این رقابت ها، نیاز به 
پیروزی در برابر نماینده عراق دارد. در تاریخ ۲۵ بهمن، یشمی پوشان قزوینی حریف استقلال در دور یک هشتم نهایی جام حذفی خواهند بود. همچنین، مصاف با الریان در آخرین 

بازی مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا مشخص خواهد کرد که استقلال در این مرحله در چه جایگاهی قرار می گیرد.

انتشار خبر امضای تفاهمنامه همکاری بین فدراسیون فوتبال ایران و ترکیه از سوی 
فدراســیون فوتبال، باعث شد تا نام ترکیه به عنوان یکی از رقبای احتمالی تیم ملی 
فوتبال کشورمان در مسیر آماده سازی برای جام جهانی ۲۰۲۶ مطرح شود؛ تیمی که 
پیش از جام جهانی ۲۰۱۸ نیز در یک تقابل تدارکاتی، به مصاف ایران رفته بود و حالا 
با توجه به ستاره های مشهوری که در تیم های مختلف فوتبال اروپا دارد، می تواند رقیبی 
قدرتمند و مناسب برای فوتبال ایران در مسیر آماده سازی برای جام جهانی ۲۰۲۶ باشد.

با این حال فدراسیون فوتبال ایران طی سال های اخیر نشان داده که در برنامه ریزی 
مسابقات تدارکاتی باکیفیت با رقبای مطرح فوتبال جهان، توانایی بالایی ندارد و تیم 
ملی بارها از این موضوع ضربه خورده است. آخرین مسابقات تدارکاتی نسبتاً باکیفیت 
تیم ملی، به برگزاری دیدارهای دوستانه مقابل اروگوئه و سنگال پیش از جام جهانی 

۲۰۲۲ برمی گردد که به میزبانی اتریش برگزار شد.
البته برگزاری بازی دوستانه با رقبای مطرح در ماه های منتهی به جام جهانی، با 
توجه به نیاز تیم ها برای شناخت رقبا از قاره های مختلف و برگزاری مسابقات با تیم های 
مشابه، راحت تر از برگزاری مسابقه تدارکاتی با رقبای مطرح در زمان های دیگر است. 
البته که کارلوس کی روش سرمربی وقت تیم ملی ایران از برگزاری همین دو مسابقه 
تدارکاتی نیز رضایت نداشت و معتقد بود اروگوئه و سنگال، به لحاظ فنی هیچ شباهتی 

با سه تیم همگروه ایران در جام جهانی ۲۰۲۲ ندارند.
در صورت قطعی شدن صعود ایران به جام جهانی ۲۰۲۶ با پیروزی مقابل امارات 
در روز ۳۰ اسفند، باید به فکر برنامه ریزی سریع و مدون برای آماده سازی هرچه بهتر 
تیم در مسیر جام جهانی باشیم. سه بازی ایران مقابل ازبکستان، قطر و کره شمالی 
پس از این رقابت، می تواند حکم مسابقات تدارکاتی را برای ما داشته باشد و مسابقات 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ در منطقه آســیا، روز ۲۰ خرداد به پایان خواهد رسید. 

پس از این، تیم ملی ایران در شــهریور، مهر، آبان و اســفند ۱4۰4 و خرداد ۱4۰۵، 
فرصت برگزاری ۱۰ مسابقه تدارکاتی در وقفه بازی های ملی فیفا را خواهد داشت که 
برنامه ریزی برای آن از سوی کادر فنی و فدراسیون فوتبال، اهمیت بالایی دارد. نکته 
جالب اینکه با توجه به برگزاری مسابقات لیگ ملت های اروپا و مقدماتی جام جهانی 
 در قاره سبز، تیم ملی فوتبال ترکیه حداقل تا اسفند ۱4۰4 در دسترس نخواهد بود 
و رقابت با این تیم، باید در دو وقفه پایانی بازی های ملی منتهی به جام جهانی ۲۰۲۶ 

برگزار شود.
با توجه به تقویم شلوغ تیم های اروپایی در سال های اخیر ناشی از برگزاری لیگ 
ملت های اروپا، عملًا باید بازی با تیم های اروپایی در سال ۱4۰4 را غیرممکن بدانیم. 
مسابقات مقدماتی جام جهانی در منطقه امریکای جنوبی اما در شهریور ماه ۱4۰4 
به پایان خواهد رسید و فدراسیون فوتبال ایران، می تواند مذاکره برای برگزاری تقابل 
تدارکاتی با تیم های امریکای جنوبی در مهر، آبان و اســفند سال آینده را آغاز کند. 
تیم های آفریقایی نیز حداقل تا پایان سال ۲۰۲۵، تقویم شلوغی در پیش دارند و شاید 
یکی از قطعی ترین گزینه ها برای برگزاری مسابقه تدارکاتی، تیم ملی روسیه باشد؛ تیمی 
که با توجه به تحریم های فیفا در هیچ کدام از مسابقات اروپایی شرکت ندارد و می تواند 

یکی از رقبای اصلی ایران در خرداد یا شهریور سال آینده باشد.

با باخت مقابل ســپاهان در ســوپرجام و از دســت دادن این جام فشار هواداران 
پرســپولیس روی مدیــران باشــگاه برای انتخاب ســرمربی بیشــتر شــد غافل از 
اینکــه اگر ســرمربی جدید هــم روی نیمکت این تیم می نشســت ممکن بود فقط 
تماشــاگر این بازی باشــد و هیــچ کاری از پیش نبــرد چرا که تا ســرمربی جدید 
 بیاید و تیم را بشناســد زمــان خواهد برد مگر اینکه از قبل فوتبــال ایران و فضای

 پرسپولیس را کاملًا بشناسد.
با این حال بعد از باخت پرسپولیس فضا برای گزینه هایی که یک یا بعضاً دوبار در 
باشــگاه پرسپولیس رد شــده بودند فراهم شد تا نام شان دوباره روی میز بیاید. اولین 
جرقه از سمت یک کانال تلگرامی زده شد که سعی دارد روی فاریا، مربی پرتغالی که 
پنج سال تیم نداشته را هر طور شده سرمربی پرسپولیس کند. نکته جالب اینجاست 
که در خبر مربوطه این طور آمده بود که باشگاه پرسپولیس خیلی فوری برای جذب 
این گزینه اقدام کرده اما او هنوز جواب نداده اما حالا همین گزینه حاضر شــده در 
پرسپولیس به عنوان دستیار سرمربی هم کار کند و الان هم رابط ایجنت او در ایران 

برای رسیدن به سرمربیگری پرسپولیس بشدت تلاش می کند.
 از سوی دیگر نیل لنون گزینه طیف دیگری در باشگاه پرسپولیس نیز بعد از مدتی 
دوباره خودش را برای سرمربیگری این تیم مطرح کرد و از همان روش فاریا )دو هفته 
پیش در مصاحبه ای از پرسپولیس تمجید کرده بود( بهره برد. نیل لنون اسکاتلندی 

در مصاحبــه ای گفت از طریق کریــم انصاری فرد که در اومونیا قبرس بازیکنش بوده 
اطلاعاتی از پرسپولیس گرفته و بی صبرانه منتظر است تا در صورت رسیدن پیشنهاد 

پرسپولیس، سرمربی این تیم شود.
یکی دو گزینه ای که قبل تر اسم شــان برای سرمربیگری پرسپولیس به میان آمده 
و البته یکی دو گزینه که کمتر از آنها اسمی برده شده هم با دیدن بازی سوپرجام و 
کیفیت تیم پرسپولیس اعلام آمادگی کرده اند که بیایند و هدایت تیم را قبول کنند 
اما به نظر می رسد باشگاه پرسپولیس بعد از منتفی شدن سه چهار گزینه نهایی هفته 
گذشته فعلًا هیچ گزینه مشخصی ندارد و اصلًا هم مشخص نیست چه مدل مربی ای 

را می خواهد.
نکته عجیب اینجاست که در روزهای چهارشنبه، پنجشنبه و جمعه ای که گذشت 
هیچ اسم جدیدی برای سرمربیگری پرسپولیس مطرح نشد و بیشتر گمانه زنی ها حول 
محور همان گزینه های قبلی صورت گرفت. به محض باخت در ســوپرجام هم برخی 
از آن گزنیه ها خودشان را دوباره مطرح کرده و برای گرفتن این صندلی جذاب صف 
کشیدند اما از باشگاه پرسپولیس هیچ خبر موثقی درباره گزینه یا گزینه های نهایی به 
گوش نمی رســد و شاید درویش – اگر در رأس کار باقی بماند – قصد دارد با انتخابی 

سریع و آنی هواداران و رسانه ها را شگفت زده کند.
گفتنی است درویش گفته قصد دارد تمام گزینه هایی که تا الان نام شان مطرح شده 

را کنار بگذارد و سراغ گزینه جدیدی برود و شاید تعجیل برای رسیدن به این انتخاب 
مهم باعث شــود او از موضع قبلی اش مبنی بر اینکه حتماً گروه فنی پرسپولیس باید 
گزینه ها را تأیید کند عبور و خودش انتخاب کرده، مذاکره کند و قرارداد ببندد تا از 

سیل گسترده انتقادات هواداران عبور کند.

 دو گزینه 2,5 میلیون یورویی وتو شدند
از اســماعیل کارتال سرمربی ســابق فنرباغچه به عنوان یکی از گزینه های باشگاه 
پرســپولیس برای هدایت این تیم نام برده می شــد اما این مربی ترکیه ای درخواست 
قــرارداد ۲/۵ میلیون یورویی کرده که این درخواســت عملًا همکاری با او را منتفی 
می کند. در باشــگاه پرســپولیس بر این باروند که اگر می خواستند چنین پولی بابت 
مربی بدهند به یولین اســتفن فرانســوی می دادند. اتفاقاً استفن هم در مصاحبه ای 
بــا با پایگاه خبری فوتبالی گفته اســت: »شــرایط ایران؟ اولاً مــن تعریف ایران را 
زیاد شــنیده بودم و هیچ مشــکلی بابت حضور در کشور شــما نداشتم. مذاکراتی با 
پرســپولیس انجام شد و مدیران این باشگاه تلاش خود را کردند اما قرار نیست همه 
مذاکرات به همکاری ختم شــوند. در زمینه مســائل مالی به توافق نرسیدیم که یک 
 موضوع عادی اســت. کار کردن در ایران چیزی نیســت که از آن فرار کنم و شــاید

 یک روز به ایران سفر کردم.«

فرصت های بزرگ برای جام جهانی 2۰26

پرسپولیس هیچ گزینه ای برای سرمربیگری ندارد

 4۱روز پیــش رئیــس فدراســیون فوتبــال در جلســه ای بــا وزیــر ورزش و جوانــان و دبیرکل وقــت کمیته ملی 
المپیــک با قبول مســئولیت کامل تیــم فوتبال المپیک بــه عالی ترین مقام دســتگاه ورزش وعــده داد پیش نیازهای 
اولیــه موفقیــت ایــن تیم در بازی های آســیایی ناگویا را فراهم آورد تا این تیم یکی از بخت های مســلم نشــان طلا در 
ایــن  رقابت هــا باشــد.اما تا به امــروز کوچکترین اتفــاق مثبتی در خصوص این تیــم رخ نداده و در شــرایطی که تنها 
۶۰7 روز تا شــروع بازی های آســیایی ناگویا باقی مانده، هنوز معلوم نیســت اســتراتژی فدراســیون فوتبال در قبال این 
 تیم چیســت و چه کســی هدایت ایــن تیم را برعهده خواهــد گرفت. بی تفاوتی در قبال سرنوشــت تیــم فوتبال امید 

ایران میزان استرس و نگرانی جامعه فوتبال را درباره آینده این تیم به شکل فزاینده ای افزایش می دهد 
تا دوباره همان داستان تکراری برای این تیم تکرار شود.

ممکن است از نظر رئیس فدراسیون فوتبال و اعضای هیأت رئیسه آن هنوز زمان زیادی تا برگزاری 
بازی های آسیایی ناگویا باقی مانده باشد اما تجربه نشان داده این روش مدیریتی دستاوردی جز ناکامی 
و شکســت برای ورزش و فوتبال ایران به دنبال نخواهد داشت. اما بی تفاوتی مدیران تنها بخشی از 

سریال غم انگیز و پرمخاطره تیم فوتبال المپیک ایران است!
مدیریت فوتبال ایران هنوز برنامه کلان خود در قبال این تیم را روشن نکرده است. به همین خاطر 
نمی توان آینده روشــنی برای این تیم متصور بود. مرور اتفاقات امروز شــباهت فراوانی به دوره های 
قبلی به ویژه بازی های آســیایی هانگژو ۲۰۲۳ و بازی های انتخابی المپیک پاریس ۲۰۲4 دارد که 
به واســطه سوءمدیریت مفرط در حوزه تصمیم گیری فوتبال فرصت شکستن طلسم ناکامی از بین 
رفت تا نســلی از استعدادهای ناب فوتبال ایران در حسرت قهرمانی در بازی های آسیا و راهیابی به 

بازی های المپیک باقی بمانند.
حالا اما در شرایطی که ۶۰7روز تا شروع بازی های آسیایی ناگویا باقی  مانده همچنان سرنوشت 
این تیم گرفتار چرخه معیوب تصمیم گیری اســت تا در کمال ناباوری دوباره شاهد تکرار تاریخ در 

قبال تیم المپیک باشیم.
 البته با این تفاوت که دیگر فدراسیون فوتبال نمی تواند بحث مدیریت دوگانه در قبال تیم المپیک 
را عنوان کند؛ چون 4۶روز قبل در جلسه دنیامالی، مناف هاشمی و رئیس فدراسیون فوتبال مسئولیت 
تصمیم گیری به فدراسیون فوتبال سپرده شد، به همین دلیل دیگر هیچ بهانه ای برای توجیه ناکامی 

از سوی فدراسیون فوتبال وجود ندارد.
نکته بحث برانگیز دیگر اینکه رئیس فدراسیون فوتبال روز نوزدهم آذرماه پس از جلسه با احمد 
دنیامالی و مناف هاشمی در جمع خبرنگاران اعلام کرد: »سرمربی تیم المپیک بزودی انتخاب خواهد 
شد!« اما با وجود گذشت 4۶ روز از این اظهارنظر نه تنها خبری از معرفی سرمربی تیم امید نیست 
بلکه اصلًا تیم امید در فهرست کارهای مهم فوتبال ایران قرار ندارد چون همه اتفاقات فوتبال ایران 
این روزها حول محور برگزاری انتخابات یازدهم اســفندماه می چرخد و سایر بحث ها از نظر مدیران 

فوتبال کشور، اولویت اول نیست.
بازخوانی اتفاقات دوره های قبل و مقایسه آن با شرایط امروز، واقعیتی تلخ را روایت می کند؛ تیم 
المپیک همچنان قربانی سوءمدیریت مطلق مدیریت فدراسیون فوتبال است. این مسأله مربوط به 
دوره مدیریت کنونی فوتبال ایران نمی شــود بلکه هر چهار ســال یک بار با کارگردانی رؤسای وقت 

فوتبال تکرار شده است.
 اما عجیب اینجاست که سهم مدیریت کنونی فدراسیون فوتبال در ناکامی تیم المپیک پررنگ تر 
از ســایر نفرات بوده چون پس از ســال ها در دوره وزارت احمد دنیامالی مســئولیت صفر تا صد 
تصمیم گیری در قبال تیم المپیک به فدراســیون فوتبال تفویض شد اما با وجود این همچنان تیم 
امید اسیر بی تدبیری و سوءمدیریت در حوزه تصمیم گیری است و انگار این چرخه معیوب قرار است 

همچنان فوتبال ما را قربانی کند.
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     نگاهی به فیلم هفتاد سی ساخته بهرام افشاری

شاید از مهم ترین 
امتیازات فیلم 
هفتاد سی نه 

مربوط به فیلمنامه 
و کارگردانی، بلکه 

مربوط به گریم و 
بازیگری آن باشد 

جایی که بهرام 
افشاری در نقش 

ایوب و هوتن شکیبا 
در نقش پرویز. 

سرگرمییاسرکاری؟

  عکس نوشت

تمدن عیلام/ ایلام بیش از پنج هزار ســال پیش 
در ایران حکمرانی می کرد و بسیار بر اقوام همسایه و 
تمدن های پس از خود، به ویژه هخامنشی ها و مشخصا 
در دوره کوروش بزرگ و داریوش اول تأثیر داشــت. 

پژوهشگران و باستان شناسان نیز تا کنون به بقایای 
فرهنگــی و تاریخی قابل توجهی از این دوره تاریخی 
دست یافته اند. با این وجود، اختلاف نظرهایی درباره 
معنا، ریشه و شکل نگارش نام عیلام/ ایلام وجود دارد.

 درباره این اختلاف نظر مقاله ها و یادداشــت های 
بســیاری نوشــته شــده اســت. رضــا مــرادی 

غیاث آبــادی، پژوهشــگر و نویســنده- کتاب هایی 
در زمینــه باستان شناســی، اخترباستان شناســی و 
گاه شــماری در این باره گفته اســت: »در سال های 
 اخیر دیده می شــود کــه برخی از پژوهشــگران و

 نویسندگان، نام کشور و تمدن »عیلام« را به صورت 
»ایلام« می نویسند.

عیلام یا ایلام؟

بهرام افشاری در نخستین تجربه کارگردانی خود در سینما همچون رویه ای که 
جواد عزتی در ساخته نخست خود از آن بهره برده، سعی کرده از مسیری امتحان 
پس داده و چهره هایی شناخته شده و هماهنگ با خود استفاده کند. هوتن شکیبا 
از صمیمی ترین رفقای افشــاری و حمزه صالحی فیلمنامه نویس آثار کمدی های 
بفروش این ســالها همچون »فســیل« و »تگزاس« در کنار تهیه کنندگی ابراهیم 
عامریان به عنوان یکی از دست اندرکاران پرنفوذ در سینمای ایران، جملگی ضریب 
این هماهنگی و انسجام را در بخش تولید نخستین اثر افشاری افزایش داده است.

هفتاد سی در ابتدا، شروع خوبی دارد و میتوان امید به یک کمدی غیرتکراری 
در ســینمای کمدی زده ایران بست، شــروعی که با کمدی موقعیت، دیالوگ های 
پینگ پنگی، تمپوی خوب و هنرمندی دو بازیگر توانای کمدی و درام یعنی هوتن 
شکیبا و بهرام افشاری نه تنها امیدوارکننده بلکه همراه کننده نیز می شود اما هرچه 
می گذرد از این تاثیرگذاری و سمپاتی اولیه شخصیت ها کاسته و در نهایت به یک 
قصه کش دار، کلیشه ای و شلوغ بر میخوریم که مخاطب امیدوار دقایق نخست فیلم 

را با ملال و نارضایتی از ادامه فیلم مواجه می کند.
روایت فیلم با داســتان درگذشت زودهنگام یک پیرمرد بیمار و همزمانی آن با 
برنده شدن او در یک مسابقه بخت آزمایی جان می گیرد اما در ادامه پر کردن فیلم 
از خرده داستان های متعدد و شخصیت های زاید سبب میشود که مسیر دنبال کردن 
قصه با مشــکلات زیادی روبرو شود، گویی فیلمنامه نویس سعی داشته با بالابردن 
ضرباهنگ اثر و وارد کردن موقعیت های داستانی مختلف و لحظات کمیک متعدد 
حواس مخاطب را از چاله چوله های داستان خود منحرف کند و به نظر می رسد این 
بالابردن ریتم برای پرت کردن حواس تماشــاگر به یک اپیدمی در میان فیلمنامه 

نویسان ایرانی بدل شده است.
فیلم هفتاد ســی با وجود هنرمندی بهرام افشاری و هوتن شکیبا که بار اصلی 
کمیک فیلم و ســنگینی فیلمنامه بر دوش آن ها بوده، در شخصیت پردازی دیگر 
کاراکترهای فیلم ناموفق عمل کرده اســت به گونه ای که به سختی می توان چند 
ویژگی خاص و قابل ذکر برای این شخصیت ها برشمرد. سیاوش طهمورث در نقش 

یعقوب، پیرمردی است که بدون آنکه بداند در آستانه مرگ قرار گرفته ودر عین حال از لحاظ 
شخصیت پردازی جزو شعاری ترین و کلیشه ای ترین کاراکترهای فیلم محوب می شود که قرار 
اســت یک تنه بار معناگرایی فیلم و لحظات متاثرکننده آن را ایفا کند؛ دیالوگ مهم او در 
زمان دریافت جایزه ۳۰ میلیاردی مبنی بر اینکه این جایزه در این سن و سال به نوعی دهن 
کجی روزگار به اوســت، در راستای همین تزریق معناگرایی به فضای داستانی است که روح 
آن خالی از چنین محتوایی است وتنها در لحظاتی کوتاه و دیالوگ هایی شعاری قرار است تم 

معناگرا و فضای عدالتخواهانه فیلم تبیین شود.
فیلم هفتاد ســی، مصداق بارز فیلمی اســت که از یک کمدی سرگرم کننده به یک فیلم 
سرکاری تنزل پیدا کرده و باوجود اینکه برخی المان های زیبایی شناسی جذاب از جمله حضور 
دو هنرمند توانا یعنی هوتن شکیبا و بهرام افشاری را در آغاز خود دارد اما در ادامه با افتادن 
در سراشــیبی یک فیلم نامه تجاری و نه چندان قابل اتکا، به مسیری دچار می شود که دیگر 

فیلم های طنز سینمای ایران در این سال ها رفته اند
شاید از مهم ترین امتیازات فیلم هفتاد سی نه مربوط به فیلمنامه و کارگردانی، بلکه مربوط 
به گریم و بازیگری آن باشــد جایی که بهرام افشاری در نقش ایوب و هوتن شکیبا در نقش 
پرویز توانستند با اتکا به گریمی متفاوت و جدید از چهره و شمایل گذشته خود تا حدزیادی 
آشــنایی زدایی کنند. افشــاری یکی از عوامل مهم در ســر پا نگه داشتن فیلم است و لجهه 
همدانی او که قبل تر در تئاتر امتحانش کرده بود در اینجا نیز جواب داده است. هوتن شکیبا 
نیز که اگر بهترین بازیگر نسل جدید سینمای ایران نباشد از بهترین ها محسوب میشود بازی 
جدیدی ارایه داده که از همه کاراکترهای قبلی او فاصله دارد و کنار هم قرار گرفتن این زوج 
نه تنها کنجــکاوی برانگیزی فیلم را دوچندان کرده بلکه یکی از اصلی ترین دلایل همراهی 

مخاطب با درام به شمار می آید.
حمزه صالحی در جایگاه فیلمنامه نویس ســعی داشــته در کنار خلق یک کمدی مفرح 
که در کنار فیلمنامه »فســیل« یکی دیگر از بفروش های ســینمای ایران محسوب می شود، 
بار آموزشــی و به اصطلاح انتقادی فیلم را نیز ارتقا دهد نتیجه آن شــده که بار دیگر فلاکت 
و بدبختی بخش مهمی از جامعه ایران بهانه ای برای انتقاد و خودآگاهی تماشــاگران شده و 
قرار است فیلم از این فضای به ظاهر مردمی و انتقادی خود برای سمپاتی بیشتر تماشاگران 
استفاده کند اما وقتی استراتژی روایی و فضای کلی اثر را واکاوی می کنیم دغدغه معیشت و 
مردم در اولویت چندم سازندگان نیز قرار نمی گیرد تا اثبات شود توجه به قشر حاشیه نشین 
در این گونه آثار تنها محملی برای جلب توجه و ترحم بیشتر تماشاگرانی است که زمانی با 
شخصیت افراد معتاد سمپاتی و همراهی شان جلب میشد و حالا قرار است زاغه نشینان چنین 

کارکردی را در فیلم ها داشته باشند.
فیلم هفتاد ســی، مصداق بارز فیلمی اســت که از یک کمدی سرگرم کننده به یک فیلم 
سرکاری تنزل پیدا کرده و باوجود اینکه برخی المان های زیبایی شناسی جذاب از جمله حضور 
دو هنرمند توانا یعنی هوتن شکیبا و بهرام افشاری را در آغاز خود دارد اما در ادامه با افتادن 
در سراشیبی یک فیلمنامه تجاری و نه چندان قابل اتکا، به مسیری دچار می شود که دیگر 
فیلم های طنز سینمای ایران در این سال ها رفته اند؛ فیلم هایی فاقد خلاقیت حداقلی و یک 

داستان ساده و عمیق که به در و دیوار می زنند تا بفروشند.
 ایــن فروش چند صــد میلیاردی این گونــه فیلم ها نیز به عیاری برای ارزشــگذاری و 
ادامه دار شــدن مســیر آن ها بدل شــده اســت. رویه ای که برای مثال از »فســیل« شروع 
شــده و تا »هفتاد ســی« ادامه پیدا کرده و تا زمانی که مخاطبان ســینمای ایران به این 
گونه آثار ســطحی و ســرکاری )نه سرگرم کننده( توجه نشــان دهند نه تنها این مسیر و 
 رویکرد تداوم پیدا می کند بلکه به محلی برای اعتباربخشــی ســازندگان بدل می شــود که 
عنوان پرفروش بودن را توی ســر و صورت سینمای اجتماعی و دست اندرکاران دغدغه مند 

سینمایی بکوبند.

   دلار 8۰,7۰۰     یورو   83,3۰۰    پوند 98,75۰     درهم  22,1۰۰      لیر 2,29۰     سکه 56,4۰۰,۰۰۰      سکه بهار آزادی54,1۰۰,۰۰۰      نیم سکه 31,6۰۰,۰۰۰   ربع سکه 17,2۰۰,۰۰۰   سکه  گرمی8,71۰,۰۰۰  طلای 18 عیار  5,28۰,۰۰۰   طلای 24 عیار6,99۰,۰۰۰ 

  آماده ســازی نهایی فیلــم ابراهیم 
حاتمی کیا برای جشنواره فجر

آماده سازی فنی نسخه سینمایی و پیش نمایش 
»موســی کلیــم الله)ع(« به کارگردانــی ابراهیم 
حاتمی کیا به مراحل پایانی رســیده اســت. این 
آماده ســازی شــامل مراحل ویژوال، موســیقی، 
صداگــذاری به  منظور حضور در چهل وســومین 
جشنواره فیلم فجر در مراحل پایانی است. این نسخه 
پیش نمایش از »موسی کلیم الله)ع(« روایتگر بخشی 
از کودکی حضرت موســی)ع( است. مریلا زارعی، 
علیرضا کمالی، بهنام تشکر، بهاره کیان افشار و... در 

این اثر به ایفای نقش پرداخته اند. 

  عنایت بخشی با »شاه نقش« به فجر 
می آید

تصویر جدیدی از فیلم شاه نقش به کارگردانی 
شــاهد احمدلو و تهیه کنندگی علی قائم مقامی 

منتشر شد.
فیلم »شاه نقش« به کارگردانی شاهد احمدلو 
و تهیه کنندگی علی قائم مقامی، یکی از آثار بخش 
مسابقه جشــنواره فیلم فجر امسال است. بهرنگ 
علوی، هومن برق نورد، عنایت بخشی، نسیم ادبی، 
محمد متوسلانی، مینا وحید، رضا رویگری، شهرام 

قائدی و ... در این فیلم پربازیگر حضور دارند. 

  اجرای »سپیده« در زادگاه لطفی
پروژه »تار و تاریخ« با طراحی و آهنگســازی 
میدیا فرج نژاد، این بار به بازآفرینی قطعه معروف 
»سپیده« پرداخت. پروژه »تار و تاریخ« که به همت 
میدیا فرج نژاد فعالیت مستمری در سال های گذشته 
داشته، این بار به بازآفرینی آهنگ »سپیده« یکی از 
ماندگارترین قطعات موسیقی ایرانی پرداخت. این 
آهنگ در زادگاه محمدرضا لطفی خالقِ »سپیده« 
و در مدرســه تقوی اجرا شــده است.»سپیده« با 
نوازندگی تار و بازآفرینی میدیا فرج نژاد و با صدای 

ترکاش ضبط شده است.

  اســتیون کینگ خواستار لغو اسکار 
2۰25 شد

اســتیون کینگ اعلام کرد امسال با توجه به 
آتش ســوزی در لس آنجلس در رأی گیری اسکار 
شــرکت نخواهد کرد. او همچنین گفت در حالی 
که ویرانی های وسیعی لس آنجلس را فراگرفته باید 

مراسم اسکار لغو شود.
مراسم اسکار امســال برای یکشنبه، ۲ مارس 
)صبح دوشنبه ۱۳ اسفند به وقت ایران(، در دالبی 

تئاتر هالیوود برگزار می شود.
کینگ در پســت خود نوشت: به اسکار امسال 
رأی نمی دهم. آنها باید لغوش کنند. با آتش سوزی 

لس آنجلس، هیچ حالی وجود ندارد.
آتش سوزی های لس آنجلس تاکنون موجب شده 
تا آکادمی اســکار مدت زمان رأی گیری را تمدید 
کند و اعلام نامزدها را تا پنجشــنبه ۲۲ ژانویه به 
تعویق اندازد. در حالی که ابتدا قرار بود فهرســت 
نامزدها ۱7 ژانویه منتشــر شــود. آکادمی اسکار 
همچنین ناهار سالانه نامزدهای اسکار را که برای 
 دوشــنبه ۱۰فوریه برنامه ریزی شده بود، لغو کرد 
و ۲۵۰هــزار دلار هزینه آن را به آســیب دیدگان 

آتش سوزی اهدا کرد.

 مینی سریالی که با مرگ »دیوید لینچ« 
کنسل شد!

مدیرعامل نتفلیکس ادعا کرده که دیوید لینچ 
فقیــد در حال کار روی یک ســریال کوتاه برای 
نتفلیکس بود که می توانست آخرین پروژه او باشد.

 با درگذشــت دیوید لینچ کارگردان برجسته 
امریکایــی، موجــی از ادای احتــرام درباره وی و 
آثارش در شبکه های اجتماعی جاری است. اکنون 
تد ساراندوس مدیرعامل نتفلیکس، می گوید دیوید 
لینچ در حال ساخت یک سریال محدود جدید برای 

نتفلیکس بود که درگذشت.
سارانوس روز جمعه در اینستاگرام یادداشتی 
برای ادای احترام به لینچ به اشــتراک گذاشت و 
در حین آن توضیح داده که این فیلمساز پیشنهاد 
ساخت یک سریال کوتاه را به نتفلیکس داده بود و 

آنها هم با آن موافقت کرده بودند. 

 بازیگر نقش ترامــپ در فیلم برنده 
جشنواره کن بازی می کند

سباستین استن که اخیراً با بازی در نقش دونالد 
ترامپ در فیلم »کارآموز« بر سر زبان ها افتاد، در فیلم 
جدید کریستین مونجیو، کارگردان رومانیایی برنده 
نخل طلای کن که در سال ۲۰۲۵ تصویربرداری اش 

آغاز می شود، نقش آفرینی خواهد کرد.
استن که متولد رومانی است، پیش تر علاقه خود 
را به بازگشت به ریشه هایش و همکاری با مونجیو 
ابراز کرده بود. هرچند هنوز جزئیات زیادی از این 
فیلم منتشر نشده است ولی گفته می شود که این 
اثر بر خلاف سایر فیلم های مونجیو در رومانی ساخته 
نخواهد شد و داستان »آب دره« در نروژ می گذرد.

داســتان فیلم درباره دو خانواده اســت که در 
همسایگی هم زندگی می کنند و یکی از شرکای 

هر خانواده ملیتی غیرنروژی دارد.

  
اینفوگرافیک 

معاهده مشترک 
جامع راهبردی 

ایران و روسیه برای 
بار سوم و با میزانی 

تغییرات نسبت 
به معاهده گذشته 

در کاخ کرملین 
به امضای روسای 

جمهور ایران و 
روسیه رسید. 

موضوعات معاهده، 
ویژگی های آن و 

برخی از مهم ترین 
سرمایه گذاری های 
مشترک آن در این 
اینفوگرافیک آمده 

است.

  »عصر روشن« ویژه »علی دهباشی« منتشر شد
شماره هشتم مجله فرهنگی هنری »عصر روشن« با پرونده ای ویژه برای »علی 

دهباشی«، روزنامه نگار و فعال فرهنگی سرشناس ایران منتشر شد.
 در این ویژه نامه، گفتارها و جســتارهایی از جلال خالقی مطلق، بهاءالدین 
خرمشاهی، رضا سیدحسینی، سیمین بهبهانی، همایون خرم، حسن انوری، محمد 
محمدعلی، اصغر دادبه، عطاءالله مهاجرانی، داریوش رحمانیان، محمدعلی موحد، 
احسان یارشاطر، پرویز پرستویی، رهنورد زریاب، محمدرضا شجریان، حسین 
ضیایی، حسین علیزاده، مریم زندی، عزت الله انتظامی، جمشید مشایخی، پری 
صابری، جلال ستاری، محمدرضا باطنی، پری زنگنه، محمدعلی کشاورز، علی 
نصیریان، محمدرضا حائری، جلیل مستشــاری، جمشید لطفی، محمدحسین 
پاپلی یزدی، ســیف الله صمدیان، شاهرخ مسکوب، سید محمدعلی جمال زاده، 
فریدون مشیری، تقی مدرسی، جلال رفیع، میلاد عظیمی، یلدا ابتهاج، منصور 
ضابطیان، غلامحسین معتمدی، عبدالرحمان نجل رحیم، سید عسکر موسوی، 
محسن آزموده، حسین نوری نیا، محمدعلی رونق، فرامرز طالبی، بهناز حقیقی، 
ابوالفضل خطیبی، امید طبیب زاده، حامد خاتمی پور، آیدین آغداشلو، حانیه اینانلو، 
پوریا عالمی، مهدی به خیال، آفرین ذبیح مند، مســعود بهنود، جواد آتشباری، 
محسن بیگ آقا، مهرداد خدیر، مانیا شفاهی، مهرداد اسکویی و علیرضا بهرامی 
درباره دهباشی، به همراه برخی سفرنامه های مدیر و سردبیر مجله های »بخارا« 

و »سمرقند« آمده است.
همچنین عکس هایی از مهرداد اسکویی، مریم اسلوبی 
و پریسا احدیان از علی دهباشی از دیگر بخش های این 
ویژه نامه است.در این شماره از »عصر روشن« همچنین 
بخشــی به مناســبت 4۰ سالگی »نشــر چشمه« با 
سخنانی از حسن کیائیان، کاوه کیائیان، محمد شمس 
لنگرودی، ژاله آموزگار، محمود دولت آبادی و مصطفی 

مستور آمده است.

  چرا اول بهمن روز خاقانی شروانی شد؟
محمدرضا ترکی می گوید: اوّل بهمن دقیقا روز درگذشــت خاقانی است و به این اعتبار این 
روز به عنوان روز بزرگداشت خاقانی پیشنهاد و پذیرفته شده است.محمّدرضا ترکی، پژوهشگر و 
عضو پیوستۀ فرهنگستان زبان و ادب فارسی دربارۀ روز بزرگداشت خاقانی شروانی که از سال 
جاری وارد تقویم رســمی کشورمان شده است، اظهار کرد: خاقانی یکی از بزرگ ترین شاعران 
زبان فارســی اســت و می توان گفت او در رأس قصیده پردازان زبان فارســی قرار دارد. خاقانی 
مورد توجّه بسیاری از شاعران بوده است؛ از جمله نظامی، مولوی، حافظ و خیلی های دیگر. در 
واقع هیچ شاعر بزرگی معاصر یا پس از او نداریم که به نحوی از خاقانی در شگردهای شاعری، 
مضامین و ترکیب سازی های او پیروی نکرده باشد.  او با تأکید بر اینکه خاقانی در تاریخ زبان و 
ادب فارسی، شاعر مهمّی است، گفت: همان طور که برای دیگر بزرگان این عرصه چون نظامی 
و ســعدی و حافظ و...، اهمیت قائل هســتیم، طبعاً برای خاقانی هم باید اهمّیّتی درخور قائل 
باشــیم. این توجّه اگر تا الان نبوده، کوتاهی کرده ایم. فرهنگســتان هم نظر به همین ضرورت، 
پیشــنهاد روز بزرگداشت خاقانی شروانی را داد. خوشبختانه در شورای فرهنگ عمومی با این 
پیشــنهاد موافقت شد و سپس شــورای عالی انقلاب فرهنگی آن را تصویب کرد. این مناسبت 
فرهنگی از امسال وارد تقویم سالانه و رسمی کشور شده است. ان شاءالله بناست از امسال، اول 
بهمن ماه هر سال به عنوان »روز بزرگداشت خاقانی« مورد توجّه قرار بگیرد. طبعاً باید رسانه ها، 
صاحب نظران، دانشگاه ها و محیط های علمی به این مسئله توجه کنند و و رویکرد مناسبی در 
جهت معرّفی این شاعر به مردم، شناساندن اندیشه ها و افکار و سبک سخن خاقانی و خدماتی 

لازم است که باید سال ها که به زبان ملی ما کرده اســت، اتخاذ کنند. این امر از کارهای بسیار 
پیش اتفّاق می افتاد امّا امســال اوّلین سالی است که این بزرگداشت 
برگزار می شود.ابن پژوهشگر دربارۀ انتخاب اول بهمن ماه به عنوان روز 
بزرگداشــت خاقانی، گفت: بر اساس تحقیقات گسترده ای که انجام 
دادیم، ســال درگذشت خاقانی ســال ۵۸۱ هجری قمری است؛ بر 
اساس این تحقیقات و اسناد تازه به دست آمده این شاعر دقیقاً در روز 
بیســت ویکم شوّال سال ۵۸۱ قمری، در ۶۱ سالگی در شهر تبریز از 
دنیا رفته و در مقبرۀ الشّــعرای معروف این شهر به خاک رفته است. 

  گُرزِ »بهرام دوم« فروریخت!
بخش زیادی از گُرزِ اسَــبِ سنگ نگارۀ بهرام دوم ساسانی در تنگ چوگانِ 
کازرون که پیشــتر آســیب دیده و مرمت شــده بود، فرو ریخت.سیاوُش آریا، 
پژوهشــگر و کُنشــگر میراث فرهنگی تصاویری را از این نقش برجســته در 
اختیار ایســنا قرار داد و درباره آنچه اتفاق افتاده اســت، گفت: در آذرماه سال 
۱۳۹۰خورشــیدی خبری تیتر خبرگزاری ها و روزنامه ها شد، که مایۀ نگرانی 
دوست داران میراث فرهنگی شد. آن خبر ناگوار این بود: »بخشی از سنگ نگارۀ 
ساســانی بهرام دوم در تنگِ چوگان شهرستان کازرون با پتُک شکسته و فرو 
ریخت!« درخبرها آمده بود افرادی ناشــناس با وسیله ای همانند پتُک به جان 
ســنگ نگارۀ پیروزی بهرام دوم بر تازیان در تنگِ چوگان افتاده و بخش زیادی 

از گُرزِ اسَبِ شاهنشاه ساسانی را شکسته و فرار کرده اند.
پس از آن نیز با ابراز نگرانی دوســت داران و کارشناســان میراث فرهنگی و 
فشارهای رسانه ای، ســازمان میراث فرهنگی وقت استان با شتاب در دی ماه 
همان سال، مرمت بخش آسیب دیده را آغاز کند. اما مرمت بخش آسیب دیده 
که خُرده ســنگ های آن خوشــبختانه همان جا ریخته و گِردآوری شده بود، با 
انتقادهای فراوانی رو به رو شد. زیرا به باور کُنشگران میراث فرهنگی شهرستان 
کازرون، مرمت سنگ نگارۀ ساسانی بهرام دوم از سوی یک هنرمند سنگ تراش 
بومی و تجربی صورت گرفته بود نه از ســوی مرمتگرانِ چیره دســت سنگ و 

همین رو و بر اثر دانش آموختــگان رشــتۀ مرمت و حفاظت آثــار تاریخی. از 
مرمت های غیراصولی، بخش آســیب دیدۀ سنگ نگارۀ بهرام 
دوم ساسانی در تنگِ چوگان و با گذشت بیش از یک دهه از 
مرمت آن، دو ماه پیش از همان بخش مرمت شده، دوباره فرو 
ریخت!او ادامه داد: با بررسی و پرس وجوها از کارشناسان ادارۀ 
میراث فرهنگی، مطمئن شدم که گُرزِ اسبِ بهرام دوم ساسانی 
در تنــگِ چوگان بر اثر مرمت های غیراصولی در گذشــته، 
بی گمان فرو ریخته و فرد یا افرادی به آن آسیبی نرسانده اند. 

  

مسعود 
پزشکیان، 

نایب رئیس 
وقت مجلس 

شورای اسلامی 
در محل فاجعه 

پلاسکو

  

بارش برف 
در بوستان 
جمشیدیه 

تهران

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : 4۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱


